
رئیس سازمان ثبت اسناد:
ودی دارای اسناد  تمام سواحل کشور به ز

کاداستری می شوند

رئیس سازمان ثبت اســناد و املاک کشــور گفت: اقدامات لازم نسبت به 
صدور سند در ســواحل کشور که عقب نشــینی ۶۰ درصدی داشته اند در 
حال انجام اســت به این ترتیب در آینده نزدیک تمام سواحل دارای اسناد 
کاداستری خواهند شد. حســن بابایی در خصوص سنددار کردن سواحل 
کشور، اظهارکرد: سنددار کردن سواحل کشــور آغاز شده است و اقدامات 
لازم نسبت به صدور ســند در سواحل دریاهای شــمال و جنوب که عقب 
نشینی ۶۰ درصدی داشــته اند در حال انجام اســت.رئیس سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور همچنین در خصوص معضل زمین های اوقافی، بیان 
کرد: این عرصه ها قابل خرید و فروش نبوده و تنهــا قابلیت اجاره دارند اما 
به دلیل عدم نظارت لازم متولیان وقف، زمیــن ها مورد دخل و تصرف قرار 
گرفته و سند ســازی شــدند.وی بیان کرد: به محض اینکه سازمان اوقاف 
اســناد و مدارک لازم را ارائه کند اگر ســندی هم صادر شده باشد اقدامات 
لازم جهت ابطال اســناد صورت خواهد گرفت.بابایی در خصوص جزئیات 
نظام نامه دفاتر ازدواج و طلاق، اظهار کرد: نظــام نامه دفاتر ازدواج و طلاق 
یکی از دســتاوردهای دوران تحول و تعالی اســت که در اردیبهشت ماه به 
تصویب رئیس قوه قضاییه رسید.وی افزود: ازجمله نوآوری هایی که در این 
نظام نامه وجود دارد این است که تمامی دفاتر ازدواج و طلاق به عنوان یک 
واحد تلقی می شــوند و می توانند در هر دو حوزه ازدواج و طلاق ورود کنند 
که این امر باعث تسریع در امور می شود.رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور بیان کرد: با توجه به اینکه یکی از راهبردها در دوران تحول و تعالی 
هوشمند سازی و الکترونیکی شدن اســت کلیه اقدامات در دفاتر ازدواج و 

طلاق به صورت الکترونیکی انجام و دفاتر سنتی برچیده خواهد شد.
وی در ادامه گفت: ظرف مدت یکسال تمام سردفتران، پرونده های سنتی 
و دفاتر را به صورت الکترونیکی آرشــیو و داده آمایی می کنند. با توجه به 
ارتباطی که بین دفاتر ازدواج و طلاق و بانک های اطلاعاتی سازمان ثبت 

اسناد و املاک وجود دارد صحت اسناد تنظیمی بالا خواهد رفت.

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد

سهم دولت از سرخابی ها تا پایان شهریور به کمتر 
از نصف می رسد

رئیس سازمان خصوصی سازی از برقراری مذاکرات برای عرضه بلوک های مدیریتی 
دو باشگاه استقلال و پرســپولیس خبر داد و تاکید کرد: سهم دولت از این دو باشگاه تا 

شهریورماه به کمتر از ۵۰ درصد می رسد.
حســین قربانزاده، با اشــاره به فراخوان عرضه بلوک های مدیریتی سهام استقلال و 
پرسپولیس که اوایل فروردین ماه توسط ســازمان خصوصی سازی اعلام شد، اظهار 
کرد: مذاکراتی با شرکت های مختلف در این راســتا در حال انجام است اما نمی توان 
نامی از این شــرکت ها برد. گفت زیرا ممکن اســت شرکت و برنامه ســازمان را دچار 
آســیب کند.وی ادامه داد: اما از زمانی که فراخوان اعلام شــده است مذاکره سازمان 

خصوصی سازی با شرکت های مختلف که شرایطی داشتند در حال انجام است.
رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرد: تعهد سازمان این است که تا پایان شهریور 

سهم دولت در دو باشگاه استقلال و پرسپولیس را را به زیر ۵۰ درصد برساند.
بر اساس این گزارش، فرایند واگذاری ســرخابی ها بالاخره و پس از وعده های طول و 
دراز، زمستان سال گذشته انجام شد و بر این اساس پذیره نویسی تعداد یک میلیارد و 
۲۳۶ میلیون و ۹۹ هزار و ۶۵۶  سهم از سهام جدید شرکت فرهنگی ورزشی استقلال 
ایران )سهامی عام( در نماد معاملاتی )استقلالح ۱( و تعداد یک میلیارد و ۳۴ میلیون 
و ۸۴۰ هزار و ۵۶۷ سهم از سهام جدید شرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس )سهامی 
عام( در نماد معاملاتی )پرسپولیسح ۱( ناشی از سلب حق تقدم به روش ثبت سفارش 
در تابلو نارنجی بازار پایه فرابورس ایران، از ۱۵ اسفندماه آغاز شده بود سرانجام در ۲۸ 
اسفند به پایان رســید.طبق آمار در پذیره نویسی پرسپولیس ۳۲۰ هزار نفر مشارکت 
کردند. ۲۶۱ میلیارد تومان از سهام این باشگاه توسط حقوقی ها و بیش از ۸۸ میلیارد 
تومان نیز توسط حقیقی ها خریداری شــد. همچنین ۲۸۶ هزار نفر در پذریه نویسی 
استقلال شرکت کردند که ۲۸۰ میلیارد تومان از سهام این باشگاه توسط حقوقی ها و 

۷۹ میلیارد تومان توسط حقیقی ها خریداری شد.

اسناد

از  امروز توسط بانک ها اجرا می شود

مسدود کردن کسری مبلغ چک در سایر حساب های افراد
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مروری بر وعده های وزیر صمت

وسازی  خ خـودر  چر
 امسال می چرخد 
یا مثل سابق می لنگد؟
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رئیس مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری تشریح کرد

دلایل محقق نشدن اهـداف برنامه 
ششم توسعه

آیت الله صدیقی در نماز جمعه تهران:

رهنمودهای رهبری برای انقلابی 
ماندن مجلس جدی گرفته شود

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد

ایجاد بازارهای جدید صادراتی 
برای نفت ایران

وزیر نفت مطرح کرد

 خط اعتباری 5 میلیارددلاری
وس ها برای تجار ایرانی  ر
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رئیس سازمان ملی بهره وری خبر داد

دورریز محصولات کشاورزی، ۳۰ درصد کل تولیدات
خریدار   رئیس ســازمان ملی بهــره وری گفت: 
سالانه ۱۳۰ میلیون تن محصولات کشاورزی تولید 
می شــود که در طول زنجیره تولید تا مصرف، ۳۰ 

درصد آن تلف می شود.
 میرســامان پیشــوایی در ســخنرانی پیــش از 
خطبه هــای نمــاز جمعه بــه مناســبت روز ملی 
بهــره وری گفــت: اول خــرداد هر ســال روز ملی 
بهره وری تعیین شــده؛ بهره وری و بهینه سازی به 
این معناســت که از منابع کم، خروجی بیشــتری 

خلق کنیم و با مصرف کم اقتصاد را رونق دهیم.
وی با اشــاره به پیام نوروزی رهبر معظم انقلاب که 
روی بهره وری تاکید جدی داشــتند و آن را دغدغه 
خود دانســتند، گفت: به گفته مقام معظم رهبری 
یکی از مشکلات کشور کاهش بهره وری است یعنی 
بســیار بیشــتر آنچه هزینه می کنیم بهره برداری 

نمی کنیم؛ بهره وری در کشور کم است.
پیشوایی با اشاره به اهمیت بالای بهره وری در کشور 
افزود: به طور مثال مصرف ســرانه آب شــهروندان 
تهرانی روزانه ۲۵۰ لیتر اســت این در حالی اســت 
که در کشــورهای دیگر خصوصاً کشورهای توسعه 
یافته ۷۰ تا ۸۰ لیتر سرانه مصرف روزانه آب آنهاست 
یعنی ما سه برابر کشورهای توسعه یافته آب مصرف 
می کنیم. در بخش انرژی هم شــاخص شدت انرژی 
نشــان می دهد وضع مطلوبی نداریم.رئیس سازمان 
بهره وری ایران به کم بــودن بهره وری در بخش های 
کشــاورزی و صنعت اشــاره و اظهار کرد: سالانه در 
کشــور ۱۲۵ تا ۱۳۰ میلیون تن محصول کشاورزی 
تولید می کنیم که ۲۵ تا ۳۰ درصــد آن معادل ۳۹ 
میلیون تن در زنجیره تولید تا مصرف تلف می شــود 
به این معنــا که از زمان برداشــت تا بســته بندی، 
حمل و نقل و مصرف در خانوار بین ۲۵ تا ۳۰ درصد 
محصولات کشــاورزی هدر می رود. برای این میزان 
هدررفت ۹ میلیارد متر مکعب آب مصرف می شود. 
یعنی ۹ میلیارد متر مکعب آب را به محصول تبدیل 

می کنیم و آن را هدر می دهیم.
وی با تاکید بر اینکه این کار نه با میراث اسلامی و نه 
با میراث ایرانی تطبیــق دارد، به هدررفت انرژی در 
ساخت و سازها و معماری ســاختمان ها اشاره کرد 

و گفت: در قرآن فرد »مُبَــذّر« به معنای فرد ریخت 
و پاش کننده برادر شــیطان که نسبت به رب خود 

کافر است شناخته شده است.
پیشــوایی به نقش همــه آحاد جامعــه در کاهش 
بهره وری اشاره کرد و گفت: در صنعت نیز بهره وری 
پایین است از آنجایی که ســرمایه خارجی زیادی 
برای تزریق به صنعت نداریم بنابراین تنها راهی که 

برای ما باقی می ماند رشد بهره وری است.
رئیس ســازمان بهره وری ایران، بهره وری را نه یک 
انتخاب بلکه یک ضرورت در حال حاضر دانســت و 
گفت: برای آنکه این اتفاق بیفتد باید از خانه هایمان 
شروع کنیم و در مصرف آب، انرژی و حتی لحظه به 

لحظه عمرمان کوشا باشیم.
وی با بیان اینکه بهره وری در دولت سیزدهم از یک 
حرکت ملی آغاز می شــود، تصریح کــرد: زمانی در 
قیمت گذاری منابع درست عمل نکردیم امروز عزم 
دولت آن اســت که جلوی قاچاق منابع را از طریق 
قیمت گذاری واقعی بگیرد امــا در طول اجرای آن 
برای اقشاری که دچار آســیب می شوند منابعی در 
نظر می گیرد با این حال گریزی نیست که به سمت 
ایجاد نظام بهره وری در خانــه و جامعه برویم. باید 

این موضوع را به صورت جهاد ببینیم.

پیشوایی یادآور شــد: یکی از اهداف نظام اسلامی 
ایجاد عدالت اســت، هــر وقــت از عدالت صحبت 
می کنیم صرفاً به عدالت درون نســلی می پردازیم و 
منابع را میان خودمان بــه خوبی توزیع می کنیم در 
حالی که یک موضوع بسیار مهم، عدالت بین نسلی 
اســت. چه کســی گفته نفتی که در اختیار ماست 
فقط متعلق به نسل ماســت؟ قطعاً به فرزندان ما و 

آیندگان هم تعلق دارد.
وی افزود: اگر این منابع را خــرج امور جاری کنیم 
باید به عدالت بین نسلی پاســخگو باشیم لذا هدف 
این اســت این منابع را صرفاً خرج امــور مولد کنیم 
تا برای آینــده ایجاد ارزش کند. ایــن اتفاق به بهره 

برداری در منابع هم می انجامد.
وی تاکید کرد: عزم دولت ســیزدهم این اســت که 
این اتفاق رخ بدهد و دیگــر منابع زیرزمینی را خرج 
بودجه جاری نکنیم بلکــه در بودجه های عمرانی و 
پروژه هایی که خلق ارزش برای نسل های آتی دارد 
خرج شود.رئیس سازمان ملی بهره وری ایران بیان 
کرد: یکی از مواردی که دشــمنان به آن طمع کرده 
است مسائل اقتصادی اســت لذا در موقعیت فعلی 
هدف جدی دولت این اســت که از امتحانی که در 

حوزه اقتصادی داریم سربلند بیرون بیاید.

 سامانه ای که باعث سردرگمی مردم شده است

و حرف اول را می زند قیمت دلار در بازار خودر
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دبیر شورای عالی مناطق آزاد عنوان کرد
تراز تجاری مثبت ۱۱ میلیارد دلاری 

مناطق آزاد و ویژه

رئیس جمهور در جلسه هیات امنای دانشگاه تربیت مدرس:

 همه دستگاه های مسئول 
و نهادهای مالی از فعالیت های 

توسعه ای دانشگاه ها حمایت کنند

 واردات ۱.۵ میلیارد دلاری خودرو به بازار ارز فشاری وارد
 نخواهد کرد

و نیست مشکلی در تأمین ارز واردات خودر

وزیـر نفت نتایج سفر آمریکای لاتین را تشریح کرد

 پالایشگاه فراسرزمینی و تهاتر
 اقلام اساسی
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 نوبت اولآگهی مناقصه عمومی

سیدمحمد میرزمانی، شهردار گلستان

شــهرداری گلستان در نظر دارد براساس مصوبات شورای شهر و آیین نامه مالی شهرداری ها و بودجه مصوب 
سال1401 نسبت به برگزاری مناقصه عمومی با مشخصات ذیل اقدام نماید.

سپرده شرکت در مناقصهاعتبار پروژهموضوععنوان

مناقصه عمومی
تکمیل بوستان خطی رودخانه شادچای حد 

فاصل جاده ساوه تا ده متری وحدت
2.500.000.000 ریال50.000.000.000 ریال

600.000.000 ریال12.000.000.000 ریالجابجایی تاسیسات شهری )تیر برق و ترانس(مناقصه عمومی

بدینوســیله از کلیــه متقاضیــان دارای صلاحیــت 
پیمانکاری مرتبط دعوت می شــود بــرای دریافت و 
استرداد اســناد مناقصه عمومی با در دست داشتن 
معرفی نامه، گواهینامه صلاحیت و مدارک شناسایی 
ظرف مدت حداقــل 10روز از تاریخ درج نوبت دوم 
آگهی ) مطابق مندرجات اسناد( به واحد امور مالی این 
شــهرداری واقع در تهران، کیلومتر 25 جاده تهران، 
ساوه – انتهای خیابان 34 متری چمران- تقاطع بلوار 
ولایت- جنب ســالن ورزشــی ولایت- طبقه فوقانی 
ایستگاه 15 آتش نشانی شهرداری گلستان مراجعه 

نمایند.
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشــد. 

شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار 
می باشد شــرکت کنندگان 5% مبلغ کل را به صورت 
ضمانتنامه بانکی یا واریز نقدی به حســاب شــماره 
100810363191 نزد بانک شهر شعبه اسلامشهر 
با شماره حســاب 010689722005 نزد بانک نلی 
شعبه شهرداری به عنوان سپرده شرکت در مناقصه 
ارائــه نمایند. درصورت انصراف نفــرات اول، دوم 
و سوم ســپرده  شــرکت در مناقصه ایشان به نفع 
شــهرداری ضبط خواهد گردید، قیمت فروش اسناد 

5.000.000 ریال می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/31
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/03/07

راه

تسهیلات مشاغل خانگی تا ۲۰۰ درصد افزایش یافت

معاون وزیر راه و شهرسازی جزییات ساخت و 
بهره برداری آزادراه شیراز اصفهان را به عنوان 
یکی از بلندترین محورهای آزادراهی و البته 
شــاید گران ترین آن ها اعلام کــرد و گفت: 
افتتاح ایــن آزادراه در اولویــت اول دولت و 

وزارت راه و شهرسازی قرار دارد.
خیراله خادمی، مدیرعامل شــرکت ساخت و 
توســعه زیر بناهای حمل و نقل کشور اظهار 
کرد: آزادراه شــیراز-اصفهان کــه به عناون 
بلندترین محــور آزادراهی کشــور به طول 
۲۲۲ کیلومتر آماده بهره برداری شــده است 
و تقریبا در شــش قطعه آن حدود ۹۴ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته ایم.
وی افزود: این آزادراه در هفت قطعه و به طول 
۲۲۲ کیلومتر طراحی شــده اما شش قطعه 
آن به طول ۲۱۰ کیلومتر در ســال جاری و به 
زودی افتتاح خواهد شــد که تا بهره برداری و 
برای تکمیل آن نزدیک بــه ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ 

میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم.
مدیرعامل شــرکت ســاخت و توســعه زیر 
بناهای حمل و نقل کشــور  ادامه داد: از این 
میزان اعتبار سهم دولت و سرمایه گذار بخش 
خصوصــی )قــرارگاه خاتم الاوصیــا وزارت 
دفاع( ۵۰-۵۰  است و از نظر اجرایی کار قابل 

تحویل اســت. خادمی خاطرنشــان کرد: در 
سفر اخیر دولت به اســتان فارس این پروژه 
آزادراهی جزو پروژه هــای اولویت دار دولت 
بود و اگر دولت بتواند قیــر و البته اعتبار مورد 
نیاز را تامین کند و ســرمایه گــذار هم بتواند 
باقی مانده ســهم ۵۰ درصدی خودش از این 
آزادراه را پرداخت کند، مســلما این آزادراه 
به عنوان اولویت اول آزادراه های در دســت 
ساخت دولت در سال جاری و به زودی افتتاح 
خواهد شد. البته با قیمت های امروز تا کنون 
بیش از ۱۲ هــزار میلیارد تومــان در آزادراه 

شیراز - اصفهان هزینه شده است.

جزییات آزادراه ۱۲ هزار میلیاردی شیراز –اصفهان

توسعه مشــاغل خانگی یکی از برنامه های مهم 
وزارت کار به شــمار مــی رود و وزیر کار از ســه 
برابر شدن منابع مالی مشــاغل خانگی و افزایش 
تسهیلات آن تا سقف ۲۰۰ درصد در سال  جاری 

خبر داده است.
 اشــتغال خانگــی یکــی از شــیوه هــای موثر 
اشتغالزایی به شمار می رود که امروز در بسیاری 
از کشورها به منبع مهمی برای درآمد و خانوارها 

تبدیل شــده اســت؛ افراد با کار در خانه در کنار 
دیگر اعضــاء علاوه بــر افزایش ســطح درآمد و 
توســعه کســب و کار به افزایش رفــاه و اقتصاد 

خانواده نیز کمک می کنند.
حجــت الله عبدالملکی - وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی - توســعه مشــاغل خانگــی را یکی از 
برنامه های مهم وزارت کار در ســال گذشــته و 
امســال عنوان کرده و می گویــد: در بحث تولید 

و اشــتغال، یکی از محورهای اساسی کار مشاغل 
خانگی و متناسب با بانوان اســت که می تواند به 

توسعه اقتصادی منجر شود.
به گفته وزیر کار، بیش از ۷۵ هزار مجوز کســب 
و کار با همیــن برنامه جدید صادر شــده و منابع 
تسهیلات مشاغل خانگی نیز امسال ۲۰۰ درصد 
افزایش یافته که منابع مالی مشاغل خانگی تا سه 

برابر افزایش پیدا کرده است.

  اصلاح نظام بانکی آغاز شده است

رئیس کل بانک مرکزی:

ارز ۴۲۰۰ تومانی موجب 
 افزایش رانت  و آسیب 
به تولید شد

 نوبت دوم

یک کارشــناس اقتصادی گفت: افزایش قیمت کالاها با 
وجود تخصیص ارز ترجیحی بــه واردکنندگان از جمله 

دلایل اصلاح نظام یارانه ای بود.  
موســی شــهبازی درباره اصلاح نظــام یارانــه ای و 
پیامدهای اجرا نشــدن آن اظهار کرد: ما در شــرایطی 
قرار گرفته بودیــم که از فروردین ســال ۱۳۹۷ به بعد، 
اختصاص ارز ترجیحی تبعات جبران ناپذیری به همراه 

داشت و در حال تشدید شدن بود.
وی با بیان اینکه ما  ذخایر ارزی کشــور را عملا با قیمت 
پایین ارز ترجیحی به وارد کننــده اختصاص می دادیم 
افزود: در واقــع منابع ارزی را در شــرایط تحریمی و در 
اوضاعی که ذخایر ارزی بسیار حیاتی است، در سالهای 

۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ به شــدت هدر مــی دادیــم. در ابتدا 
)۱۳۹۷( هر وارداتی انجام شــد که بعدها مورد اولویت 
بندی قرار گرفت. اما باز هم در یکی دو سال اخیر با وجود 
اولویت بندی کالاها، اطمینان لازم وجود نداشت که ارز 
ترجیحی اختصاص داده شده به وارد کننده، اهداف در 
نظر گرفته شده را محقق می کند یا خیر.این کارشناس 
اقتصــادی افزایش قیمت مســتمر کالاها در شــرایط 
اختصاص ارز ترجیحی را یکی از تبعات منفی ادامه روند 
قبلی دانست و گفت: به عبارتی ما هم منابع ارزی ارزان 

ارائه می کردیم و هم قیمت کالاها گران می شد. 
شهبازی در ادامه ســخنانش اظهار کرد: نکته دیگری 
که وجود دارد، تفاوت قیمت و رانت ایجاد شــده بود که 

سبب ارسال رسمی و غیررســمی کالاهای یارانه دار در 
قالب صادرات و قاچاق به کشــورهای همسایه، مصرف 

بی رویه و ... می شد.
وی با اشــاره به ایجاد اختلال در سیاست پولی کشور با 
ادامه روند قبلی گفت: دولــت و بانک مرکزی ارزی را که 
در بازار نیما می توانستند بفروشند و به ازای یک دلار به 
طور مثال ۲۵ هزار تومــان نقدینگی از بازار جمع کنند، 
به ازای هر دلار ۴۲۰۰ تومان پایه پولی کم می شــد که 

سبب افرایش پایه پولی و خلق نقدینگی می شد.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه درآمدهای ارزی 
کشور طی سالها کاهش پیدا کرده بود، ادامه داد: به طور 
مثال درآمدهــای نفتی روبه کاهش اما از ســوی دیگر 

قیمتهای جهانی هم در حال افزایش بود. ما درآمد ارزی 
کافی برای تأمیــن ۲۰میلیــارد دلار واردات کالاهای 
اساسی و نهاده ها نداشتیم؛ بنابراین باید از ذخایر بانک 
مرکزی و صندوق توســعه ملی برداشت می کردیم که 
این موضوع هم با توجه به منابع ارزی موجود امکان پذیر 
نبود. مجموع همه این شرایط دست به دست هم دادند 

تا ضرورت اصلاح این سیاست بر کسی پوشیده نباشد.
شــهبازی با تاکید بــر اهمیت روش اجــرای این طرح 
خاطرنشــان کرد: به طور حتــم درمــورد روش اجرا، 
حمایت از خانوارها و بنگاه ها نکاتی وجود دارد که ضامن 
اجرای موفقیت آمیز آن خواهد بود و در غیر این صورت 

ممکن است مشکلاتی به همراه داشته باشد.  

ارز

اگر نظام یارانه ای اصلاح نمی شد چه اتفاقی می افتاد؟

صنعت خودروی کشور که روزی قرار بود از نظر کمیت و کیفیت پاسخگوی 
نیازهای عمده مردم باشد؛ امروز به نقطه ای رسیده که مورد انتقاد اکثر 
مسئولان قرار گرفته است
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در پیام تسلیت مطرح شد
تاکید رهبرمعظم انقلاب بر پیگرد و مجازات 

عبرت آموز مقصران حادثه آبادان

رهبــر انقــلاب اســلامی در پیامی بــا تســلیت حادثــه متروپل به 
مصیبت دیدگان به مســئولان دســتور دادند ضمن سرعت عمل برای 
کاســتن از تلفات، مقصران حادثه مورد پیگرد و مجــازات عبرت آموز 
قرار بگیرند.در پی حادثه تأسف بار جان باختن و مجروح شدن تعدادی 
از هموطنان در اثر فرو ریختن یک ســاختمان در آبادان، رهبر انقلاب 
اسلامی در پیامی با تسلیت این حادثه به مصیبت دیدگان به مسئولان 
دستور دادند ضمن سرعت عمل برای کاستن از تلفات، مقصران حادثه 
مورد پیگرد و مجازات عبرت آموز قــرار بگیرند و از تکرار این حوادث در 
کشور جلوگیری شــود. متن پیام و دســتور رهبر انقلاب که در جلسه 
فوق العاده ای در حضور رئیس جمهور با موضوع بررســی گزارشــهای 
هیئتهای اعزامی به آبادان و پیگیری آخرین اقدامات انجام شده قرائت 

شد، به این شرح است: بسم الله الرحمن الرحیم
حادثه ی تأســف بار آبادان علاوه بر نیاز به ســرعت عمل و اســتفاده 
از همه ی ظرفیت ها برای کاســتن از تلفات که اکنــون در درجه ی اول 
اهمیت اســت، وظیفه ی پیگرد مقصران حادثه و مجازات عبرت آموز 
آنان با همکاری قوه ی قضائیه، و نیز تلاش گســترده برای جلوگیری از 
تکرار آن در همه ی نقاط کشــور، برعهده ی همه ی ما مسئولان کشور 
اســت. لازم میدانم با تشــکر از فعالیت چند روزه ی مسئولان دولت، 
پیگیری و جدیت کامل در این باره را مطالبه نمایم. به مصیبت دیدگان 

حادثه تسلیت عرض می کنم و برای آنان صبر و اجر مسالت می نمایم.
سیدعلی خامنه ای

واکنش وزارت امورخارجه به تحریم های جدید 
آمریکا علیه کشورمان

ســخنگوی وزارت امورخارجه در واکنش به تحریم های جدید آمریکا 
علیه کشورمان گفت: جمهوری اسلامی ایران و نیروهای مسلح رسمی 
و قانونی آن بخصوص نیروی قدس ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی 

همواره کابوس گروه های تروریستی و افراطی در منطقه بوده اند. 
ســعید خطیب زاده در خصوص تحریم های اعلام شــده جدید ایالات 
متحده بر علیه اتباع جمهوری اســلامی ایران، اظهار داشــت: طبیعی 
اســت دولت آمریکا به عنوان مادرخوانده این گروه های تروریستی، از 
هیچ تلاشــی برای حمایت از آنها خودداری نکند، کما اینکه از سال ها 
پیش تحریم هــای ظالمانه و غیرقانونی را علیه مــردم ایران و فرزندان 
ســپاهی آنها تحمیل کردند و در زمان ترامپ، بزدلانه دســت به ترور 

سردار شهید قاسم سلیمانی زدند. 
وی در ادامه اضافه کرد: آشــکار اســت که دولت بایدن نیــز، علیرغم 
صحبت های فریبکارانه اولیه، همین سیاســت شکست خورده را ادامه 
داده است و این اقدام اخیر نیز نشانه دیگری از سوءنیت دولت آمریکا در 

قبال مردم ایران و تداوم سیاست مفتضح  فشار حداکثری است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تحریم های یکجانبه آمریکا را همچنانکه 
در بیانیه اخیر گزارشــگر ویژه ســازمان ملل متحد تصریح شد، نقض 
آشکار مقررات بین المللی دانســت که هدفی جز وارد آوردن درد و رنج 

بر مردم ایران و منطقه و ایجاد آشوب دنبال نمی کند.
خطیب زاده در ادامه تاکید کرد: این رفتارهــا ابدا تاثیری در اراده مردم 
و دولت جمهوری اســلامی ایران در پیگیری اهداف عالی خود از جمله 

محو تروریسم در منطقه نخواهد داشت.

از اشتباهات گذشته درس بگیریم
مجید سلیمی بروجنی  ســال ها و دهه ها اســت که اقتصــاد ایران با 
مشــکلات قدیمی خود دســت و پنجه نرم می کند؛ مشکلاتی از قبیل 
تورم دو رقمی فزاینده و رشد کم و ناپایدار به قدمت مشکلات اقتصادی 
کشــور. سیاســت گذار هم کم و بیش شیوه مشــابهی را برای حل این 

مسائل به کار بسته است.
شیوه هایی که اگر درســت انتخاب شــده بودند حال و روز اقتصادمان 
تا این حــد بی رمق و ناتــوان نبود. بیشــتر کارشناســان معتقدند که 
دولتمردان هیچ گاه از اشتباهات گذشتگان درس نگرفته اند و هنوز هم 
با توجیهات بی ربط تلاش می کنند که سیاســت های پرخطایشــان را 
سرپوش گذارند. اکثر دولتمردان چهار دهه گذشته تمایل داشتند که 
مسئولیت سیاســت های خود را گردن نگیرند. به همین دلیل وقتی که 
اقتصاد ایران با تورم های افسارگسیخته روبه رو می شود تمام تلاششان 
بر این اســت که مشــکل را گردن گذشــتگان و فعالان بازار بیندازند. 
در حالی که اگر گذشــته و ســابقه این قبیل کارها بررسی شود معلوم 

می شود که همواره این روش ها نتایج زیان باری به همراه داشته است.
شــاید یکی از عوامل اصلی اینکه اقتصاد ما پر شــده از سیاســت های 
رنگارنگ و ناهمگون و غیر متناسب، شــلختگی تئوریک و بلاتکلیفی 
ایدئولوژیک اســت که گریبانمان را گرفته و رهایمان نمی کند. به رغم 
تلاش های کم رمق و پراکنده و ادعاهای بــزرگ هنوز ما تکلیفمان را با 
توسعه روشن نکرده ایم و هنوز در اوج این بلاتکلیفی هستیم بی آنکه به 

مغز و محتوای قابل اعتنایی پایبند باشیم.
از ســوی دیگر حالا که عرصه سیاســت گذاری، عرصه کوشش و بدون 
برنامه و خطاهای پرهزینه شــده، نظام حکمرانی اقتصادی هم تاکنون 
نخواســته و یا نتوانسته اســت حداقل از گذشــته خود بیاموزد و برای 
چندین و چندمین بار از یک ســوراخ گزیده نشــود. حافظه و ظرفیت 
یادگیری نظام حکمرانی ما به قدری کم شــده است که هر دولت جدید 
که بر ســرکار می آید اصرار دارد خطاهای دولت های پیشــین را که تا 
چندی پیش با هزار شــعار و طعنه آنها را مورد انتقاد قرار داده بود تکرار 
کند و متاسفانه این آب گل آلود بهشتی است برای ماهی گیران فرصت 
طلب.در این آشفته بازار اســت که با وجود معضل کهنه تورم و کسری 
بودجه و بی قیدی و ناترازی نظام بانکی شــاهد هســتیم به دنبال پول 
پاشــی و ارز پاشــی به بهانه تحریک و تقویت تولید هســتند یا به رغم 
شکست چندین و چند باره همچنان به بهانه حمایت از مصرف کننده و 

سرکوب قیمتی و سرکوب ارزی را پیگیری می کنند.
حال بعد از دهه ها تجربه بیهوده و ناســودمند کنتــرل قیمتی و درج 
قیمت مصرف کننده به بهانه کنترل تورم بــه درج قیمت تولید کننده 
رسیده ایم. در حالی که با بحران عمیق زیست محیطی و کم آبی شدید 
روبه رو هســتیم و همچنان خبــری از روی آوردن به اســتفاده بهینه 
و پایدار از منابع زیرزمینی نیســت و پروژه هــای اضافه انتقال آب یکی 
پس از دیگری کلید می خورد. خلاصــه بر هر چالش و ابر چالش عده ای 
هستند که مصمم هستند همچنان آزموده ها را بیاموزند و به بهانه های 

مختلف دانش و تجربه دنیا را جدی نگیرند.

تریبون

یادداشت

عضو کمیســیون کشاورزی مجلس شــورای اسلامی 
در مورد تغییر سیاســت ارز ترجیحــی دولت گفت: با 
اختصاص ارز ترجیحی ۱۵۰ هزار تــن نهاده دامی در 

بنادر کپک زد و از بین رفت.
ذبیح الله اعظمی ســاردوئی در مورد تغییر سیاســت 
ارز ترجیحــی و ســاماندهی یارانه هــا گفــت: دولت 
تغییر سیاســت ارز ترجیحی را به خاطر فســاد و رانت 
در دســتور کار قرار داده اســت در گذشــته افرادی با 
امضاهای طلایی تمام نهاده هــای دامی را با ارز ۴۲۰۰ 
تومانی وارد کشور می کردند و در بازار با قیمت بالاتری 

به دست مردم می رسید.
عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس گفت: با اختصاص 
ارز ترجیحی ۱۵۰ هزار تن نهــاده دامی در بنادر کپک 
زد و از بیــن رفت اگر این نهادها با نــرخ آزاد خریداری 

می شــد قطعا این اتفاق نمی افتاد و اینگونه 
سرمایه های کشور از بین نمی رفت.

نماینده مــردم جیرفت بیان داشــت: البته 
میزان یارانــه پرداختی دولت بــه مردم کم 
اســت باید افزایش پیدا کند چون امســال 
۲۰ میلیــارد دلار ارز ترجیحــی به کالاهای 
اساســی اختصاص یافت و امروز معاون وزیر 

اقتصاد گفت که این رقم بــه  ۲۴ میلیارد دلار افزایش 
یافته اســت که اگر این مبلغ به ریال تبدیل شود ۴۸۰ 
هزار میلیارد تومان اســت و ۲۹۸ هزار میلیارد تومان 
به یارانه اختصاص می یابد و ۸۲ هزار میلیارد تومان هم 
اضافه است و دولت می تواند میزان یارانه ها را افزایش 

دهد.
اعظمی ســاردوئی اظهار داشــت: دولت در راســتای 

اصلاحات اقتصادی بایــد حقوق کارکنان را 
افزایش داده، تورم را کنترل کند، جلوی خلق 
پول را بگیرد و اشــتغال زایی و حل مشکلات 
معیشــتی مردم را در اولویــت کاری خود 

بگذارد.
وی با بیان اینکه مدیریــت ارز ترجیحی در 
نهایت به نفع مردم تمام خواهد شــد، گفت: 
توزیع یارانه ها باید عادلانه باشــد تا نارضایتی به وجود 
نیاید همچنین ســامانه بازارگاه برای توزیع نهاده های 
دامی نیز باید حفظ شــود تا بخــش دام و طیور صدمه 
نبیند زیرا بخش عمده امنیت غذایی بر عهده این گروه 

از جامعه است.
وی همچنین با بیــان اینکه حذف ســهمیه آردهای 
صنعتی به نفع مردم اســت، تصریح کــرد: مواد اولیه 

ماکارونی با ارز یارانه ای وارد کشــور می شد ولی پس از 
آن بخش عمــده ای از ماکارونی تولیــدی صادر و بین 

کشورهای همسایه توزیع می شد.
عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس تصریــح کرد: 
طبق آمار ارائه شــده به کمیســیون کشــاورزی، ۱۵ 
میلیون تن از جمعیت کشــورهای همسایه به صورت 
مســتقیم و غیرمســتقیم از یارانه های پنهــان ایران 
منتفع می شــدند. همچنین قاچاق گندم، آرد و روغن 
به کشورهای همسایه تا ۲۰ برابر افزایش یافته بود که 

باعث وسوسه سوداگران و قاچاقچیان شده بود.
اعظمی ساردوئی تاکید کرد: دولت باید از محل  تغییر 
سیاست ارز ترجیحی، اشــتغال زایی و بهبود وضعیت 
زیرساخت ها را دنبال کند تا مردم بتوانند دستاورد این 

اقدام اقتصادی را در زندگی خود ببینند.

ارز

خریدار   دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
ایران گفت که برخی کشــورهای منطقه و 
فرامنطقه ای در حال انتقال تروریست های 

تکفیری به افغانستان هستند.
علی شــمخانی نماینده مقام معظم رهبری 
و  دبیر شــورای عالی امنیت ملی جمهوری 
اسلامی ایران در چهارمین نشست گفتگوی 
امنیت منطقه ای در دوشنبه سخنرانی کرد.

شمخانی در ابتدای این سخنرانی از رئیس 
جمهور و همتای تاجیکســتانی خود براب 
برگزاری چهارمین نشست گفتگوی امنیت 

منطقه ای تشکر و قدردانی کرد. 
وی در ادامه با تبیین شرایط منطقه به ویژه 
تحولات افغانستان در ۲۰ سال گذشته و با 
اشاره به شکست و فرار افتضاح آمیز آمریکا 
از افغانستان عنوان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران همــواره خواهان برقــراری امنیت و 
صلح و ثبات در افغانستان بوده و آن را بستر 
مورد نیاز برای توسعه و رفاه مردم این کشور 

و نیز مردم منطقه می داند.

وی با اشاره به  اینکه ایران در طول سالهای 
متمادی میزبان نزدیک به پنج میلیون نفر 
از مردم شریف افغانستان بوده است، گفت: 
در غیاب کمک های موثر بیــن المللی و در 
شــرایط تحریم های ظالمانه میزبانی از این 
تعداد مشــکلات فراوانــی را بر کشــور ما 
تحمیل کرده است.شــمخانی خاطرنشان 
کرد: جمعیت اتباع افغانســتان که به ایران 
آمده انــد از جمعیت ۱۱۰ کشــور در دنیا 
بیشتر است.دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
کشــورمان افــزود: مقصر اصلــی در وقوع 
دو فاجعه شــامل بروز جنگ ۲۰ ســاله در 
افغانســتان و جنگ اوکراین سیاست های 

غلط و توسعه طلبانه آمریکا است.
وی گفت: آمریکا نه تنها بایــد دارایی های 
مــردم افغانســتان را آزاد کنــد، بلکه باید 
خســارت های مادی که در افغانســتان به 
بار آورده را جبران کند.شــمخانی در ادامه 
گفت:  ایران، امنیت در منطقه را امری به هم 
پیوسته می داند و معتقد است، امنیت، صلح 

و ثبات در افغانســتان برای  همه کشورهای 
منطقه ضروری و لازم است.وی تصریح کرد: 
کشــورهای منطقه باید با تمرکز بر عوامل 
امنیت آفرین، اقدامات بازدارنده مشــترک 
برای جلوگیری از شــکل گیری هسته های 
ناامنی و بی ثباتی را در دستورکار قرار دهند.

شــمخانی، تروریســم و افراط گرایی را از 
عوامل مهم ناامنی در افغانستان ذکر کرد و 
گفت: متاسفانه شواهد و قرائن نگران کننده 
ای از حضــور و دخالت برخی کشــورهای 
منطقه و فرامنطقــه ای در انتقال و هدایت 

تروریست ها به افغانستان در دست داریم.
وی افزود: البته برای مقابله با این مشــکل 
بایــد کشــورها، به ویــژه هیــأت حاکمه 
افغانستان پاسخگوی مسؤولیت های خود 
باشند.شــمخانی گفت: احساس تبعیض و 
محرومیت از حقوق در ابعــاد مختلف یکی 
از اصلی ترین زمینه هایی اســت که اجازه 
سوءاستفاده را به گروه های تروریستی می 
دهد و بایستی بســترهای چنین بلایی را از 

بین برد.دبیر شورای عالی امنیت کشورمان 
در بخش دیگری از ســخنان خــود با بیان 
اینکه امنیــت و ثبات در افغانســتان رابطه 
وثیقی با اســتقرار حاکمیــت فراگیر دارد، 
تصریح کرد: اگر اقوام و گروه های این کشور 
خود را شــریکی موثر در حاکمیــت و اداره 
آن بدانند، حداقل بخشــی از مشکلات این 

کشور التیام می یابد.
شــمخانی با اشــاره به تداوم دخالت های 
آمریکا در افغانســتان گفــت: اگر بخواهیم 

زمینــه دخالت آمریــکا در افغانســتان را 
محدود کنیم باید با همکاری یکدیگر برای 
حل مشــکلات مردم این کشــور بــه ویژه 
مشکلات اقتصادی راه حل های مناسب را 
اتخاذ کنیم.دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
کشــورمان، تلاش همگانی بــرای مقابله با 
تروریســم و کمک بــه ایجاد ســازوکاری 
برای بازگشــت مهاجران افغانســتانی به 
کشورشان را از دیگر راه های کمک به ایجاد 

ثبات در این کشور ذکر کرد.

ارز ترجیحی ۱۵۰ هزار تن نهاده دامی را نابود کرد

زهرا علیدادی  خطیب نماز جمعه تهران 
گفت: توقــع داریم کــه رهنمودهای مقام 
معظم رهبری بــرای انقلابی ماندن مجلس 

جدی گرفته شود.
 آیــت الله کاظــم صدیقــی در خطبه های 
عبادی سیاســی این هفته )۶ خــرداد ماه( 
که در دانشگاه تهران برگزار شــد، با اشاره 
به اینکه تقوا موجب کرامت و ارزش دنیوی 
و اخروی انســان می شــود، اظهارداشت: 
ســوم خرداد روز آزادســازی خرمشهر را 
در وهله اول تبریک می گویــم که این روز 
جزو معجزات انقلاب است و فتح خرمشهر 
معجزه ایثار، شــهادت طلبــی، مقاومت، 
صبــر، ایمان، تــوکل و توســل، همدلی و 
ولایت پذیری اســت و ایــن عوامل باعث 
شد شــهری که ۵۷۵ روز در اختیار دشمن 
غدار و مورد حمایت شــرق و غرب با آخرین 
تجهیزات نظامی بود و آنجا را به صورت دژی 
نفوذناپذیــر درآورده بودند با مقاومت، صبر 
و ایثار و عشق به شــهادت زیر پرچم ولایت 

خرمشهر آزاد شود.
وی بیان کرد: فتح خرمشــهر یــک افتخار 
است و خداوند این اقتدار و افتخار را ارزانی 
ما کــرد. امــام خمینــی )ره( فرمودند که 
خرمشــهر را خدا آزاد کرد، امام )ره( غرور 
نداشــت و به غرور مبتلا نمی شــد و در اوج 
پیروزی ها، خضوع در برابر خداوند داشــت 

و همه چیز را متعلق به خداوند می دانست.
خطیب نماز جمعــه تهــران تصریح کرد: 
امروز هم خرمشهرهایی در بحث اقتصادی 
و فرهنگی داریم. باید همان عشق به ولایت 
جاری و ساری باشد که الحمدالله این مسئله 
وجود دارد. امروز نمونه هایی چون شــهید 
حججــی داریم، همچنین چنــد روز پیش 
صیاد خدایی به درجه شــهادت نائل شــد. 
اعتقاد و عشــق به ولایــت همچنان وجود 
دارد و مردمی که می تواننــد دژ نفوذناپذیر 
دشــمنان را با فضاحت دشــمن و آن همه 
اسیر برای دشمنان از بین ببرند و معجزه ای 
را بیافرینند، در مســئله اقتصــاد نیز همان 
ولایت مداری، ایثار، وحدت کلمه، همدلی 
و همراهی بــا دولت می تواند مشــکلات را 
برطرف کند و ان شــاءالله به زودی شــاهد 
گشــایش های موجب آرامش بیشتر مردم 

باشیم.
آیت الله صدیقی متذکر شــد: ۴ خرداد روز 
مقاومت دزفول اســت که این روز را گرامی 
مــی دارم. صدامیان بیش از ۲۰۰ موشــک 
به این شــهر روانه کردند. امام جمعه فقید 
دزفول و هم ملت رشــید و قهرمان دزفول 
شهر را ترک نکردند و اینها جلوه هایی است 
که می تــوان آن را مقدمه ظهــور حضرت 

مهدی )عج( دانست.
وی ادامــه داد: چند روز پیــش انتخابات 

هیئــت رئیســه مجلــس برگزار شــد و 
محمدباقر قالیباف به عنوان رئیس مجلس 
انتخاب شــد که بنده به وی تبریک عرض 
می کنم. نمایندگان اخیراً بــه دنبال مقام 
معظم رهبــری رفتنــد که توقــع داریم 
مجلســیان رهنمودهــای رهبــر معظم 
انقلاب برای انقلابــی ماند مجلس را جدی 

بگیرند.
خطیــب نماز جمعــه تهران متذکر شــد: 
ساده زیســتی، مردمی بودن، رعایت کردن 
اولویت ها از جمله مســائلی بود که از سوی 
رهبر معظم انقلاب مطرح شــد و باید مورد 
توجه قرار گیرد. ایشان فرمودند مجلس باید 
از تصویب قوانینی کــه قابلیت اجرا ندارند، 
پرهیز کننــد. آیت الله صافــی در زمانی که 
دبیر شــورای نگهبان بود، بنده اطلاع دارم 
که ایشــان با برخی از نماینــدگان صحبت 
می کردنــد و می گفتند کــه قوانینی را در 
مجلــس تصویب نکنیــد که در شــورای 

نگهبان رد شود.
آیت الله صدیقی تأکید کرد: آبروی مجلس 
این است که همه متشــرع و انقلابی باشند. 
انقلابی بــدون تدین، انقلابی نمی شــود. 
انقلابی به معنــای متدیــن و متعبد بودن 
اســت. همچنین همراهی قوا بــا یکدیگر 
مســئله ای مهم اســت. رهبــری فرمودند 
کــه نماینــدگان نباید از تریبــون مجلس 
سوءاســتفاده کنند و نباید فریــاد بزنند و 
عصبانــی شــوند. همچنین نبایــد آبروی 
اشــخاص را ببرند و به کســی اهانت کنند. 
همچنین مسائل اثبات نشده را نباید مطرح 
کنند. یکی از بلاهای مضــر فضای مجازی 
همین است که مســائل اثبات نشده مطرح 
می شــود که امیدواریم مدیریتــی در این 

زمینه اعمال شــود تا آبرو و امنیت مردم و 
رهاوردهای شهدا محفوظ بماند.

حذف ارز ترجیحی یک امتحان الهی 
برای مردم و مسئولان است

وی گفت: حــذف ارز ترجیحی یک امتحان 
الهی برای مردم و مســئولان اســت. کشور 
ما ۴۳ ســال اســت قربانی می دهد و هنوز 
هم قربانی می دهــد و هــر روز از نقطه ای 
بوی شهادت می آید. چند روز پیش حضور 
چشــمگیر مردم در مراســم تشییع شهید 
صیاد خدایی را شــاهد بودیم که دشــمن 
کورکن بود. مردم ما برای شهدای خود بیش 
از امور مالی احترام قائل هســتند. ما برای 
خون ها با دنیا معاملــه نمی کنیم و یک تار 
موی شهدا را با همه زندگی اشرافی و مادی 

قابل معاوضه نیست.
خطیب نماز جمعه تهــران ادامه داد: حذف 
ارز ترجیحی قانون بــوده و دولت قبل آن را 
اجرا نکرد. دولــت ســیزدهم نمی خواهد 
قانون شکن باشــد و دولت به حکم قانون، 
ارز ترجیحی را حذف کرده اســت. از سوی 
دیگر توزیع عادلانه جز از این طریق شدنی 

نیست.
آیــت الله صدیقــی متذکر شــد: در چند 
سال گذشــته ارز ترجیحی تخصیص داده 
می شد که گاهی اوقات می دیدیم کالاهای 
غیرضروری چون لوازم آرایشــی و خوراک 
سگ وارد می شــد و هیچ تأثیری در زندگی 
مردم و ســفره آنان داشــت و ارز ترجیحی 
فقط پولدارهــا را پولدارتر کــرد و طبقات 

ضعیف هم ضعیف تر شدند.
وی بیان کرد: امــروز گرانی وجــود دارد و 
گرانی به تعبیر امــام جعفر صادق )ع( باعث 

آزرده شــدن روح ها می شــود. فــردی که 
قدرت خرید کمی دارد و به مایحتاج زندگی 
دسترسی ندارد، افســردگی پیدا می کند و 
مشکلات اجتماعی و اخلاقی از این طریق به 
وجود می آید اما گرانی امتحان است. نابرده 
رنج گنج میسر نمی شــود. اگر کسی راهی 
بلد است، ارائه کند، در غیر این صورت بنده 
با توجه به شــناختی که از آیت الله رئیسی 
دارم، باید بگویم که وی با همه وجود خود در 

خدمت مردم است.

دولت به دنبال توزیع عادلانه یارانه ها و 
کاهش شکاف طبقات اجتماعی است

خطیب نماز جمعــه تهران گفــت: دولت 
به دنبــال توزیع عادلانــه یارانه ها و کاهش 
شــکاف طبقات اجتماعی اســت. ملاحظه 
می کنید کــه دولت پول به حســاب مردم 
می ریزد. گرانــی وجود دارد امــا دولت به 
حســاب مردم پول واریز می کند. علاوه بر 
این، این کار باعث صرفه جویی در استفاده 

از دلار می شود.
آیت الله صدیقی اظهارداشــت: این گرانی 
در همه جــای دنیــا وجــود دارد و معلول 
یکسری مسائل اســت. همه دولت ها امروز 
گرفتار هســتند. از یک طرف مسئله جنگ 
در مرزهای اروپا وجود دارد و از طرف دیگر 
هند صــادرات گندم را ممنــوع کرد، چین 
مشغول خرید است و کشــورهای دیگر هم 
درگیر چالش های غذایی هســتند. امنیت 
غذایی و سامان دادن به امور، چنین طرحی 
را از ســوی دولت می طلبیــد و دولت قدم 
بسیار مهمی را برداشــت که تاکنون چنین 
گامی در طول انقلاب برداشــته نشده و این 

شجاعت و جرئت بسیار مهم است.

وی متذکــر شــد: قبلی ها می خواســتند 
خوشــنام بمانند و وجیه المله شوند اما این 
کار باعث شــد زیرســاخت ها از بین برود، 
دولت ســیزدهم جلو آمده است و باید برای 
رفع مشکلات چاره جویی کرد. مقام معظم 
رهبری برای شرایط طبقات ضعیف جامعه 
آزرده اســت و دولــت هم با مردم اســت و 

گرفتارهای ملت را لمس می کند.
خطیب نماز جمعه تهران بیان کرد: تأمین 
معیشت و تسهیل زندگی مردم را از خداوند 
می خواهیم و به صورت مرتب به مســئولان 
توصیه می کنیم کــه در این راســتا اقدام 
کنند. اســتفاده از کارشناسان و تجربیات و 
توکل بر خداوند و توســل به ائمه اطهار ان 
شــاءالله موجب می شــود که ما از این پیچ 

خطرناک با سربلندی عبور کنیم.
وی افــزود: هیچکــدام از پیروزی های ما 
بدون مشارکت ملت و پشتیبانی آنان و زیر 
پرچم ولایت عملی نبوده و از این به بعد هم 
مطمئناً این ملــت در حمایت از دولت برای 
رفع مشــکلات اقتصادی پای کار خواهند 
آمد. همان گونه که مــردم تاکنون از جان و 
جوانان خود مایه گذاشــتند، در این مرحله 
نیز ملت مقاوم ما با همــان آهنگ از دولت 
حمایت خواهند کــرد و به پیروزی خواهیم 

رسید.
آیت الله صدیقی اظهارداشــت: بیســت و 
دومین ســالگرد پیروزی حــزب الله لبنان 
بر صهیونیســت ها را تبریک مــی گویم که 
اولین مزه تلخ شکســت با این اقدام در جان 
صهیونیست ها ســرازیر و شاخ آمریکایی ها 
شکســته شــد. ما به سیدحســن نصرالله 
فرمانــده قهرمــان مقاومت و همــه مردم 
لبنــان و جبهه مقاومت ایــن روز را تبریک 

می گوئیم.
وی تصریح کــرد: همچنین شــاهد بودیم 
عربستان ســعودی هزینه های سنگینی را 
برای پیروزی فردی در انتخابات لبنان کرد 
که از دست نشاندگان آمریکا بود اما به فضل 
الهی مردم لبنان علیرغم تحمل گرانی های 
سخت و آن همه تبلیغات و پول پاشی ها، به 
این مســائل توجه نکردند، به صحنه آمدند، 
۴۱ درصــد رأی دادند و این یــک پیروزی 
بزرگ برای ملت لبنــان بود که خدمت آنان 

تبریک عرض می کنم.
خطیب نماز جمعه تهران با تســلیت ریزش 
ســاختمان متروپل در آبادان و شــهادت 
شهید حسن صیاد خدائی، گفت: از دستگاه 
امنیتی و قضائی می خواهیــم که با قدرت 
عاملین ترور شهید صیاد خدائی را شناسایی 
کنند همچنیــن قصــور و تقصیرهای که 
موجب ریزش ســاختمان در آبادان شــده 
را پیگیــری و مســببین این حادثــه را در 

چارچوب قانون مجازات کنند.
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مدیر عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه:
واریزی مربوط به ۲ ماه امسال صندوق توسعه 

ودی انجام می شود ملی به صندوق تثبیت به ز
 مدیرعامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: بر اساس هماهنگی های 
انجام شــده به زودی مبلغ مربوط فروردین و اردیبهشــت ماه امســال 
صندوق توســعه ملی به حســاب صندوق تثبیت بازار ســرمایه واریز 
خواهد شد.بعد از توافقات انجام شــده در چند ماه گذشته برای انجام 
واریزی ها از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه، اجرای 
این اقدام برای مدت کوتاهی با برخی از موانع همــراه و  منجر به توقف 

واریزی ها به صندوق تثبیت بازار سرمایه شد.
ابتدا هیــات امنای صندوق توســعه ملی در تاریــخ ۲۶ دی ماه ۱۴۰۰ 
مصوب کردند تا مبلغی معادل ۶۵۰ میلیارد تومان را به صورت ماهیانه 

نزد صندوق تثبیت بازار سرمایه سپرده گذاری کند.
پس از ایــن توافق، مرحله نخســت واریزی از صندوق توســعه ملی به 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه در تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۴۰۰ انجام شد، اما 
ادامه این واریزی ها مســتلزم امضای قرارداد بین صندوق توسعه ملی و 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه بود که پیش نویس آن قرارداد بلافاصله 
تهیه شد. با این حال مذاکرات برای نهایی شدن پیش نویس آن با تاخیر 
همراه شد.به مرور و با مذاکرات انجام شده در نهایت در  روز سه شنبه )۶ 
اردیبهشت ۱۴۰۱( مشکل رفع و رقمی معادل یک هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان منابع از صندوق توســعه ملی به صندوق تثبیت بازار ســرمایه 
پرداخت شد.در این زمینه امیرمهدی صبایی با تاکید بر اینکه با انعقاد 
آن قرارداد دیگر هیچ مانعی برای شــروع مجــدد واریزی ها به صورت 
ماهانه وجود نــدارد، اعلام کرده بود: بر اســاس امضای ایــن قرارداد، 
واریزی بهمن و اسفند ۱۴۰۰ که رقمی معادل یک هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان است، انجام شد.
با توجه به انجــام واریزی بهمن و اســفند ۱۴۰۰، تاکنــون پرداختی 
فروردین و اردیبهشــت ماه که رقمی معادل یک هــزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان می شود، انجام نشده است.بر اســاس پیگیری های انجام شده، 
امیرمهدی صبایی، مدیرعامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: هیچ 
مانعی برای این واریزی ها وجود ندارد و مشــکلی تهدیدکننده اجرای 
این اقدام نیســت.وی افزود: اکنون پیگیر انجام این واریزی ها هستیم، 
بر اســاس هماهنگی های انجام شــده به زودی مبلغ معوقه به حساب 
صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز می شود و از ماه های بعد پرداختی ها 

به صورت منظم انجام خواهد شد.
صبایی اظهار کرد: واریزی هر ماه قاعدتاً باید پایان همان ماه انجام شود 
که به نظر می رســد واریزی خردادماه تا پایان همین ماه به مرحله اجرا 
برســد. بر اســاس آخرین نرخ اعلامی ارز، معادل ریالــی یک درصد از 
منابع صندوق توسعه ملی که طبق مصوب دولت قرار است به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه واریز شود، رقمی معادل ۱۲٫۵ هزار میلیارد تومان 
می شود که بخشی از  آن به حســاب صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز 

شده است.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1401:
امکان افزایش یارانه نقدی وجود دارد

عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ با تأکید بر اینکــه دولت نباید 
منابع حذف ارز ترجیحی را در بخش دیگری هزینه کند، گفت: در مورد 

مبلغ یارانه کمی نگرانی وجود دارد و این رقم باید افزایش پیدا کند.
 با توجه به اینکه سیاســت ارز چند نرخی در ســال های اخیر موجب 
مسکلات متعددی بر پیکره اقتصاد کشور شد، تصمیم دولت و مجلس 
بر آن شــد که با حذف آن و انتقــال یارانه از ابتدای زنجیــره ارزش به 
انتهای آن اصلاحاتی در این نظام اقتصادی انجام دهند. هرچند برخی 
معتقدند که در شــرایط فعلی و با توجه به افزایش شــدید قیمت مواد 
غذایی و به ویــژه گندم در جهــان، دولت حق انتخابــی در این زمینه 

نداشت و مجبور بود به این جراحی اقتصادی تن دهد.
در این رابطــه، حبیب الله دهمــرده، عضو کمیســیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۱ و آموزش مجلس شورای اسلامی با اشاره به معایب سیاست ارز 
ترجیحی تصریح کرد: یک اصل وجــود دارد و آن اینکه هر جا ارز چند 
نرخی وجود داشته باشــد، حتماً فضا برای سوءاســتفاده و رانت شکل 
می گیرد. این یک اصل اجتناب ناپذیر اســت و جزو معایب سیاست ارز 

ترجیحی به شمار می رود.

وی ادامه داد: سیاست ارز ترجیحی در واقع باعث اختلاف شدید قیمت 
ها در داخل و خارج از کشور شد و عده ی زیادی را وسوسه کرد که از این 
فضا بهره برداری کنند. واقعیت این اســت که ارز خیلی زیادی در حد 
۱۷ الی ۱۸ میلیارد دلار برای ارز ترجیحی اختصاص داده شــد، با این 
فرض که این مبالغ در سفره ی مردم تأثیرگذار باشد و افراد به کالاهای 
اساسی با قیمت مناسب دسترسی داشته باشــند. اما این تأثیرگذاری 
وجود نداشت و سیاست ارز ترجیحی به هدف مشخص شده اش نرسید. 
سوءاستفاده های زیادی از ارز ترجیحی شد، تا جائیکه مجلس و دولت 

به این نتیجه رسیدند که این سیاست باید حذف شود.
این عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس خاطرنشــان کرد: به 
منظور حل مشکلاتی که بر اثر سیاست ارز ترجیحی در کشور به وجود 
آمد، تصمیم گرفته شــد که یارانه به صورت مستقیم به مصرف کننده 

داده شود تا به دست اقشار آسیب پذیر جامعه برسد.
به گفته ی دهمرده، در روش جدید اختصاص یارانه در واقع بستر رانت و 
فساد از بین می رود و یارانه با هدفمندی بیشتری به افراد اختصاص می 
یابد.عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ تصریح کرد: اصل ماجرای 
حذف ارز ترجیحــی و انتقال یارانــه از ابتدای زنجیره بــه انتهای آن 
موضوع خوبی است. اما ممکن اســت در مرحله ی اجرا مشکلاتی پیش 

بیاید که دولت باید با مدیریت قوی به حل و فصل آنها بپردازد.
وی افزود: مجلس و دولت به شدت پیگیر هستند که مشکلات این طرح 
برطرف شود و در اجرا بتواند به اهداف خودش دست یابد. برخی کالاها از 
جمله نان و دارو اهمیت زیادی دارند و باید با احتیاط و مراقبت بیشتری 
در ارتباط با آنها دســت به عمل بزنیم.این عضو کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس خاطرنشــان کرد: بنده به عنــوان نماینده ی مجلس 
در کنار تعداد زیــادی از نمایندگان دیگر که با من هم عقیده هســتند، 
با جدیت از این برنامه دفــاع می کنم.دهمرده تأکید کــرد: من با اصل 
موضوع حــذف ارز ترجیحی موافق هســتم و باید این سیاســت کنار 
گذاشته می شد تا به مشکلاتی همچون فساد و رانت پایان دهیم. اما باید 
در عرصه ی اجرا ملاحظاتی را مدنظر داشــته باشیم تا برنامه به درستی 
اجرا شود و به هدفش دســت یابد. به طور مثال می توان میزان یارانه را 
کمی نیز افزایش داد.دهمرده خاطرنشــان کرد: تلاش بر این است که با 
حذف ارز ترجیحی مبالغی که قرار بود در این زمینه هزینه شود در قالب 
یارانه در اختیار مردم قرار گیرد. دولت نباید آنچه را که قرار بود در قالب 
ارز ترجیحی بپــردازد، در بخش دیگری هزینه کنــد. این مبالغ باید در 

اختیار اقشار مختلف قرار بگیرد و به کمک معیشت مردم بیاید.

بازار

  نایب رییس اتحادیه طــلا و جواهر تهران گفت:  تقاضا 
برای خرید فلز زرد افزایش یافته اســت و این افزایش 
موجب رشد حباب قیمت انواع سکه و طلا در بازار شده 
است.»محمد کشــتی آرای« اظهار داشت: بهای انس 
جهانی طلا در هفته گذشــته در محــدوده یک هزار و 
۸۴۶ تا یک هزار و ۸۴۷ دلار در نوســان بود و در پایان 
هفته دوباره به یک هزار و ۸۴۷ دلار رســید و نســبت 
به انتخاب هفتــه تغییراتی نداشــت.این مقام صنفی 
افزود: برخلاف تغییرات انــس جهانی طلا، در روزهای 
پایانی هفته )چهارشنبه و پنجشــنبه( مجدد افزایش 
نرخ ارز را شاهد بودیم و این رشــد ۳۲۰ تومانی باعث 
شد قیمت طلا و سکه نسبت به ابتدای هفته با افزایش 
بالایی همراه و در مجموع بازار طلا در هفته گذشــته با 

رشد قیمت همراه باشد.وی گفت: در آخرین 
معاملات هفته گذشــته قیمت ســکه طرح 
قدیم به ۱۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان رسید 
که ۳۰۰ هزار تومان افزایش بها و سکه طرح 
جدید با ۴۵۰ هزار تومان افزایش هفتگی در 
آخرین معاملات با نــرخ ۱۴ میلیون و ۴۵۰ 

هزار تومان داد و ستد می شد.
نایب رییــس اتحادیه طلا و جواهر تهــران اضافه کرد: 
نیم سکه و ربع ســکه ۱۵۰ هزار تومان افزایش هفتگی 
داشت و به ترتیب با  قیمت هشت میلیون و پنج میلیون 
تومان معامله می شــد. ســکه های یــک گرمی نیز ۲ 
میلیون و ۸۵۰ هزار تومان داد و ستد می شد که نسبت 
به ابتدای هفته ۵۰ هزار تومان افزایش قیمت داشــت.

وی بیان داشت: در روزهای گذشته با افزایش 
تقاضا حباب انواع سکه در حال افزایش است 
و ســکه های یک گرمی، ربع سکه و نیم سکه 
بیش از یک میلیــون تومان حبــاب دارند.

کشــتی آرای اضافه کرد: ســکه طرح جدید 
۹۵۰ هزار تومــان حباب دارد و نســبت به 
ابتدای هفته ۱۲۰ هزار تومان افزایش یافته 
است و این نشان دهنده افزایش تقاضا برای خرید سکه 

با توجه به محدودیت عرضه است .
وی گفت: قیمت هر مثقال طلای آب شــده با توجه به 
افزایش نرخ ارز در روز پایانی هفتــه به ۶ میلیون و ۲۰ 
هزار تومان رسید که نسبت به ابتدای هفته ۱۴۰ هزار 
تومان رشــد داشته اســت. هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز 

با ۳۳ هــزار تومان افزایش قیمت به نــرخ یک میلیون 
و ۳۹۰ هزار تومان رســید .نایب رییس اتحادیه طلا و 
جواهر تهران با اشــاره به تعطیلی روزهای پایانی هفته 
به دلیل ریزگردها، گفت: ســطح دادوســتدها در این 
ایام کاهش یافت، اما همچنان تقاضا برای خرید ســکه 
وجود داشت و علت افزایش قیمت طلا و سکه افزایش 
نرخ ارز بود و با توجه به اخبار منتشــر شده وضعیت بر 
همین منوال است.وی توضیح داد: در این ایام تقاضای 
خرید ســکه تمام بهار آزادی بیش از انواع دیگر ســکه 
است، زیرا بیشــتر مصرف ســرمایه گذاری دارد و نیم 
سکه، ربع سکه و یک گرمی بیشــتر مصرف عام دارد و 
با برگزاری جشن ها و مراسم تقاضا برای خرید این نوع 

سکه ها افزایش یافته است.

سکه

خریدار  رئیس مرکز پژوهش های توسعه 
و آینــده نگری با اشــاره بــه دلایل محقق 
نشــدن اهداف برنامه ششــم توسعه گفت: 
در برنامه ششم توســعه پیش فرضی به نام 
رفع تحریم و برجام وجود داشــت، اما پیش 
بینی بازگشت تحریم ها در این برنامه دیده 
نشده بود؛ در واقع سناریوی جایگزین برای 

شرایط جدید نداشتیم.
ســید مهدی پاکذات درباره کلیات برنامه 
توســعه هفتم اظهار کرد: برنامه هفتم یک 
روند اداری در کشــور اســت که نهادهای 
گوناگونی مانند مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام، ســازمان برنامه بودجــه و مجلس 
شــورای اســلامی در آن نقش آفرینی می 
کنند. بخشــی از این کار در سازمان برنامه 
قرار گرفته که با تدبیر ریاســت ســازمان 
برنامه و بودجه، اواخر مهر ماه سال گذشته 
مأموریت مطالعات پشــتیبان برنامه هفتم 
توسعه به مرکز پژوهش های توسعه و آینده 
نگری داده شد و البته به صورت همزمان در 

سازمان هم مطالعاتی درحال انجام بود.
وی ادامه داد: مرکز پژوهش های توســعه و 
آینده نگری به نوعی پشــتیبان مطالعاتی 
و اندیشه ای ســازمان برنامه و بودجه بوده 
و زیر مجموعه این ســازمان تعریف شــده 
اســت و در حال انجام مطالعات از آبان ماه 
سال گذشته )۱۴۰۰( هستیم. با تدبیری که 
در ســازمان برنامه پیش بینی شد، شورای 
هماهنگی و تلفیق برنامه هفتم توســعه در 
سازمان برنامه و بودجه تشــکیل و تاکنون 
سه جلســه از آن برگزار شد. محتوایی که ما 
در طول مطالعات خود آمــاده کرده بودیم، 
در کنار دیگر مطالعات صــورت گرفته، در 
حال ارائه است و سازمان از آن بهره برداری 
می کند و به نوعی مبنــای کار برنامه هفتم 

توسعه قرار گرفته است.

انتشار شش جلد کتاب مربوط
 به 70 سال برنامه ریزی توسعه در 

ایران به زودی
پاکذات با اشــاره به اینکه بنا هست برنامه 
هفتم توسعه بر اســاس یک آسیب شناسی 
از روند برنامه های گذشــته تدوین شــود، 
تشــریح کرد: در مرکز پژوهش های توسعه 
و آینــده نگــری، مطالعات گســترده ای 
تحت عنوان ۷۰ ســال برنامه ریزی توسعه 
در ایران انجام شــده بود که خروجی آن در 
قالب شــش جلد کتاب به زودی منتشر می 
شــود. این سلسســه مطالعات به هر شش 
برنامه عمرانــی قبل از انقلاب اســلامی و 
شش برنامه گذشــته که در نظام جمهوری 

اسلامی داشتیم، پرداخته است.
رئیس مرکز پژوهش های توســعه و آینده 
نگری گفت: این برنامه هــا از حیث مراحل 
گوناگون آسیب شناسی شدند و در واقع ما 
در آنجا مجموعه مقالات و مصاحبه هایی را 
داریم که به ابعاد گوناگون موضوعات برنامه 
توسعه کشــور می پردازد. ما در ابتدای کار 
آســیب هایی مانند ناظر به پیش از شروع 
برنامه ریزی، تدوین، آماده ســازی برنامه، 
اجرا، نظــارت و ارزیابی را  در چند دســته 

بندی از مطالعات استخراج کردیم.
وی با بیان اینکه بخشــی از آسیب های ذکر 
شــده ناظر برداخل برنامه ریزی و سازمان 
برنامه و بودجه و بخــش دیگر ناظر به خارج 
از سازمان اســت، گفت: ما این آسیب ها را 
احصا و ســعی کردیم آنها را در یک سلسله 
مراتب علت و معلولــی قرار دهیم. به عبارت 
دیگر مواردی را که علت موارد دیگر بودند، 
شناسایی و ریشه یابی کردیم و به ریشه همه 
آسیب ها رســیدیم. بر مبنای این آسیب ها 
ما چرخش های تحول آفریــن را در برنامه 
هفتم توسعه پیشــنهاد کردیم که بر مبنای 

آن بتوانیم برنامه بهتری را تدوین کنیم.

برنامه ها باید با توان اجرایی کشور 
سنخیت داشته باشند

پاکذات در ادامه بــا تأکید بر اینکه  برنامه ها 
باید با توان اجرایی کشــور سنخیت داشته 
باشــند، آن را یکی از چرخــش های تحول 

آفرین دانســت و افزود: یعنی تمام مسائل 
حل نشــده در دهه ها و ادوار گذشته را نمی 
توان در یک برنامه توســعه بــه دلیل عدم 
وجود منابــع اجرایی حل کــرد. تعدادی از 
دوستان این موضوع را به برنامه ریزی جامع  
که ســعی دارد برای همه مناطق، مسائل و 
بخش های کشــور برنامه تولید کند تعبیر 

می کنند.  
وی افزود: اولیــن کاری که باید انجام دهیم 
تمرکز بــر اولویت هــا، مســائل کلیدی و 
پیشران ها اســت که ما مجموع این موارد را 
تحت عنوان هسته های کلیدی نام گذاری 
کرده ایم. هســته های کلیدی به ما نشــان 
می دهد توان کشــور در طول برنامه هفتم 

توسعه باید بر چه محورهایی استوار باشد.
او در بخش دیگری از ســخنانش بیان کرد: 
برنامه ریزی در کشور ما با مشارکت برخی از 
دستگاه های اجرایی، کارشناسان سازمان 
برنامه و بودجــه،  نمایندگان مجلس، تعداد 
محدودی از نخبگان و دانشگاهیان و بعضی 
از قوا  شکل می گیرد؛ با این وجود مشارکت 
عمومــی در تدویــن برنامه وجــود ندارد؛ 
بنابراین اگر قرار است برنامه ای تدوین شود 
که مبنای کار کل کشــور قرار گیرد، علاوه 
بر دولت، سایر قوا، بخش خصوصی، نهادها 
و تشــکل های عمومی و انقلابی و صاحب 
نظران در مراحل اولیه تدوین حضور داشته 

باشند.
پاکذات ادامه داد: این دغدغه را به ســازمان 
برنامــه و بودجــه منتقل کردیــم و برنامه 
بســیار خوبی برای آن شــکل گرفت تا یک 
ســازماندهی در زمینــه مشــارکت تمام 
نخبگان و به نوعی ذینفعان مرتبط با برنامه 

تدوین انجام شود.
رئیس مرکز پژوهش های توســعه و آینده 
نگری تشــریح کرد: انتقال ایــن وظیفه به 
بازوی پژوهشی خود از جمله تدبیری است 
که ســازمان برنامه و بودجه در نظر گرفته 
اســت. این ســازمان دو بازوی پژوهشی به 
نام های مرکز پژوهش های توسعه و آینده 
نگری و مؤسســه عالی آمــوزش و پژوهش 
مدیریت  و برنامه ریزی دارد. بر این اســاس 
بنا بر این شد که در یک ســاختار نظام مند 
و منسجم از کانال این دو ســازمان وابسته 
به سازمان برنامه و بودجه، نظرات خبرگان 
و ذینفعان گرفتــه و در فرآیند برنامه ریزی 
دخالت داده شــود. هرکدام از کارشناسان، 
خبرگان، دانشــگاهیان، حوزویان، تشکل 
ها، انجمن ها، بخش خصوصی، شــرکتهای 
بزرگ و هر ذینفع و ذیربطی به برنامه توسعه 
وجود دارد و پیشنهادی در خصوص تدوین 
برنامه هفتم توسعه دارند، می توانند نظرات 
خود را از طریق سایت با مرکز پژوهش های 

توسعه و آینده نگری درمیان بگذارند.

منفک بودن برنامه ها از بودجه های 
سنواتی؛ یکی از مشکلات برنامه های 

توسعه ادوار گذشته
وی منفک بــودن برنامه هــا از بودجه های 
ســنواتی را یکی از مشــکلات برنامه های 

توسعه ادوار گذشــته دانســت و گفت: ما 
یک برنامه پنج ســاله می نویسیم اما بودجه 
های پنج ســاله ای که داخل این بازه زمانی 
قرار می گیرد انطباقی با برنامه توسعه خود 
ندارند. باید برنامه پنج ساله ای که برای کل 
کشور نوشــته می شــود با بودجه تصویب 
شــده انطباق و تناسب داشــته باشد و یک 

برش یک ساله از آن را محقق کند.
پاکذات ادامه داد: متأســفانه این مسئله به 
صورت کامل وجود نــدارد و به همین دلیل 
ما طرحی داده ایم که قابلیت انطباق برنامه 
با بودجه بــه وجود آید و حلقــه وصلی بین 
آنها ایجاد شــود که این موضــوع هم یکی 
از چرخش هــای تحول آفرینی اســت که 
درحال پیگیری تحقــق آن در برنامه هفتم 

توسعه هستیم.

نگاه بخشی و منطقه ای؛ از دیگر 
مشکلات برنامه ها در ادوار گذشته

رئیس مرکز پژوهش های توســعه و آینده 
نگری تصریــح کرد: نگاه بخشــی و منطقه 
ای فارغ از نگاه ملی از دیگر مشکلاتی است 
که در ســایر برنامه ها در ادوار گذشته با آن 
روبه رو بودیم. بخشها و مناطق گوناگون به 
دنبال کشــیدن منابع به سمت خود بودند؛ 
فارغ از اینکــه آیا ظرفیت انجــام کاری در 
منطقه با نگاه کلان ملی وجود دارد یا خیر. 
این مسئله سبب ازبین رفتن انسجام فضایی 
کشور شــده و ما دچار از بین رفتن عارضه 
های زیســت محیطی و عدم تعادل و توازن 
های ســرزمینی و توزیع نامناسب جمعیت 

در پهنه سرزمینمان می شویم.
وی گفت: بــه دلیل اینکه کلیــه مطالعات 
پشتیبان ســند ملی آمایش ســرزمین در 
مرکز پژوهش های توســعه و نگاری انجام 
شــده بود، ما از این ذخیره برای پیشــنهاد 
تحول ها در تدوین برنامه هفتم توســعه با 
رویکرد انســجام فضایی اســتفاده کردیم. 
چرخش تحول آفرین دیگر مربوط به مدل 
برنامه ریــزی بوده که ما در حــال انجام آن 
هستیم. با بررســی مدل های برنامه ریزی 
در چند کشــور و همچنین آسیب شناسی 
برنامه ریزی در ایران به این نتیجه رسیدیم 
که می توان از مدلهــای جدید برنامه ریزی 
در تدوین برنامه هفتم استفاده کرد. در واقع 
در این مدل ها ابتدا اهداف کلانی را ترسیم 
می کنند و برمبنای آن سیاست ها و راهبرد 
هایی را مشــخص و طبق آن یــک برنامه 
عملیاتی که ناظر بر دســتگاه هــا و مناطق 

گوناگونشان هست طراحی می کنند.
پاکذات معتقد است تاکنون چنین نیازی از 
این برنامه ریزی در کشــور وجود نداشته و 
زمانی که برنامه ای استراتژیک و راهبردی 
تدوین می شــود، برای تحقق آن توســط 
دولت بــه الزامات و مجوزهایی نیاز اســت 
که باید از قوه مقننه اخذ شــود که ما به این  

الزامات تحقق برنامه می گوییم.
رئیس مرکز پژوهش های توســعه و آینده 
نگری در ادامه تشــریح کرد: متأســفانه در 
کشــور ما به مجموع احکامی که توسط قوه 

تصویب می شود تا اختیارات و مجوزهایی را 
به دولت بدهد یا نحوه توزیع بعضی از منابع 
را مشخص کند، برنامه ریزی می گویند؛ در 
حالی که برنامه یعنی اینکه هر دســتگاهی 
بداند باید چــه اقداماتی انجــام دهد. این 
مســائل الزامات تحقق برنامه هستند. مدل 
مطلوبی که پیشنهاد شــده تا برنامه هفتم 
توسعه بر اساس آن نوشــته شود، این است 
که واقعا برنامه محور نوشــته شود و تعداد 
حداقلی از قواعد سیاســتی و سازوکارهای  
انگیزشی مورد نیاز به عنوان الزامات تحقق 
برنامه آماده شــود. دلیل اصلی این کار این 
اســت اگر ما بخواهیم با رویکرد حکم محور 
پیش برویم، تمامی بخش هــا و مناطق به 
دنبال آن خواهند بود کــه ردپایی در برنامه 
از خود به جای بگذارنــد تا مجوزها، منابع یا 

اختیاراتی را به سوی خود سوق دهند.

به صورت جزیره ای در کشور مدیریت 
می کنیم

وی اظهار کرد: درحــال حاضر بخش های 
گوناگون کشور برای خود برنامه ای دارند و 
ما به صورت جزیره ای در کشور مدیریت می 
کنیم و پیش می رویم که هیچ تناسبی باهم 
ندارند. اگر بتوانیم در برنامه هفتم توســعه 
منطق حمکرانی شــبکه ای را بــه معنای 
همسو شدن شدن همه برنامه های نهادها، 
قوا و... در جهت چند هسته کلیدی پیگیری 
کنیم، مشــاهده خواهیم کــرد که تحقق 
اهداف برنامه هفتم با سایر برنامه ها اختلاف 
معناداری پیــدا می کنــد؛ بنابراین یکی از 
پیشنهاد های تحولی این مرکز برای برنامه 
هفتم توســعه، حرکت از حکمرانی دولت 
محور و جزیره ای به سمت حکمرانی شبکه 
ای و یک پارچه  با تأکید بــر اصول مردمی 
سازی، شفافیت ســازی و هوشمندسازی 

است.
پاکذات ادامــه داد: هنگام تدویــن برنامه 
توسعه معمولا در مســائل، وضع موجود و 
راه حــل هایی که از گذشــته در جهت حل 
آن ارائه شد قرار می گیریم اما نیم نگاهی به 
آینده در زمینه مسیر حرکت روندها و کلان 
روندها نداریم تا بتوانیم یک آینده نگری در 
زمینه شــکل گیری روند ها داشته باشیم. 
برنامه های ما درحوزه های گوناگون مانند 
موضوعات اجتماعــی، حمکرانی، فناوری 

و... نسبت به آینده نگری سکوت کرده اند.

باید از آینده نگری به آینده نگاری 
برسیم

رئیس مرکز پژوهش های توســعه و آینده 
نگری تصریح کرد: همچنین ما به یک مرتبه 
بالاتر از آینده نگری، یعنی آینده نگاری هم 
نیاز داریم تا بتوانیم از آینده مطلوب کشور 
خودمان بــر مبنای واقعیت هــای موجود 
ترسیمی با شفافیت بالا داشته باشیم که بر 
مبنای آن برنامه ای را تدوین و به سمت آن 
حرکت کنیم و اعتقاد دارم کلمه چشم انداز 

دلالت بر این موضوع دارد.
وی گفت: متأســفانه در چشــم اندازهایی 

که ما می نویســیم تنها رتبه نــگاری انجام 
می دهیم و می خواهیم جایــگاه اول و دوم 
را در موضوعات مشــخصی به دست آوریم. 
چنین کاری آینده نگاری نیســت؛ بنابراین 
چرخش تحول بعــدی، حرکــت از برنامه 
ریزی با تکیه صــرف بر گذشــته نگری به 
ســوی برنامه ریزی مبتنی بر آینده نگری 

است.
پاکذات همچنین با اشــاره به نبود نظارت 
پذیری برنامه های توســعه گفــت: برنامه 
های توســعه به گونه ای طراحی می شوند 
که نظــارت پذیر نیســتند. در واقــع باید 
شاخص هایی برای همه بخش ها و مناطق 
طراحی شود که دستگاه نظارتی بر شاخص 
و کیفیت نظارت کند، اگر مــا از همان ابتدا 
چنیــن کاری را طراحی کنیــم، در نهایت 
می توانیم یک برنامه نظارت پذیر داشــته 
باشیم؛ بنابراین پیشنهاد مرکز به عنوان یک 
چرخش تحول آفرین، حرکــت از گزارش 
گیری نظارتی به سمت نظام نظارتی مبتنی 
بر اثر بخشی برای پاسخگو کردن نهادهای 

ذی ربط است.
وی خاطرنشــان کرد: پیشنهاد ما این است 
که نوع مواجهه قوه مققنه با برنامه توســعه 
به این شکل نباشــد که احکامی از سازمان 
برنامه و بودجه و دولت به مجلس پیشــنهاد 
شــود و مجلس شــروع به افزایش و تعدد 
ایجاد کــردن در ایــن احکام باشــد. این 
احکام باید حداقلی باشــند؛ لذا پیشنهاد ما 
چرخش از افزایش احکام در مرحله تصویب 
برنامه توســعه در مجلس به سوی توجه به 
اهداف کیفی، کمی و راهبردهایی است که 
در قالب روش پیشــنهادی دولت قرار می 

گیرد.

تفاوت و مزیتهای برنامه هفتم توسعه 
با برنامه ششم

او در پاســخ به تفــاوت و مزیتهــای برنامه 
هفتم توســعه با برنامه ششــم گفت: اینکه 
این برنامه چه برتری هایی نسبت به برنامه 
قبلی دارد، زمانی کــه کار از مجلس خارج 
شــود مشــخص می شــود اما به طور کلی 
تحولات مورد اشاره نشــان دهنده تفاوت 

این برنامه است.
پاکذات در ادامه تأکیــد کرد: به دلیل اینکه 
برنامه هفتم توســعه هنوز تدوین نشــده و 
اهداف آن به طور کامل مشــخص نشــده 
است، نمی توان به طور دقیق میزان تحقق 
آن را بیان کرد اما یکی از تحولاتی که مرکز 
پژوهش های توسعه و آینده نگری به صورت 
جدی پیگیری می کند تا برنامه بر اســاس 
آن تنظیم شــود، قابلیت تحقق آن است؛ به 
این معنا که برنامه توسعه تحقق پذیر نوشته 
شود تا قابلیت تحقق داشــته باشد که مهم 
ترین نکته در این مســئله وجود سنخیت 
بین تعداد برنامه های پیشــنهادی با توان 

اجرایی، مالی و ظرفیت کشور است.
وی به بــرآورد ۸۰درصدی تحقــق برنامه 
ششم توسعه اشاره کرد و گفت: این عدد یک 
برآورد تخصصی نیســت و دلیل آن هم این 
اســت زمانی که می خواهیم میزان تحقق 
پذیری یک برنامه را بدانیــم باید به میزان 
تحقق اهداف آن توجه کنیم. در واقع برنامه 
در ابتــدا باید اهداف کیفــی و کمی خود را 
مشخص کند و در پایان کار می توان قضاوت 
کرد که چند درصد آن محقق شده است؛ اما 
زمانی که برنامه بر اساس احکام نوشته می 
شود، این احکام بیشــتر از نوع توزیع منابع، 
امتیــازات و اختیارهاســت. چنین کاری 
محقق شــده اما اینکه چند درصد منجر به 
تحقق اهداف می شود مشخص نیست، زیرا 

احکام به عنوان برنامه قلمداد می شوند.
رئیس مرکز پژوهش های توســعه و آینده 
نگری درباره دلایل رشــد اقتصــادی ۱.۲ 
درصدی در پایان ســال ۱۴۰۰ توضیح داد: 
رشد اقتصادی مسئله ای نیست که بتوانیم 
به صورت تک بعدی به آن نگاه کنیم. رشــد 
اقتصادی نیازمنــد مقدمــات و پیش نیاز 
هایی است که اگر فراهم نباشد، امکان رشد 

اقتصادی برای کشور ایجاد نمی شود.

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران خبر داد؛  افزایش تقاضا برای خرید انواع سکه
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وزیر صمت اعلام کرد
 بررسی لغو ممنوعیت واردات ۴ تا ۵ قلم کالا 

در دولت
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: حذف ممنوعیت واردات ۴ تا ۵ قلم 

کالا به دولت پیشنهاد شده که در حال بررسی آن هستیم.
ســیدرضا فاطمی درباره تغییرات احتمالی فهرست ممنوعیت واردات 
کالاهای خارجــی که تولید مشــابه داخلی دارند، اظهــار کرد: حذف 
ممنوعیت واردات ۴ تا ۵ قلم کالا به دولت پیشــنهاد شــده که در حال 
بررسی آن هستیم، اما عمده ساختار ممنوعیت واردات ۲ هزار قلم کالا 

که از سال ۹۷ تصویب شده حفظ می شود.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اضافــه کرد: عمده کالاهــای ممنوعه 
وارداتی، مصرفی و نهایی هســتند و ما به هیچ وجه واردات مواد اولیه و 

ماشین آلات را ممنوع نمی کنیم.

 کشورهای صنعتی بزرگترین واردکنندگان مواد غذایی در جهان
 رتبه ایران ۴۳ شد

 ایران بــا وجود این کــه هفدهمین کشــور پرجمعیت جهان اســت 
در رده بندی کشــورها از نظر واردات مواد غذایی رتبــه ۴۳ را به خود 
اختصاص داده اســت.جدیدترین آمار منتشرشــده از سوی سازمان 
جهانی خواروبار و کشاورزی ملل متحد )فائو( نشان می دهد کشورهای 

صنعتی بزرگترین واردکنندگان مواد غذایی در جهان هستند.
فائو در رده بندی ۱۹۵ کشــور جهان که بر اساس آمار سال ۲۰۲۰ تهیه 
شــده اســت آمریکا را به عنوان دومین واردکننده بزرگ محصولات 
کشاورزی معرفی کرده اســت. آمریکا در این سال بیش از ۱۴۶ میلیارد 
دلار محصول کشــاورزی وارد کرده اســت که بیش از هر کشور دیگر 

به جز چین است.
چین که پرجمعیت ترین کشــور جهان اســت با واردات ۱۵۷ میلیارد 
دلاری محصولات کشاورزی در صدر این رده بندی قرار دارد.کشورهای 
صنعتی آلمان، هلند، انگلیس، ژاپن، فرانسه، ایتالیا، بلژیک و کانادا نیز 
در رده بندی بزرگترین واردکنندگان محصولات کشــاورزی رتبه های 
ســوم تا دهم جهان را به خود اختصاص داده انــد. واردات محصولات 
کشــاورزی آلمان در ســال ۲۰۲۰ بالغ بر ۹۵.۷ میلیــارد دلار، هلند 
۶۹.۹ میلیــارد دلار، انگلیس ۶۱.۷ میلیارد دلار، ژاپــن ۵۶.۸ میلیارد 
دلار، فرانسه ۵۶.۲ میلیارد دلار، ایتالیا ۴۲.۵ میلیارد دلار، بلژیک ۳۸.۴ 
میلیارد دلار و کانادا ۳۵.۸ میلیارد دلار بوده است.بر اساس این گزارش 
ایران با وجود این که هفدهمین کشور پرجمعیت جهان است با واردات 
۸.۳ میلیارد دلاری محصولات کشاورزی در رتبه ۴۳ رده بندی جهانی 

بزرگترین واردکنندگان این محصولات قرار گرفته است.
بسیاری از کشورهای کم جمعیت جهان وابســتگی بیشتری به غذای 
وارداتی نســبت به ایران داشــته و در رتبه بالاتر از ایران قرار گرفته اند. 

از جمله این کشــورها عبارتند از کره جنوبی بــا واردات ۲۷.۶ میلیارد 
دلاری، لهســتان با واردات ۲۲.۷ میلیارد دلاری، عربســتان با واردات 
۲۰.۴ میلیارد دلاری، امارات با واردات ۱۶.۳ میلیارد دلاری، ســوئیس 

با واردات ۱۲.۸ میلیارد دلاری، و عراق با واردات ۱۱.۱ میلیارد دلاری.
کشــور کوچک توالو نیز بــا واردات ۲.۲۸ میلیــون دلاری محصولات 

کشاورزی در انتهای رده بندی جهانی قرار گرفته است.

وزیر ارتباطات خبر داد
وستاهای بالای ۲۰ خانوار  اتصال ۹۰ درصد ر

آذربایجان غربی به اینترنت پرسرعت تا پایان سال
 وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: در حــال حاضر ۷۵ درصد 
روســتاهای بالای ۲۰ خانوار اســتان آذربایجان غربی دارای اینترنت 
پرسرعت هستند که تلاش همکارانم تا پایان سال این رقم به ۹۰ درصد 
خواهد رسید.»عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
پست اینستاگرامی خود نوشت: در ســفر یکروزه به استان آذربایجان 
غربی، رئیس جمهور محترم را همراهی و به عنوان نماینده ویژه ایشان 
به شهرستان میاندوآب سفر کردم. در این ســفر علاوه بر میاندوآب به 
شهرهای باروق و چهاربرج هم سر زدم و از پروژه های در حال احداث در 
این مناطق دیدن کردم. در جلسه شــورای اداری میاندوآب و چهاربرج 
هم فرصتی پیش آمد تــا با مدیران شهرســتان و نمایندگان افشــار 

مختلف گفت وگو کنم.
وی افزود: در این جلســات گفتم که دولت ســیزدهم دولتی مردمی و 
تحول گراســت و دنبال حل ریشه ای مشکلات کشــور است و بدیهی 
است که بســیاری از مشکلات با ســفر کوتاه و جلســه گذاشتن حل 
نمی شود بلکه دولت در گام نخست سفرهای اســتانی دنبال شناخت 

مشکلات و تمرکز بر پروژه های نیمه تمام است.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: به حاضران تاکیــد کردم که رئیس جمهور، 
رئیس جمهور همه مردم ایران است و نسبت به همه مسئولیت دارد و به 
همین دلیل بخشی از وقت خود را به بررسی میدانی مشکلات مردم در 

جای جای ایران عزیز در قالب سفرهای استانی اختصاص داده است.
زارع پور خاطرنشــان کرد: در ادامه و به نمایندگــی از رئیس جمهور به 
دیدار یکی از خانواده های معزز شــهدا و یکی از جانبازان ۷۰درصد در 
محل رفتم و ســاعتی را در محضر این خانواده های بزرگوار بهره بردم. 
وقتی چنین خانواده های باصلابت و اســتواری را می بینم که همچنان 
روحیه ایثار و شــهادت را حفظ کرده اند به آینده این مرزوبوم امیدوارتر 

می شوم. چنین روحیه ای ضامن پیروزی در همه عرصه هاست.
وی تصریــح کرد: پس از این ســفر، گــزارش مشــکلات و نیازمندی 
های اصلــی هر کدام از این ســه شهرســتان را به صــورت مکتوب به 
معاون اجرایی محترم ریاســت جمهــور منعکس کردم. مشــکلات 
طرح ساحل ســازی زرینه رود و جاده در حال احداث ســرچم - میانه- 
میاندوآب در شهرســتان تازه تاســیس باروق ) که نزدیک ســه دهه 
طول کشیده است( و نیز مشکلات شهرســتان چهاربرج بویژه مشکل 
آبرسانی به زمینهای کشاورزی این شهرستان از جمله مواردی بود که 

به دولت منعکس شد.

تولید

براساس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت از عملکرد 
یکساله ۱۴۰۰، در سالی که گذشت مجوزهای صادره 
در حوزه معــدن و صنایع معدنی و میزان اشــتغال در 
معادن به واســطه پروانــه بهره بــرداری کاهش قابل 
توجهی نسبت به سال پیش از آن داشته است؛ از سوی 
دیگر اما هزینه های صرف شده به جهت اکتشاف رشد 

بالغ بر ۱۷۵ درصــدی داشــته و ۲۷۴۱ میلیارد ریال 
بیشتر هزینه شــده و این در حالیست که صدور پروانه 

اکتشاف تنها هفت درصد افزایش داشته است.
 طبق آمــار وزارت صنعت، معدن و تجــارت، طی ۱۲ 
ماهه سال ۱۴۰۰ از میزان صدور گواهی کشف، پروانه 
بهره برداری و میزان اشتغال در معادن به واسطه پروانه 

بهره برداری نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاسته 
شده اســت. اما هزینه صرف شــده به جهت عملیات 
اکتشاف افزایش ۱۷۵.۱ درصدی و میزان صدور پروانه 

اکتشاف افزایش هفت درصدی را ثبت کرده اند.
در مجموع ســالی که گذشــت ۱۰۹۵ فقــره پروانه 
اکتشاف صادر شده که ۷۲ فقره بیشتر از میزان صدور 

آن در هشت ماهه نخست ســال ۱۳۹۹) ۱۰۲۳ فقره( 
است و رشد هفت درصدی داشته است.

همچنین طی یکســاله ۱۴۰۰ میزان گواهی کشــف 
معادن صادر شده ۴۸۶ فقره ثبت شده است که نسبت 
به ۵۳۷ فقره صادر شــده در مدت مشابه سال ۱۳۹۹ 

حدودا ۹.۵ درصد افت را تجربه کرده است.

صمت

سمیه رســولی  صنعت خودروی کشور 
که روزی قرار بود از نظــر کمیت و کیفیت 
پاســخگوی نیازهای عمده مردم باشــد؛ 
امروز به نقطه ای رسیده که مورد انتقاد اکثر 

مسئولان قرار گرفته است.
 صنعت خودروی کشــور که روزی قرار بود 
از نظر کمیت و کیفیت پاسخگوی نیازهای 
عمده مردم باشــد؛ امروز به نقطه ای رسیده 
که مورد انتقاد رهبــری، رئیس جمهوری، 
وزرا، نمایندگان مجلس، پلیس، استاندارد، 
مردم و حتی خود خودروسازان قرار گرفته 
اســت.در ادامه این مطلب، وعده های داده 
شــده از ســوی وزیر صمت در مورد اصلاح 
و بهبــود صنعت و بازار خودروی کشــور به 

تفکیک ماه آمده است.

مرداد 1400؛ وعده هایی پیش
 از وزیر شدن

مرداد ماه سال ۱۴۰۰، ســید رضا فاطمی 
امیــن به عنــوان وزیر پیشــنهادی صمت 
از ســوی دولت بــه مجلس معرفی شــد؛ 
در همیــن رابطــه خبرگزاری مهــر برای 
تبیین نظرات فاطمی امیــن ۲۹ مرداد ماه 
گفتگویی با وی انجــام داد.فاطمی امین در 
این گفتگو ضمــن تاکید بر اینکه مشــکل 
صنعت خودرو را ســازوکارهای اقتصادی و 
ســاختارهای مدیریتی می داند، اعلام کرد 
که در صورت تکیه زدن بر کرســی وزارت، 
۳ اقدام شامل رقابتی شدن صنعت خودرو، 
افزایش مقیاس تولید و اصلاح ساختارهای 
مدیریتــی و اقتصــادی را بــه مرحله اجرا 
خواهد رساند.آنطور که فاطمی امین وعده 
داده بود در ســال ۱۴۰۳ حداقــل باید ۳۰ 
درصد از خودروهای تولید شده صادر شود. 
یعنی از هر سه خودرویی که تولید می شود، 
یک خودرو صادر شــود. همچنین از ســال 
۱۴۰۳ به بعد دیگر تولیــد خودروهای یک 
ستاره و دو ستاره ممنوع می شود و کیفیت 
ارتقا می یابد.وی همچنین در بخشی دیگر 
ضمن موافقت با آزادســازی واردات خودرو 
گفته بــود که »بایــد تعرفه هــای واردات 
خودرو را با یک زمانبنــدی کاهش داد؛ در 
یک برنامه زمانبندی کــه همزمان مقیاس 
تولید افزایش یابد، ساختار مدیریتی اصلاح 
و زیرســاخت های اقتصادی فراهم شــود 
می توان تعرفه واردات خودرو را کاهش داد 
تا رقابــت مدنظر در صنعت خودرو شــکل 

بگیرد.«

شهریور 1400؛ وعده تدوین دو برنامه 
برای خودروسازی

فاطمی امین که دوم شهریور ماه در جلسه 
رأی اعتماد مجلس به وزرای پیشــنهادی 
دولت ســیزدهم حضور یافتــه بود، ضمن 
اشــاره به پایین بودن تیراژ تولید، از تدوین 
یک برنامه دو ســاله برای خودرو خبر داده 
و تاکید کرده بود که »دو تا ســه سال دیگر 
صنعت خــودرو بــه افتخار ملــی تبدیل 

می شود.«
وی همچنین وعده داده بود کــه »تا پایان 
ســال ۱۴۰۰ میــزان مصرف ســوخت در 
خودروهای تولیدی را به کمتر از هشت لیتر 

در ۱۰۰ کیلومتر می رسانیم.«
پس از اخــذ رأی اعتمــاد از مجلس و تکیه 
بر ســکان وزارت صمت، فاطمی امین ۲۲ 
شــهریور ماه ۱۴۰۰ کاهش قیمت همزمان 
با افزایش تولیــد و کیفیت و اجرای تعهدات 
خودروســازان را از جمله اهــداف وزارت 
صمت برشــمرد و اعــلام کرد کــه »برای 
صنعت خودروسازی کشور دو برنامه شش 
ماهه و دو ساله با توان داخلی مشخص کرده 
اســت که هر دو برنامه به صورت همزمان از 
مهر ماه ســال ۱۴۰۰ آغاز می شود و برنامه 
کوتاه مــدت با هدف رســیدن بــه اهداف 
تعیین شده تا پایان سال ۱۴۰۰ ترسیم شده 

است.«
فاطمی امین ۲۵ شــهریورماه پارســال در 
جلســه تودیع و معارفه تعدادی از معاونان 
و مدیران وزارت صمت مشــکل دیگری از 
صنعت خودروســازی را مورد اشــاره قرار 
داده و گفتــه بود که »آمیختگی کســب و 
کار با حکمرانــی موجب شــده که برخی 
وزارتخانه ها هم حکمرانی و هم بنگاه داری 
کنند که همین مســاله منجر به ایجاد زیان 
انباشــته ۸۰ هزار میلیارد تومانی برای دو 

خودرو سازی بزرگ کشور شده است.«
وی برای حل این مشــکل وعــده داده بود 
که »ســتاد راهبردی شرکت ها و مؤسسات 

غیر حاکمیتی به ریاست دستیار ویژه وزیر 
صمت تشکیل خواهد شــد و امور مربوط به 
مأموریت حاکمیتی شرکت های مذکور در 

زیر مجموعه این ستاد قرار خواهد گرفت.«

مهر 1400؛ ماه وعده های بی شمار
با ورود به ماه مهــر، فاطمی امین وعده های 
بســیاری در حوزه خودرو داد؛ وی ۱۰ مهر 
ماه تاکید کرده بود کــه »در رابطه با خودرو 
وزارت صمــت برنامه هــای خوبــی برای 
افزایش تولیــد و مدیریت قیمــت در بازار 
تدارک دیده اســت که طــی روزهای آتی 

خبرهای آن اعلام خواهد شد.«
در همین راســتا نیز فاطمی امین ۲۵ مهر 
مــاه ۱۴۰۰ در حاشــیه نشســت هیئت 
نماینــدگان اتاق بازرگانی ایــران اولین بار 
وعده حذف قرعه کشــی خودرو از ســال 
۱۴۰۱ را داد و اعلام کــرد که »برنامه داریم 
در سال آینده بحث قرعه کشــی خودرو را 

حذف کنیم.«
وی در این جلسه وعده دیگری هم داده بود 
مبنی بر اینکه »سال ۱۴۰۰ با افزایش تولید 
صد هزار دستگاه خودرو، تولید این محصول 
به یک میلیون دستگاه خواهد رسید. ضمن 
اینکه ســال آینده یک میلیون و ۶۰۰ هزار 

دستگاه خودرو در کشور تولید می شود.«
فاطمی امین وعده دیگــری هم در همین 
جلســه مبنی بر قطع رابطــه دلار با قیمت 
خودرو داده بود، با ایــن توضیحات که »در 
حال حاضــر ۳۰ درصد از قطعــات خودرو 
وارد می شود و طبیعی است که این قطعات 
مطابق قیمت دلار نرخ گذاری شوند منتهی 
۴۰ درصد قیمت نهایی خودرو وابســته به 
محصولاتی اســت که در داخل ایران تولید 
می شــوند اما این محصولات نیــز از قیمت 
دلار تبعیت می کنند. همین مساله موجب 
می شــود قیمت خودرو با قیمت دلار دچار 
نوسان شــود ما این رابطه را قطع خواهیم 
کرد.«فاطمی امین ۱۸ مهر ماه نیز در گفت 
و گویی که با مهر داشت، برنامه ریزی برای 
صادرات خودرو را مورد اشــاره قــرار داده 
و گفته بود که »برنامه مربــوط به صادرات 
خودرو در حال تدوین اســت و تــا دو هفته 
دیگر تکمیل می شــود که پــس از تکمیل 

طرح، جزئیات آن منتشر خواهد شد.«

 آبان 1400؛ ماهِ وعده افزایش تولید 
و عرضه و کیفیت

فاطمی امیــن در بــدو ورود به آبــان ماه 
۱۴۰۰، وعده قابل توجهی داد. وی در تاریخ 
یکم آبان ماه که از خــط تولید خودروی تارا 
اتوماتیک بازدید می کرد، ضمن بیان اینکه 
روزهای خوبی را بــرای این صنعت پیش رو 
داریم، اعلام کرد که »رونــد قیمت خودرو 
در بازار آزاد تا پایان ســال ۱۴۰۰ کاهشی 
خواهد شد.« وی همچنین افزایش کیفیت 
را نیز مورد اشــاره قــرار داده و گفته بود که 
»از مدیران خودروســازی خواسته ایم که 
در کوتاه ترین زمان، کیفیــت خودروهای 
تولیدی خــود را افزایش دهنــد تا رضایت 

مشتریان را به دست آورند.«
وزیر صمت وعده دیگری هــم در نهم آبان 
ماه در مورد افزایش تیراژ تولید از -دو هفته 
دیگر- داده و اعلام کرده بود که »منتظر آمار 
تولید آخر ســال خودروســازها نمی مانیم 
و برنامه هفتگی از آن ها خواســته ایم. موج 
جدید افزایش تولید خودرو از دو هفته دیگر 

شروع خواهد شد و مردم آن را می بینند.«

فاطمی امین ۱۶ آبــان ماه در جریان افتتاح 
شانزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، 
لوازم و مجموعه های خــودرو وعده جالبی 
در مــورد انباشــت خــودرو در پارکینگ 
خودروســازان داد؛ وی اعلام کرد که »طی 
هفته های آینــده خودروهای باقی مانده در 
کف پارکینگ خودروســازان تکمیل شده 
و به بازار عرضــه خواهند شــد. همچنین 
از هفته آینــده ایران خــودرو روزانه ۵۰۰ 
دســتگاه و ســایپا ۲۰۰ دســتگاه بیش از 
ظرفیت کنونــی خود تولیــد خواهند کرد 
که به ایــن ترتیب عرضه خــودرو افزایش 

می یابد.«
وی در بخــش دیگری از ســخنانش ضمن 
اشــاره به رابطه نادرست خودروساز و قطعه 
ســاز که موجب پیچیده شــدن مدیریت، 
ســخت شــدن کنترل کیفیــت قطعات و 
قیمت ها شده، وعده داده بود که »به دنبال 
مجموعه ســازی در صنعت خودرو است تا 
از این طریق به جای اینکه هر خودروســاز 
با ۷۰۰ تا ۸۰۰ قطعه ســاز کار کند، با ۷۰ تا 

۱۰۰ مجموعه ساز کار خواهد کرد.«

آذر 1400؛ وعده چندباره کاهش قیمت 
و حذف قرعه کشی

فاطمی امین ۱۷ آذر ماه در حاشــیه جلسه 
ســتاد تنظیم بازار، به تدویــن ۹ پروژه در 
وزارت صنعــت برای خودرو اشــاره کرده و 
گفته بود که برخی از این پروژه ها طی ۶ ماه 

پیاده سازی خواهند شد.
وی همچنیــن در همین روز وعــده داده 
بود که »بــه زودی با افزایــش تولید مواجه 

خواهیم شد که بازار را آرام می کند.«
فاطمــی امین در ایــن ماه گریــزی هم به 
قیمت خــودرو زده بود و ضمن اشــاره به 
غیرواقعی بودن قیمتهــا، وعده داده بود که 
»قیمت خودروســاز را به واقعیت و قیمت 
بازار نزدیــک می کنیم کــه در این صورت 

قیمت های بازار هم تعدیل می شود.
وی همچــون ماه های قبل دوبــاره حذف 
قرعه کشــی در ۱۴۰۱ را مورد اشــاره قرار 
داده و ضمن وعده کاهــش قیمت خودرو، 
گفته بود که »با کاهش قیمت تمام شــده 
)بر اســاس قیمت های ثابت( که برای سال 
۱۴۰۱ برنامه ریزی شــده، ســال ۱۴۰۱ 
قرعه کشــی برای عرضه خــودرو نخواهیم 
داشــت و قیمت بازار رو بــه کاهش خواهد 
داشت.«وزیر صمت ۱۹ آذر ماه در بروجرد 
وعده تعادل بخشــی به بازار خودرو تا پایان 
۱۴۰۰ را داده و گفتــه بود کــه »با عرضه و 
تحویل ۱۳۰ هزار دســتگاه خودرو تا پایان 
سال ۱۴۰۰، بازار قیمت این حوزه به تعادل 

برسد.«
فاطمی امیــن ۲۷ آذر ماه نیز در حاشــیه 
جلسه با موضوع ارائه برنامه های کوتاه مدت 
و میان مــدت وزارت صمت برای توســعه 
سرمایه گذاری در کشور، وعده خروج برخی 
از خودرو از شــمول قیمت گذاری را داده و 
گفته بود کــه »قیمت گذاری هم روش های 
مختلفی دارد برخی از محصولات مشمول 

قیمت گذاری نیستند.«

دی 1400؛ قول ۲ ساله برای
 رفع ناکارآمدی های صنعت خودرو

بیســتم دی ماه وزیر صمت در دیداری که 
با معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهوری 
داشــت، موضوع دانش بنیان شدن صنعت 
خودرو را مورد بررســی و تحلیل قرار داد و 

اعلام کرد که صنعت خــودرو دانش بنیان 
می شود.

فاطمــی امیــن ۳۰ دی مــاه در یک گفت 
و گوی تلویزیونــی ضمن تاکید بــر اینکه 
صنعت خــودروی مــا بیمار اســت، اعلام 
کرد کــه »من قــول ۲ ســاله بــرای رفع 

ناکارآمدی های صنعت خودرو می دهم.«
وی مجدد حذف قرعه کشــی در ۱۴۰۱ را 
مورد اشــاره قرار داده و گفته بود که »سال 
۱۴۰۱ قرعه کشــی نخواهیم داشــت و به 
این ســمت می رویم که بیش از نیاز داخلی، 
خودرو تولید کنیم که قرعه کشــی را از بین 
خواهد برد. سال ۱۴۰۱ خبرها و چشم انداز 

خوبی از صنعت خودرو خواهیم داشت.«

بهمن 1400؛ بهبود کیفیت و احیای 
صنعت خودرو در 1401

فاطمی امیــن یکم بهمن مــاه در بازدید از 
خودروهای آســیب دیده از حادثه تصادف 
زنجیره ای بهبهان - اهواز، وعده داد که »در 
خصوص کیفیت خودروهای تولید داخل و 
یا خودروهای وارداتی بی کیفیت نیز بیشتر 

از گذشته توجه خواهیم کرد.«
وی ســوم بهمن ماه در حاشــیه جلســه با 
کمیســیون صنایــع و معــادن مجلس، از 
همــکاری دو قــوه مجریه و مقننــه برای 
بهبود مشــکلات صنعت خودرو خبر داده و 
گفته بود که »قرار اســت کار مشترکی بین 
دولت و مجلس درباره صنعت خودرو شکل 
بگیرد تا بتوانیم با تصویر روشنی از پروژه ها 
و برنامه های تحولی در ایــن صنعت روبرو 

شویم.«
فاطمی امین ۵ بهمن ماه در جلســه علنی 
مجلــس، روابط ناصحیح بین خودروســاز 
و قطعــه ســاز را عاملی بــرای پایین بودن 
کیفیت خودرو عنوان کــرد و گفته بود که 
»در برنامه کوتاه مدت به دنبال این هستیم 
که به سرعت مشکلاتی که در خودروسازی 
وجود دارد را رفع کنیــم و تا حدی وضعیت 

کیفیت را بهبود دهیم.«
وی همچنیــن ضمــن تاکید بــر اینکه در 
ســال ۱۴۰۱ احیای اولیه صنعت خودرو را 
خواهیم داشــت، وعــده ای در مورد خروج 
دولت از بنگاهــداری خودروســازان داد و 
گفته بود که »در اســرع وقت ســهام های 
سازمان گســترش به سهامداران خصوصی 
واگذار خواهد شد.« وی همچنین گفته بود 
که »بنگاهداری برای دولت مکافات است ما 
قائل نیستیم در بنگاه ها و شرکت هایی مثل 
ســایپا و ایران خودرو ورود داشــته باشیم، 
اصل این مســاله را می پذیرم و به ســمت 

اصلاح حرکت خواهیم کرد.

 اسفند 1400؛ آزادسازی واردات 
و واگذاری مدیریت دولتی

فاطمی امین ۲۲ اســفند ماه بــا حضور در 
برنامه نگاه یک، وعده هــای زیادی در مورد 
خودرو برای ســال ۱۴۰۱ داد؛ برنامه ریزی 
برای معرفی ۳ خــودروی جدید، واگذاری 
مدیریت خودروســازی به مــردم، حذف 
تدریجی قرعه کشــی خودرو از اواسط سال 
آینده، کاهش ۱۵ درصدی قیمت تمام شده 
خودرو و کاهش فاصله قیمت کارخانه و بازار 

از جمله این وعده ها بود.
وی گفتــه بــود که »بــه مــردم اطمینان 
می دهیم از اواســط ســال آینده بسیاری 
از مســائل در زمینه قرعه کشــی، کیفیت 
و موضوعات دیگر یک به یــک حل خواهد 

شد ولی یک دوره ۲ ساله نیاز دارد تا به طور 
کامل بتوانیم این مسائل را حل کنیم.«

وزیر صمــت ۲۳ اســفند ماه در نشســت 
خبــری اعلام کرده بــود که »بــه زودی از 
خودروســازان خواهیم خواســت تا قیمت 

تمام شده خودرو را اعلام کنند.«
وی همچنین افزایــش ۵۰ درصدی تولید 
خــودرو در ۱۴۰۱ را مــورد اشــاره قــرار 
داده و گفتــه بود که »ســال آینــده از نظر 
سخت افزاری تولید یک میلیون و ۶۰۰ هزار 

دستگاه خودرو قابل تحقق است.«
فاطمی امین ۲۵ اســفند ماه بــا حضور در 
شــرکت ایران خودرو گفته بــود که »حد 
اســتاندارد خودروهای در کــف پارکینگ 
خودروســازان معادل دو هفته تولیداتشان 
است و هر دو خودروســاز بزرگ قول دادند 
که تا پایــان اردیبهشــت ماه بــه این حد 

استاندارد برسند.«
فاطمــی امین ۲۶ اســفند ماه در حاشــیه 
بازدید از پنج تولیــدی و صنعتی در دزفول، 
وعده تأمین بازار خــودرو در ۱۴۰۱ را داده 
و گفته بود که »اکنون ۵۰۰ هزار کســری 
خودرو در کشــور وجود دارد که دو برنامه از 
قبیل افزایش تولیــد و واردات خودرو برای 
رفع این کمبود در دستور کار است. در سال 
آینده میــزان تولید خودرو در کشــور ۱.۵ 

برابر افزایش خواهد یافت.«
وزیر صمت ۲۶ اســفند ماه در مورد واردات 
خودرو، وعــده داده بود کــه »از خرداد ماه 

شاهد واردات خودرو خواهیم بود.«

همه در انتظار تحقق وعده ها
وضعیت نامطلوب امــروز صنعت خودروی 
کشــور محصول چندین و چند دهه است 
و انتظار چرخش و تحول ســریع آن، به جا 
و معقول به نظر نمی رســد اما اگر آنطور که 
وزیر صمت وعده داده، قرار اســت تحول در 
این صنعت مهم کشــور در سال ۱۴۰۳ رخ 
دهد، زمینه ها و پایه های آن را باید امســال 
گذاشت. ســالی که بیش از دو ماه از آن نیز 

گذشته است.
اگر چه دامنه مسئولیت های وزارت صمت 
بسیار گسترده بوده و به حوزه خودروسازی 
محدود نیســت اما این موضوع پیشــانی و 
ویترین عملکرد این وزارتخانه محســوب 
شــده و چشــم مردم به آن دوخته شــده 
اســت. گلایه هــا و توقعات در ایــن زمینه 
تنها به مردم محــدود نیســت. بهمن ماه 
سال گذشــته رهبر انقلاب در این خصوص 
فرمودند: »ما در برخی از محصولات داخلی 
متأسّفانه شاهد این هســتیم که به کیفیّت 
توجّه نمی شــود؛ این خیلی بد اســت. این 
همه حمایــت در این طول این ســال ها از 
صنعت خودرو در کشور شده، ]امّا[ کیفیّت 
خودرو خوب نیســت، مــردم ناراضی اند، 
درســت هم میگویند، حق با مردم اســت؛ 
یعنی اعتراض مردم به جا است. این صنعت 
نتوانســته رضایت مشــتری را جلب کند؛ 
باید شــما بتوانید رضایت مشتری را جلب 

کنید.«
بلافاصلــه پــس از ایــن بیانــات، یکی از 
شــرکت های اصلی خودروســازی کشور 
اطلاعیــه ای صــادر کــرد و مدعی شــد 
»متعهد می شــود با بازنگری در راهبردها 
و رویکردهــای اجرایــی در جهــت تحقق 
منویات معظم له و رضایــت خاطر مردم از 
محصولات خود، تلاشی جهادی را بیش از 

پیش سرلوحه اقدامات خود قرار دهد.«
حدود ســه ماه بعد از این بیانــات، یک بار 
دیگر رهبر انقــلاب به نوعی بــه این قضیه 
ورود کرده و فرمودند؛ »بر اســاس آمارهای 
کارشناســان، هر یک میلیارد دلار واردات 
از اجناس دارای تولید داخلی مانند کفش، 
پوشــاک و لوازم خانگی، بــه تعطیلی ۱۰۰ 
هزار فرصت شغلی در کشور منجر می شود.

البته خودروسازها از این حرف سوءاستفاده 
نکنند زیــرا وضع آنهــا تعریفی نــدارد و 
مقصود، آن جاهایی اســت که تولید خوب 

و با کیفیت دارند.«
این گونه مواضع حتی در ســطح بالاترین 
مقامات کشــور، بــار را بــر دوش متولیان 
این حوزه بخصوص شــخص وزیر صمت- 
ســنگین تر کرده و توقع می رود به شــکلی 
برنامه ریزی و عمل شود که نتیجه آن تحقق 
وعده های خودرویی باشــد. وعده هایی که 
وقت چندانی تا سر رســید آنها نمانده است 
کما اینکه اولین ســال از عمر چهار ســاله 

دولت سیزدهم به سرعت رو به اتمام است.

صرف ۲۷۴۱ میلیارد ریال بیشتر برای عملیات اکتشاف
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مختلفی در زمینه افزایــش همکاری ها مطرح و در نهایت اعلام شــد 
ظرف یک ســال و نیم آینده ســقف مبادلات تجاری این دو کشور به 
ســالانه ۴۰ میلیارد دلار می رســد. در حوزه انرژی نیز توافقات خوبی 
صورت گرفت. مناسبات ایران و روسیه با توجه به مجاورت جغرافیایی 
و اشتراک در بسیاری از مســائل بین المللی در سال های اخیر ماهیت 
راهبردی پیدا کرده است. به طور طبیعی آنچه این مناسبات راهبردی 
را تقویت، پایدار و اثربخش برای دو کشور می کند، گسترش همکاری ها 
به حوزه های اقتصــادی و به ویژه انرژی اســت که مــا جلوه های این 
همکاری را در بازار جهانی نفت به خوبی می بینیم. منتها هنوز این شکل 
از مناســبات راهبردی به حوزه همکاری های دوجانبــه در نفت و گاز 

به صورت واقعی تبلور پیدا نکرده است.
ایران و روسیه هر دو در زمره بزرگترین دارندگان و تولید کنندگان نفت 
و گاز هستند. این مسئله نمی تواند تنها دو کشور را در قامت رقیب قرار 
دهد. تهران و مســکو ظرفیت های بزرگی برای همکاری در طرح های 
مشــترک نفت و گاز و تبدیل شــدن به یک بلوک واحد تولید و عرضه 

انرژی تعریف کنند.

مسیر مثبت مذاکرات
در زمســتان ســال گذشــته برای این مهم مذاکراتی بین دو کشــور 
برقرار شد که نتایج روشنی را در بر داشــت اما مذاکرات چند روز پیش 
با بنای محکم تری پیش رفــت و آنطور که جواد اوجــی وزیر نفت نیز 
اعلام کرده، توافق هــای خوبی صورت گرفته اســت؛ به طوری که هم 
در بحث توسعه میدان های مشــترک، میدان های مستقل نفت و گاز و 
سرمایه گذاری های مشترک و در حوزه پتروشیمی، دانش فنی، صدور 
کاتالیست ها و بحث سوآپ گاز، ســوآپ فرآورده های نفتی و حتی نفت 

خام در قالب کارگروهی مشترک توافق های خوبی انجام شد.
وی با اشاره به اینکه ســقف رقم کنونی مبادلات تجاری ما با روسیه ۴ 
میلیارد دلار است، تصریح کرد: با توجه به ظرفیت هایی که هر دو کشور 
دارند برنامه ریزی کرده ایم که این سقف را ســالانه به ۴۰ میلیارد دلار 
برسانیم.وزیر نفت درباره زمان تحقق هدف مبادلات تجاری سالانه ۴۰ 
میلیارد دلار با روسیه نیز گفت: با این توافق ها و تفاهم نامه ها که بعضی 
از آنها هم در حوزه انرژی منجر به قرارداد شــده اســت ظرف یک و نیم 
سال آینده و با برنامه ریزی که در دستور کار داریم به سقف ۴۰ میلیارد 

دلار در سال در روابط تجاری ایران و روسیه برسیم.
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روســیه نیز در این دیدار با اشاره 
به اینکــه همکاری های ایران و روســیه همه جانبه اســت، گفت: این 
همکاری هــا اخیــرا از پویایی خاصی برخوردار شــده اســت و ما باید 
توافق های مهمی را که در ســطح رؤســای جمهوری ایران و روســیه 

حاصل شده است، اجرایی کنیم.

این تعامل می تواند دوسر برد باشد
محمد خطیبی - نماینده ســابق ایران در اوپک - در خصوص تاثیرات و 
فرصت های افزایش همکاری با روســیه در حوزه انرژی به ایسنا گفت: 
همکاری ایران و روســیه با توجه به پتانســیل های دو کشور می تواند 
مثبت و قابل توجه باشــد. این دو کشور حداقل در ســه سازمان انرژی 
بایکدیگر پیمان بســته اند و حضور در این سازمان ها می تواند به توسعه 
روابط کمک کند؛ ضمن اینکه روس ها در بسیاری از شرکت ها در بخش 
بالادستی سرمایه گذاری کردند و این شرکت ها توان این را دارند که هم 

در بخش بالادستی و هم در بخش پایین دستی توسعه را رقم بزنند.
وی با اشاره به پتانســیل و توانمندی روس ها در حوزه نفت، اظهار کرد: 
در حوزه نفت می توانیم با روس ها همکاری داشته باشیم اما به شرط آن 
که اسنادی که توسط مقامات سیاســی امضا می شوند، مورد پیگیری 
قرار گیرند و شرکت ها مورد حمایت باشند تا بتوانند این اهداف را دنبال 

کنند ولی اگر در حد امضا باشد، شرایط مانند گذشته می شود.
این کارشناس ارشــد حوزه انرژی با تاکید بر اینکه در گذشته از این نوع 
امضاها بسیار داشتیم گفت: این مشکلات باید برطرف شوند. با امضای 
یک تفاهم نامه نمی توان خیلی امیدوار بــود و باید تا آخرین مرحله این 
مساله را پیگیری کرد و هرجا با هر مشکلی مواجه شد، باید در بالاترین 

سطح مورد بررسی و حمایت قرار بگیرد تا وارد مرحله اجرایی شود.
خطیبی با اشاره به رقابت ایران و روســیه و تاثیر این مساله در پیشبرد 
اهداف، گفت: این مساله می تواند تبدیل به همکاری شود. اگر این اتفاق 
بیفتد، هر دو طرف می توانند ســود ببرند، بنابراین این تعامل می تواند 
تبدیل به فضایی شــود که در آن، هر دو طرف بتوانند منافعی را بدست 
آورند.به گفته وی، همه این موارد باید در قالب شــرکت ها دیده شود و 
دولت ها از شرکت ها حمایت کنند تا این دو کشور در یک فضا با یکدیگر 
همکاری کنند. امکان فعالیت های مشــترک نیز برای دو کشور وجود 
دارد که اجــرای آن نیازمند پیگیری و حمایت دولت هاســت تا بتواند 

نتیجه مطلوب را حاصل کند.

یک فرصت برای ایران
همچنین جــواد یارجانــی - مدیرپیشــین امــور اوپــک و روابط با 
مجامع انرژی وزارت نفت - در همین راســتا به ایســنا گفت: هرچقدر 
همکاری های مشترک را با شــرکت های مختلف بدون توجه به ملیت 
آن ها افزایــش دهیم، خصوصا آنهایــی که توانایی هایی را در ســطح 
بین المللی دارند،  به نفع ما خواهد بود. درســت اســت که صنعت نفت 
ســابقه فعالیت ۱۰۰ ســاله دارد اما این صنعت بین المللــی و در حال 
پیشرفت بوده و لازم است که در سطح بین المللی شرایط فراهم شود و با 

شرکت هایی که تجارب و موفقیت هایی دارند، همکاری کنیم.
وی با تاکید بر اینکه این مســاله تــوان داخلی مــا را افزایش می دهد، 
تصریح کرد: برخی گمان می کنند اگر با شرکت های خارجی همکاری 
کنیم، آن ها اطلاعــات خود را از ایرانی ها دریغ مــی کنند، درحالی که 
اینطور نیست. ما نمونه هایی داریم که شرکت های بزرگی که اکنون در 
ایران فعال هستند، از طریق همین همکاری ها توسعه یافته اند. اکنون 
این شــرکت ها توانمند هســتند؛ تا جایی که حتی در خارج از کشــور 

فعالیت می کنند.
به گفته این کارشناس ارشد حوزه انرژی هر نوع همکاری با کشورهای 
دیگر مثبت اســت و امیدواریم بعــد از تحریم های ظالمانــه بتوانیم با 
تواناترین شرکت های خارجی به خصوص در قسمت هایی که امکانات 
ما از نظر مالی و سرمایه ای و یا از نظر تکنولوژی کم است، مانند فعالیت 
در دریاها، آب های عمیق و همینطور حوزه هایی که با کشورهای دیگر 

مشترک هستیم، گام های بیشتری را برداریم.
گفتنی اســت؛ کمیسیون مشــترک ایران و روســیه در آینده نزدیک 
برگزار می شــود و نشســت هیئت های عالی رتبه پیش نشست قبل از 

برگزاری این کمیسیون مشترک بوده است.

و نیر

مدیر عامل شــرکت ملی گاز با اشاره به برنامه صادرات 
گاز به اروپا گفت: طبیعی اســت که ما هــم دنبال این 
هستیم که بازارمان را توسعه دهیم و مشتری جدیدی 
داشته باشــیم.مجید چگنی، درباره اینکه آیا برنامه ای 
برای صادرات گاز به اروپا داریم، اظهار داشت: ما قطعا 
بررســی ها را انجام می دهیم، اما هنــوز نتیجه قطعی 
حاصل نشده، طبیعی است که ما هم دنبال این هستیم 

که بازارمان را توســعه دهیم و مشتری جدیدی داشته 
باشــیم.وی تاکید کــرد: برنامه ما بــرای ورود به بازار 
اروپا از مسیر خط لوله است ولی هنوز به نتیجه قطعی 
نرســیدیم، بنابراین فعلا  نمی توانیم اظهارنظر کنیم. 
مدیر عامل شــرکت ملــی گاز ایران دربــاره صادرات 
گاز به پاکســتان هم گفت: در این خصوص مذاکرات 
را آغاز می کنیم، آنها هم علاقمند هســتند که از ایران 

واردات داشــته باشــند اما هنوز در شــروع مذاکرات 
هســتیم و اقدام خاصی انجام نشده اســت.وی درباره 
تداوم صادرات به عراق نیز خاطرنشــان کرد: قرارداد 
گازی با عراق برای صــادرات به بغداد ســال آینده به 
پایان می رسد و ســال بعد از آن هم قرارداد بصره تمام 
می شــود اما در قراردادهای جاری تکالیفی داریم که 
باید به میــزان قرارداد گاز را صادر کنیــم. معاون وزیر 

نفت تصریح کــرد: در تفاهمنامه ای کــه باهم به امضا 
رســاندیم، باتوجه نیاز آنها و شــرایط کشور خودمان 
توافق کردیم که گاز را ارســال کنیم، امــا در هر حال 
گاز ارسالی به عراق را افزایش دادیم. وی رقم باقیمانده 
بدهی گازی عراق را یک میلیارد و ششصد میلیون دلار 
اعلام کرد و افزود: طبق تفاهمنامه مقرر شده بدهی ها 

ظرف یک ماه پرداخت شود.

گاز

خریدار  وزیر نفــت گفت: بــا توافق ها و 
تفاهم نامه ها کــه بعضی از آنهــا در حوزه 
انرژی به قرارداد منجر شــده اســت، طبق 
برنامه ریزی  ظــرف یک ســال و نیم آینده 
ســقف مبادلات تجاری ایران و روســیه به 

سالانه ۴۰ میلیارد دلار خواهد رسید.
جواد اوجی با اشاره به سفر زمستان پارسال 
رئیس جمهور به روسیه و ملاقات با همتای 
روس خود، گفت: در آن ســفر تصمیم هایی 
گرفته شــد و به دنبــال آن نشســت های 
پرشــماری در تهــران و مســکو در همه 

حوزه ها برگزار شد.
وی با بیان اینکه بنده از طرف دولت به عنوان 
رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و 
روسیه منصوب شــدم، افزود: در روسیه نیز 
در ابتــدا نیکلای شــولگینوف، وزیر انرژی 
روســیه برای این مهم انتخاب شده بود، که 
روس ها این ســطح را به معاون نخست وزیر 
خود که پیش تــر در بازه زمانی ســال های 
۲۰۱۲ تا ۲۰۱۶ رئیس کمیسیون مشترک 
اقتصادی تهران-مسکو بوده است و تجربه 
خوبی نیز در این زمینــه دارد و نماینده این 
کشور در نشســت های ائتلاف اوپک پلاس 

به شمار می آید، ارتقا دادند.
وزیر نفت با اشاره به اینکه سقف رقم کنونی 
مبادلات تجاری ما با روسیه ۴ میلیارد دلار 
است، تصریح کرد: با توجه به ظرفیت هایی 
که هر دو کشور دارند برنامه ریزی کرده ایم 
که این سقف را ســالانه به ۴۰ میلیارد دلار 

برسانیم.
اوجی اظهار کرد: خوشــبختانه با دســتور 
رئیس جمهــور، در ایــران کارگــروه عالی 
اقتصــادی بــه سرپرســتی معــاون اول 
رئیس جمهــور شــکل گرفت کــه ما هم 
گزارش هــای خــود را به این کمیســیون 
مشــترک ارائه خواهیم داد و نشست های 

هفتگی نیز انجام خواهد شد.
وی اعلام کرد: پس از ســفر رئیس جمهور 
به روســیه کارگروه های مختلــف در همه 
حوزه ها ایجــاد و نشســت های مختلف در 

مســکو و  تهران برگزار شــد که بنده و وزیر 
راه و شهرســازی نیز در چند نشست حضور 

داشتیم.
وزیر نفت گفت: در گذشــته در حوزه های 
صنعت، تجهیزات پزشــکی و کشــاورزی 
مذاکرات دوجانبه ای انجام شــده بود که در 
سفر الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر 
روســیه به تهران هیئتی عالی رتبه متشکل 
از معاونــان وزارتخانه هــای مختلف اعم از 
انرژی، صنعــت، حمل ونقل، کشــاورزی، 
حوزه دولتی مجمع فدراســیون روســیه، 
مسئولان شــهر آســتاراخان و در حقیقت 
در همــه حوزه هــا در ســطوح معاونــان 
وزارت خانه ها وی را همراهــی می کردند، 

توافق های خوبی انجام شد.
اوجی با بیان اینکه هیئت بلندپایه روســیه 
در تهــران دارای اختیار تــام بودند، افزود: 
خوشــبختانه دیروز و امروز نشســت هایی 
فشــرده  داشــتیم و توافق هــای خوبــی 
انجام شــد، یکی از محورهــای مورد بحث 

مســائل مالی و بانکی بود که در این باره نیز 
تصمیم هایی به منظور اســتفاده از ارزهای 
ملی در روابط دوجانبــه و پیمان های پولی 

دوجانبه اتخاذ شد.
وزیر نفت تصریح کــرد: در بحث اتصال 
ســوئیچ کارت شــتاب ایران به سوئیچ 
کارت روســیه، با محور بانــک مرکزی 
ایران و تشــکیل کارگروه در این زمینه و 
استفاده از خط اعتباری ۵ میلیارد دلاری 
که دولت روســیه به جمهوری اسلامی 
اختصاص داده کــه تا به حــال نزدیک 
به ۵۰ درصد آن اســتفاده شــده است و  
پروژه هایی در حوزه انــرژی، نیروگاهی 
و حــوزه حمل ونقــل با طــرف روس به 

توافق های خوبی رسیدیم.
وی اظهار کرد: خوشبختانه در حوزه انرژی 
توافق های خوبی داشــتیم هــم در بحث 
توسعه میدان های مشــترک، میدان های 
مســتقل نفت و گاز و ســرمایه گذاری های 
مشــترک و در حوزه پتروشــیمی، دانش 

فنی، صدور کاتالیست ها و بحث سوآپ گاز، 
ســوآپ فرآورده های نفتی و حتی نفت خام 
در قالــب کارگروهی مشــترک توافق های 

خوبی انجام شد.
اوجی گفت: در بخــش حمل ونقل به عنوان 
یکــی از محورهــای مهــم مذاکراتی در 
زمینه هایــی از جمله کریــدور حمل ونقل 
بین المللی شــمال و جنــوب، خط راه آهن 
رشــت - آســتارا، خــط  آهن گرمســار - 
اینچه بــرون، حوزه هــای کشــتیرانی و 
دریانوردی، ریلی و زمینی کــه در این باره 
نیــز کارگروهی مشــترک کــه در وزارت 
راه وشهرســازی هم شــکل گرفته است، 

توافق های خوبی با طرف روس انجام شد.
وزیر نفت ادامــه داد: در حوزه کشــاورزی 
توافق شــد ۵ میلیون تن غلات را روسیه به 
ایران اختصاص دهد که خوشبختانه تنظیم 
قرارداد آن در این سفر نهایی شد. در بخش 
صنعت نیز که یکی از حوزه های مهم محور 
مذاکرات ما با آقای نواک بود خوشــبختانه 

توافق شد که کمک به توسعه همکاری های 
صنعتی دو کشــور و بحث افزایش صادرات 
متقابل صنعت، اعم از مواد خــام مورد نیاز 
دو کشــور و در حوزه زمینه ساخت راه آهن، 
ماشین ســازی، صنعــت هوایــی، صنعت 
کشتی سازی و ادوات و تجهیزات کشاورزی 

انجام شود.
وی افزود: در بحــث پیگیری لغــو روادید 
بازرگانــان و گردشــگری هــم توافق های 
خوبی شــد که امیدواریم به زودی عملیاتی 

شوند.
اوجی با تشــکر از ســفر ایران در روسیه و 
معاون اول رئیس جمهور که در این دو ســه 
ماه و پس از ســفر رئیس جمهور به روسیه 
در بحث کمیسیون مشترک همکاری های 
زیادی داشــتند، گفت: امیدواریم که با این 
توافق ها و تفاهم نامه هایی کــه دیروز امضا 

شد مردم آثار آن را مشاهده کنند.
وزیر نفــت افزود: ایــران و روســیه هر دو 
تحت تحریم های ظالمانه قــرار دارند، اما با 
ظرفیت های خوبی که این دو کشــور دارند 
بی شک می توانیم تحریم ها را در حوزه های 
انــرژی، حمل ونقــل، صنعــت، جهــاد 
کشــاورزی و صدور تجهیزات و دارو خنثی 

کنیم.
وی درباره کریدور شمال و جنوب نیز اظهار 
کرد: امیدواریم با کارگروه مشــترکی که در 
این باره شکل گرفته که هم بحث پروژه های 
راه آهن و پروژه رشــت - آســتارا که مورد 
تاکید روسای جمهور ایران و روسیه هست 
و خط آهن گرمســار - اینچه برون در نیمه 

دوم امسال عملیاتی شوند.
اوجی درباره زمان تحقــق هدف مبادلات 
تجاری ســالانه ۴۰ میلیارد دلار با روســیه 
نیز گفت: با این توافق هــا و تفاهم نامه ها که 
بعضــی از آنها هم در حوزه انــرژی منجر به 
قرارداد شــده اســت ظرف یک و نیم سال 
آینده و بــا برنامه ریزی که در دســتور کار 
داریم به ســقف ۴۰ میلیارد دلار در سال در 

روابط تجاری ایران و روسیه برسیم.

 آغاز مذاکرات برای صادرات گاز به پاکستان

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد

ایجاد بازارهای جدید صادراتی برای نفت ایران
خریــدار   مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران با اشاره به اینکه نحوه عرضه نفت خام 
در بورس با هدف تامین مالــی از نقدینگی 
داخل کشــور تغییــر خواهد کــرد، گفت: 
برای افزایش صادرات نفــت ایران در دولت 
ســیزدهم، علاوه بر احیای بازارهای سنتی 
صادراتی، مقاصد و مشتریان جدیدی برای 

نفت ایران ایجاد شده است.
صادرات نفت خام ایران در دولت سیزدهم 
روندی افزایشی داشته و در این مدت ایران 
توانسته علاوه بر افزایش صادرات، مطالبات 

نفتی خود را نیز دریافت کند.
همچنین در همین مــدت در صنعت نفت 
برای جذب ســرمایه مورد نیاز این صنعت 
نیز اقداماتی انجام شــده که بیشتر بر جذب 
ســرمایه از داخل کشــور معطــوف بوده و 
راهکارهایی ماننــد عرضــه اوراق گواهی 
ســپرده کالایی برای نفت در بورس انرژی 
نیز در دســتور کار قرار دارد.علاوه بر تامین 
مالــی و جــذب ســرمایه گذاری از داخل 
کشور، شرکت های ایرانی نیز توانسته اند به 
ظرفیتی ارتقا پیدا کنند که آماده حضور در 

عرصه های بین المللی باشند.
»محسن خجسته مهر« مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران با تاکید بــر این موارد، گفته 
کــه در راســتای خنثی ســازی تحریم ها 
اگر از تمــام مقدوراتی که در کشــور وجود 
دارد اســتفاده کنیم، کشــور ما دچار تکانه 
نمی شــود و این همان چیزی سیاست های 

مربوط به اقتصاد مقاومتی است.
 در ادامــه بخــش دوم ایــن گفــت و گو را 

می خوانید.

 برخی از منتقدان بر این نکته تاکید 
دارند که با جنگ روســیه و اوکراین و 
قیمت های پایین روسیه در صادرات 
نفت، بازارهای ســنتی ایران در خطر 
اســت و این موضــوع باعث کاهش 
صادرات نفت ایران خواهد شد. آیا در 

دولت ســیزدهم، صادرات نفت ایران 
کاهش داشته است؟

ما در حالــی حاضر روند گذشــته صادرات 
نفت خودمــان را ادامه می دهیــم و این در 
حالی اســت که  بازار نفت همیشــه قاعده 

خاص خودش را دارد.
با این حــال بــا اطمینان می تــوان گفت 
نســبت به دولت گذشــته صــادرات نفت 
بیشــتری انجام می دهیــم و در خصوص 
وصول مطالبات نفتی نیز مشــکلی نداریم 
و همانطور کــه زمان می گــذرد به صورت 

مدیریت شده صادرات را پی می گیریم. 

آنگونــه که آیــت الله رئیســی، 
رئیس جمهوری دولت سیزدهم تاکید 
کرده صادرات نفت ایران رشــد 40 
درصدی را در ایــن دولت تجربه کرده 
اســت. این موضوع همچنین از سوی 
ســایر بخش های اقتصادی کشور از 
جمله بانک مرکزی و وزارت اقتصاد نیز 
مورد تایید بوده است. در این افزایش 
صادرات آیا نفت ایران به مشــتریان 
سنتی خود فروخته شده و یا بازارهای 
جدید نیز برای نفت ایران ایجاد شده 

است؟
این افزایش صــادرات هــم مقاصد جدید 
بوده و هم مشــتریان جدیدی داشته است. 
همچنین پیگیری ها و سختکوشــی هایی 
بوده که توانســته بخشــی از بازار سنتی را 
احیا کند.علاوه بر آن پشــتکار همکاران ما 
در شرکت ملی نفت نیز وجود داشته و اینها 
مجموعه عواملی بوده کــه منجر به افزایش 

صادرات نفت ایران شده است.

 شــما از قابلیت ایران برای رسیدن 
به ظرفیت تولیــد روزانه 5.7 میلیون 
بشــکه نفت صحبت کرده اید. برای 
رسیدن به این ظرفیت تولید چه میزان 
سرمایه گذاری نیاز است و آیا می توان 

با اســتفاده از ظرفیت هــای داخل 
کشور، این مقدار ســرمایه را تامین 

کرد؟
 برآورد برای رســیدن به ظرفیت تولید ۵.۷ 
میلیون بشــکه نفــت در روز واقع گرایانه و 
مبتنی بر پتانســیل تولیدی مخازن نفتی 

ایران است و مبنای کارشناسی دارد.
البته برای رسیدن به این تولید ۹۰ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری نیاز اســت که در وهله 
نخســت از حداکثر ظرفیــت تامین مالی 
داخل کشور اســتفاده کنیم، ضمن اینکه 
برای اجــرای ایــن پروژه ها شــرکت های 
خارجی هم می توانند وارد ســرمایه گذاری 
شــوند و حضــور شــرکت های خارجی را 
منتفی نمی دانیم و این مســیر همیشه باز 

است.
در راستای خنثی سازی تحریم ها اگر از همه 
مقدوراتی که در کشور وجود دارد استفاده 
کنیم، کشــور ما دچار تکانه نمی شود و این 
همــان سیاســت های مربوط بــه اقتصاد 

مقاومتی است.

شرکت های اکتشاف و تولید ایرانی 
اکنون توانســته اند در داخل کشور 
پروژه های بزرگی را به نتیجه برسانند 
و در افزایش تولید نفت و گاز کشــور 
نیز حضور داشــته اند. به نظر شما در 
شــرکت های ایرانی ایــن توانمندی 

وجود دارد کــه در پروژه های بزرگ 
نفتی در سطح بین المللی وارد شوند؟

هر زمان که جمهوری اســلامی ایران یک 
تصمیم درست را اتخاذ کرده، موجب رشد و 

بالندگی کشور شده است.
به طور مثال هیچ کس باور نمی کرد در سال 
۱۳۹۰ در دولت دهم ما بتوانیم فقط توسط 
شــرکت های ایرانی فازهای پارس جنوبی 
را توســعه دهیم اما همه مردم ایران دیدند 
که در یک تصمیم راهبردی و اســتراتژیک، 
قرارداد توسعه ۱۰ فاز پارس جنوبی به یک 
باره و در یک روز با چیزی حدود ۲۲ میلیارد 

دلار با شرکت های ایران منعقد شد.
اگر امــروز می بینیم مردم بــا قطعی گاز رو 
به رو نیســتند و به راحتی از گاز اســتفاده 
می کنند شــهروندان و در سرمای زمستان 
گذشته با قطعی گاز مواجه نشدند، حاصل 

همان تصمیم راهبردی است.
اکنون شرکت های ایرانی دیگر شرکت های 
نوپا و تازه کار دهه های گذشــته نیستند و 
این شــرکت ها به درخت تنومندی تبدیل 
شــده اند که به راحتی آمادگی و توان لازم 

برای اجرای پروژه های بین المللی را دارند.

 ایــن تــوان در بخــش طراحی، 
مهندسی و ســاخت تجهیزات تا چه 

میزان است؟
 اکنــون در بخــش طراحــی و نصب ۱۰۰ 

درصد توان ایرانی وجود دارد. 
در ساخت کالا نیز حدود ۸۵ درصد کالاهای 
مورد نیاز صنعت نفت ایرانی است، بنابراین 
شــرکت های ایرانی اکنون به طور کامل از 
نظر توان فنی و اجرایــی آمادگی حضور در 

خارج از مرزها برای اجرای پروژه را دارند.

 با توجه به این توان، آیا تفاهم نامه و 
قراردادی با توجه به دیپلماسی فعال 
انرژی در دولت سیزدهم برای حضور 
شــرکت های ایرانــی در عرصه های 

بین المللی به امضا رسیده است؟
 در این زمینه همکاری هایی انجام شده که 
به امضای تفاهم نامه و قرارداد منجر شــده 

است.
 همچنین بخش خصوصــی در بخش هایی 
نســبت به صدور خدمات فنی و مهندسی 
در حال حاضــر اقدام می کنند. سیاســت 
ما در شــرکت ملی نفت ایران نیز این است 
و این شرکت نســبت به صدور خدمات فنی 
و مهندســی آمادگــی دارد.  در حال حاضر 
نیز مذاکراتی در ایران و خــارج از ایران در 
کشــورهای هدف برای صدور خدمات فنی 
و مهندســی در جریان اســت. ضمن اینکه 
سیاست ما این اســت که بخش خصوصی را 
تقویت کنیم تا با اراده تســهیلات و حمایت 

در خارج از مرزها پروژه اجرا کنند.

 عرضه نفت در بــورس انرژی عملا 
بی اثر شــده و با وجود اســتمرار در 
عرضه اما خریدی از این مســیر انجام 
نمی شــود. آیا تصمیم برای تغییر در 
نحوه عرضه نفت خــام در بورس در 

شرکت ملی نفت ایران وجود دارد؟
 پیشنهاد جدیدی را در شــرکت ملی نفت 
ایران و یــک مدل جدید فــروش نفت ارائه 
کردیــم که فرآینــد کارشناســی آن رو به 
اتمام است و آن هم انتشــار اوراق مربوط به 
گواهی سپرده کالایی است که با انتشار این 
اوراق، بخش داخلی کشــور می تواند منابع 
در دســترس خود را در اختیار وزارت نفت 

به منظور انجام سرمایه گذاری قرار دهند.  
همچنیــن تملک معــادل نفت خــام آن 
می توان نقدینگی را متناســب با بخشــی 
از نفتی که عرضه می کنیــم در اختیار این 
شــرکت قرار خواهد داد و به صورت واقعی 
بخش مهمی از منابــع مالی مــورد نیاز را 
تامین خواهیم کرد. جزییــات این طرح با 
تکمیل فرآیند کارشناســی به اطلاع مردم 

می رسد.
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وزیر کشور:
وپل به 24 نفر رسید آمار فوت شدگان حادثه متر

 وزیر کشــور گفت: با تدابیر به کار گرفته شــده در این حادثه ۳۹ نفر از 
هم وطنانمان نجات یافتند که بسیاری از آنها به صورت سرپایی درمان 

شده اند و به آغوش خانواده های خود بازگشته اند.
 احمد وحیدی، وزیر کشور اظهار کرد: از ابتدای حادثه متروپل آبادان، 
استاندار خوزســتان به همراه سایر مســئولان وارد صحنه شد و ضمن 
تشکیل ستاد بحران و تقســیم کار، فعالیت های مربوط به آواربرداری 

آغاز شد.
وی عنوان کرد: محدودیت فضای موجود، خسارات وارده، اولویت دهی 
به نجات افراد و یافتن پیکرها، این عملیات را با پیچیدگی خاصی روبرو 
کرده است.وزیر کشــور بیان کرد: ۴۸ ساعت نخســت در بحران ها به 
عنوان فرصت طلایی تلقی می شــود تا بتوانیم افــرادی را که در حادثه 

گرفتار شده اند، نجات دهیم.
وحیدی تصریح کرد: با تدابیر به کار گرفته شده در این حادثه ۳۹ نفر از 
هم وطنانمان نجات یافتند که بسیاری از آنها به صورت سرپایی درمان 

شده اند و به آغوش خانواده های خود بازگشته اند.
وی افزود: متأسفانه آمار فوت شدگان حادثه متروپل تا این لحظه به ۲۴ 
نفر رسیده است.وزیر کشــور ادامه داد: اکنون وارد مرحله خطرزدایی 
شــده ایم و بایســتی ناپایداری ســازه را برطرف کنیم؛ البته این کار 

پیچیدگی های فنی خاص خود را دارد.
وحیدی تصریــح کرد: با وجود حضور ماشــین آلات متعــدد در محل 

حادثه به دنبال وارد کردن ماشین آلات سنگین تری هستیم.
وی بیان کرد: هم اکنــون کارگاه بزرگی در محــل حادثه با کمک همه 
استان ها و دستگاه ها ایجاد شده است تا بتوانیم پاسخگوی مردم باشیم.

وزیر کشور گفت: به دستور استاندار خوزســتان از ابتدای حادثه همه 
دستگاه ها مشارکت داشتند و مدیریت بحران در سازمان بحران وزارت 
کشــور، هلال احمر، اورژانس، نیروی انتظامی، قرارگاه کربلا، ســپاه 

استان و… فعال بود.
وحیدی اظهار کرد: فعالیت هــای لازم در منطقه بــا هماهنگی انجام 
می شــود اما وجود ســازه های ناپایدار موجب نگرانی است؛ لذا از همه 

مردم آبادان و داغ دیدگان خواهشمندیم تا به سازه نزدیک نشوند.
وزیر کشور عنوان کرد: در پی حضورمان در محل حادثه دستورات لازم 
از سوی رئیس جمهور داده می شــد و معاون اول رئیس جمهور کارها را 
دنبال می کرد.وی گفت: حادثه متروپل آبادان یک جنایت بود از کسانی 
که برای کسب درآمد بیشتر به این راحتی با جان مردم بازی می کنند؛ 

نباید گذشت، مسئله متروپل باید به درس عبرتی تبدیل شود.
وزیر کشــور اظهار کرد: دستور بررســی مجدد تمامی پرونده هایی که 
صدور شــکایت داشــته اند؛ صادر شــده اســت.وحیدی بیان داشت: 
حادثه متروپل آبادان جرمی بزرگ است و دســتگاه قضائی باید با اشد 

مجازات ها مسببان و غفلت کنندگان برخورد کند.

شهر

 ســفیر ایتالیا گفت: بر اســاس برنامه ریزی های انجام 
شده، به زودی امکان ســرمایه گذاری و تولید مشترک 
بین شرکت های ایتالیایی و ایرانی در حوزه تجهیزات 

پزشکی و سلامت در ایران فراهم می شود.
»جوزپه پرونه« در حاشــیه بازدید از بیست و سومین 
نمایشــگاه بین المللی تجهیــزات پزشــکی، دارو و 
آزمایشــگاه »ایران هلــث«، با اعــلام اهمیت حضور 
شرکت های ایتالیایی در این نمایشــگاه، افزود: برای 
ما بسیار مهم بود تا در این نمایشگاه که هم سطح دیگر 
نمایشگاه های حوزه سلامت در جهان است مشارکت 
داشــته باشــیم و از نتیجه آن نیز بســیار خوشحال و 

خرسند هستیم.  
وی، بــه حضور گســترده شــرکت های 
دانش بنیان ایرانی در نمایشــگاه اشــاره 
کرد و اظهار داشت: در ایتالیا فرصت های 
خوبی برای همکاری و اســتفاده از دانش 
کســب و کارهای ایرانی به ویژه شــرکت 
های دانش بنیــان در حــوزه تجهیزات 

پزشکی و سلامت وجود دارد و از حضور این شرکت 
ها برای فعالیت در کشــور ایتالیا استقبال خواهیم 

کرد.  
پرونه با اشــاره به روابط خوب میان دو کشور و علاقه 

شرکت های ایتالیایی برای حضور در بازار 
ایران و به خصوص بازار تجهیزات پزشکی، 
تصریح کــرد: حضــور در ایــن رویــداد 
می تواند کمک به گســترش روابط بیشتر 
نه فقــط در زمینه تجارت، بلکــه در زمینه 
علمی و ســرمایه گــذاری بین دو کشــور 

باشد.
نمایشــگاه بیــن المللــی ایــران هلث بــه عنوان 
مهم تریــن، بزرگتریــن و متفاوت تریــن رویــداد 
حوزه سلامت در ســطح منطقه اســت که از چهارم 
خردادمــاه در محــل دائمــی نمایشــگاه های بین 

المللی آغاز به کار کرده است.
حضور شرکت های بزرگ داخلی و خارجی این فرصت 
را برای شرکت ها و موسســات تحقیقاتی ایرانی فراهم 
می کند تا با تعاملی ســازنده نسبت به ایجاد یک رابطه 
پایدار و وارد کردن و بومی ســازی دانش مورد نیاز در 
این زمینه گام های موثــری بردارند. البته توان صنعت 
درمان کشــور از نظر دانش نظــری و تجربه عملیاتی، 
کلینیکی و بالینی به قدری است که این تعامل به طور 
قطع دو طرفه خواهد بود و کشــورهای شرکت کننده 
می تواننــد از دانش ایرانــی در زمینه پزشــکی ایران 

بهره مند شوند.

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: جنبه های اجتماعی 
و سیاســی حج اگر بیش از جنبه معنوی نباشد، کمتر 
نیســت. امیدواریم این توجه و توفیق معنوی در طول 
سال های بعدی اســتمرار یابد. سید صادق حسینی در 
همایش آموزشــی-توجیهی زائران حج ضمن عرض 
خیرمقدم به زائــران بیت الله الحرام و ســایر میهمان، 

با بیــان روایتی از امام صادق )ع(، بــه عظمت و برکات 
رویداد حج اشاره کرد و گفت: در میان تمام نعمت های 
الهی، سفر معنوی حج از جمله الطاف خاص الهی است 
که نصیب هر کســی نمی شــود؛ لذا زائران می بایست 
از لحظه لحظه هــای زیارت خانه خداونــد بهره ببر ند 
و قدردان این نعمت بزرگ الهی باشــند.وی با اشــاره 

به طرح شــدن برخی شــبهات در فضای مجازی در 
خصوص هزینه ســفر حج، افزود: انجام حج برای فرد 
مســتطیع یک واجب شرعی اســت و ترک آن موجب 
معصیت اســت. افــرادی که ایــن شــبهات را مطرح 
می کنند از موازین و فلسفه تشریع احکام اسلامی آگاه 
نیســتند و این گونه تبلیغات منفی بر زائران خانه خدا 

اثرگذار نخواهد بود.حســینی با بیان اینکه حج علاوه 
بر برکات فــردی و معنوی، آثار جمعــی فراوانی دارد، 
اظهار کرد: یک جنبه از حج ارتباط معنوی وثیق میان 
خالق و مخلوق اســت و تهذیب، تزکیه و اوج تواضع و 
فروتنی برای انسان در پیشگاه خداوند احدیت در این 

سفر معنوی می تواند صورت می پذیرد.

سلامتی

حج

خریــدار   دبیــرکل جمعیت مبــارزه با 
دخانیــات کشــور گفــت: ۱۴.۱ درصد از 
جمعیت بالای ۱۸ ســال کشــور دخانیات 
مصــرف می کنند که از این تعــداد ۲۵.۸۸ 

درصد مردان و ۴.۴۴ درصد زنان هستند.
 محمد رضا مسجدی در یک نشست خبری 
که محل جمعیت برگزار شد، افزود: مصرف 
ســیگار از ســال ۹۵ تا ۱۴۰۰ در بین  گروه 
سنی )بالای ۱۸ ســال( در زنان ۱۷.۲ درصد 
و در مــردان ۰.۵۴ درصد کاهش داشــته و 
بطور کلــی ۷.۴۴ درصد کاهش داشــته اما 
مصرف قلیان از ســال ۹۰ تا ۱۴۰۰ در افراد 
بالای ۱۸ سال، در زنان ۵۷.۶ درصد و مردان 
۱۷.۸درصد افزایــش داشــته و حدود ۲۸ 
درصد افزایش در گروه سنی بالای ۱۸ سال 
گزارش شده است.وی اظهار داشت: سالیانه 
بیش از ۶۰ هزار نفر در ایــران، بر اثر مصرف 
دخانیات جان خــود را از دســت می دهند 
که اگر روند افزایش مصرف ســیگار کنترل 
نشود، میزان مرگ و میر در ایران در ۱۰ سال 

آینده به ۲۰۰ هزار نفر در سال خواهد رسید.
مســجدی تصریح کرد: مصــرف دخانیات، 
سالیانه موجب مرگ بیش از هشت میلیون 
نفر در جهان می شــود، هفت میلیون نفر به 
علت مصرف مســتقیم و ۱.۲ میلیون نفر به 
خاطــر مواجهه با دود دســت دوم فوت می  
کنند. تا سال ۲۰۳۰ این آمار به ۱۰ میلیون 
مرگ خواهد رســید که هفــت میلیون این 
مرگ ها در کشــورهای در حال توسعه رخ 
می دهد.به گفته وی، دود ناشــی از مصرف 
دخانیات ســالانه باعث بیش از ۱.۲ میلیون 
مرگ زودرس می شــود که از این تعداد ۶۵ 
هزار کودک در سال بر اثر بیماری های ناشی 
از دود غیرمســتقیم دخانیات، جان خود را 
از دســت می دهند. صنایع دخانی با تولید 
سالانه ۸۴ مگاتن گاز گلخانه ای، باعث بر هم 
زدن تعادل آب و هوا در کره زمین می شوند 
و علاوه بر هدر دادن منابع محیط زیست به 

اکوسیستم آسیب می رسانند.
دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات کشــور 
افزود: سالانه ۳.۵ میلیون هکتار زمین برای 
کشــت توتون از بین می رود. ۶۰۰ میلیون 
درخت برای تولید سیگار بریده می شوند تا 

۶ هزار میلیارد سیگار تولید شود که همین 
کار سبب کاهش هوای سالم می شود.

مســجدی خاطرنشــان کرد: ته ســیگار، 
فراوان ترین نوع زباله های پلاســتیکی در 
جهان است که ســالانه ۷۶۷ تن زباله سمی 
تولیــد می کند. حــدود ۴.۵ تریلیون فیلتر 
سیگار در ســال، سطح شــهرها، پارک ها، 
ســواحل و رودخانه های ما را پر می کند و 

باعث آلودگی آب و خاک می شود.
وی اظهار داشــت: پنج درصد از کل جنگل 
زدایی هــا در جهان به دلیل کشــت توتون 
است. یک فرد سیگاری در صورت ترک، به 
طور متوسط می تواند تا ۷۴ لیتر آب در روز 
ذخیره کند. هر ساله در جهان، ۲۲ میلیارد 
مترمکعب آب در صنایع دخانی مصرف می 
شود و سالانه ۲۵ میلیون تن زباله از چرخه 

تولید تنباکو به جا می ماند.
مســجدی تاکید کرد: رهبر انقلاب اسلامی 
در اجرای بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساسی؛ 
در سیاست های کلی »سلامت« به مواردی 
از قبیل وضع عوارض بــر محصولات، مواد 
و خدمــات زیــان آور ســلامت، همچنین 
اولویت پیشــگیری بــر درمــان، افزایش 

آگاهی، مســئولیت پذیــری، توانمندی و 
مشارکت ساختارمند و فعالانه فرد، خانواده 
و جامعه در تأمین، حفظ و ارتقای ســلامت 
با اســتفاده از ظرفیت نهادها و سازمان های 
فرهنگی، آموزشــی و رسانه ای کشور تحت 
نظارت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی تاکید کرده اند.وی افزود: بسیاری 
از کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه 
از جمله کشورهای همســایه نظیر ترکیه و 
پاکستان و کشورهای حاشیه خلیج فارس 
با افزایش مالیات بــر دخانیات تا ۸۰ درصد 
قیمت خرده فروشی، باعث کاهش مصرف 
محصولات دخانــی، افزایش درآمد دولت و 
کاهش قابل توجه مــرگ و میر و بار بیماری 

های ناشی از آن شده اند.
مســجدی ادامه داد: طبق آخرین گزارش 
ســازمان بهداشــت جهانی، ایــران با نرخ 
متوســط ۱۵.۵ درصد مالیات، بــه عنوان 
یکی از ضعیــف ترین کشــورهای منطقه 
رتبه بندی شــده  است و مقایســه ایران با 
سایر کشــورهای منطقه در زمینه اجرای 
راهبردهای کلیدی کاهش تقاضای مصرف 
دخانیات نشان می دهد که به رغم اقدامات 

قابل توجه کشورمان در حیطه های مذکور، 
وضعیت کشور در حوزه مالیات بر دخانیات 
قرمز اســت.وی تصریــح کــرد: از دولت و 
مجلس تقاضامندیــم برابر مــاده ۸ قانون 
جامع کنترل دخانیات، نسبت به پیشنهاد 
کمیسیون تلفیق که ۵۶ درصد نمایندگان 

به آن رای دادند، مجددا تجدیدنظر کنند.
به گفته مســجدی، پایش مصرف دخانیات 
در بین دانش آمــوزان برای اولیــن بار در 
سال ۹۵ در شهرســتان ورامین با همکاری 
جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات شروع 
شــد. این طرح با هدف اجرا در سطح ملی، 
هم اکنون در ورامین به عنــوان پایلوت در 
حال اجراست که در حال حاضر بیش از پنج 
هزار نفر دانش آموز را آموزش داده اســت. 
این طرح با درگیر کردن مدرســه، والدین، 
دانش آموزان، مربیــان، محله های اطراف 
مدرسه کســبه و ســاکنین محل سعی در 
درگیر کردن کل ساکنین شهر در این طرح 
را دارد.وی افزود: بر اساس اجرای طرح پاد 
در شــهر ورامین و بررســی آن در محلات، 
مشاهده شد که در ۵۱ محله از این شهر در 
مجموع ۱۲۶ واحد دخانــی وجود دارد که 

شامل ۴۶ قلیان ســرا، ۳۷ دکه و کیوسک 
مطبوعاتی و ۴۳ فروشــگاه عرضه دخانیات 
است. در ۵۱ محله شهرستان ورامین، ۹/۱۰ 
درصد مرکــز غیرمجاز عرضــه دخانیات 
وجود دارد و ۲۴.۶ درصد از مراکز هم تغییر 
کاربری دادند و تعداد این مراکز طی ۲ سال 
فعالیت در محلات شهرستان، کاهش یافته 
است.مسجدی اظهار داشــت: اعداد و ارقام 
مقدماتی به دست آمده در شهرستان رباط 
کریم حاکی از این اســت کــه ۲۶.۸ درصد 
دختران و ۲۷.۲ پسران تجربه مصرف مواد 

دخانی داشتند.
وی خاطرنشــان کرد: ســالانه بیش از ســه 
میلیارد پاکت ســیگار با قیمــت )۶ تا ۲۰۰ 
هزار تومان( به طــور میانگیــن پاکتی ۲۰ 
هزار تومان مصرف و حــدود ۶۰ هزار میلیارد 
تومان بر اثر استعمال ســیگار دود می شود. 
بر اساس محاســبات بانک جهانی و سازمان 
بهداشــت جهانی، دولت ها ۲ تــا ۳ برابر این 
مقدار )بیــش از ۱۲۰ هزار میلیــارد تومان( 
برای درمان بیماری های ناشــی از دخانیات 
هزینه می کنند.مســجدی اظهار داشــت: 
مصرف دخانیات با افزایش خطر بیماری های 
قلبی عروقی، فشــار خون بالا، سکته )قلبی 
و مغزی(، بیماری های تنفســی، ســرطان و 
غیره مرتبط اســت که هزینه های انسانی و 

اقتصادی قابل توجهی به همراه دارد.
وی گفت: قانون جامع کنتــرل دخانیات، 
تبلیغــات محصــولات دخانــی را ممنوع 
اعلام کرده و در صــورت وجود این تبلیغات 
دستگاه های قضایی باید با آنها برخورد کنند 
و البته مســئولیت رســیدگی به تبلیغات 

اینترنتی بر عهده پلیس فتا است.
مســجدی افــزود: ســال ۱۳۹۹ اتحادیه 
کشوری کســب وکارهای مجازی با استناد 
به نامه دادستانی کل کشــور اعلام کرد در 
صورتی که سایت یا نرم افزاری در این زمینه 
فعالیتی داشته باشد مســدود خواهد شد. 
تبلیغات فرو ش مواد دخانی در سایت های 
پک، سایت  مختلف مانند فروشگاه اینترنتی ُ
اســموک مارکت وجود دارد و حتی فروش 
آنلاین ســیگار خارجی در اینستاگرام نیز 

قابل مشاهده است.

برنامه ریزی ایتالیا برای سرمایه گذاری در صنعت تجهیزات پزشکی و سلامت ایران

جنبه های اجتماعی و سیاسی حج مانند جنبه معنوی مهم است

تاثیر عناصر تشویقی بر ازدواج و فرزندآوری

مشوق های اقتصادی در بستر ایجاد اشتغال موثر است
خریدار   استاد جمعیت شناسی دانشگاه 
علامه طباطبایی معتقد است: مشوق های 
اقتصادی شرط لازم برای افزایش باروری و 
فرزندآوری است؛ اما این سیاست ها در بستر 

ایجاد اشتغال و درآمدزایی اثرگذار است.
محمود مشــفق در خصــوص تاثیر عناصر 
تشویقی بر ازدواج و فرزندآوری عنوان کرد: 
مشوق های اقتصادی و اجتماعی در زمینه 
افزایــش ازدواج و فرزنــدآوری در صورت 
وجود بســتر و زمینه مســاعد نتیجه بخش 

خواهد بود.
وی توضیــح داد: به عنوان مثال، اشــتغال، 
کاریابــی و تناســب درآمد با شــغل باید 
نیازهای زیســتی زوجیــن را تامین کند. 
به عبارت دیگر، شــرایط حداقلی از طریق 
ارتقای وضعیت معیشت خانوارها و کنترل 

تورم فراهم شود.
مشــفق گفت: به اعتقاد برخی کارشناسان، 
کشــورهای مرفه از منظر اقتصــادی هم با 
کاهش جمعیت مواجه بوده و بنابراین دلیل 
نرخ رشد منفی صرفا ناشی از دشواری های 

اقتصادی نیست.
این استاد دانشــگاه تاکید کرد: در وضعیت 
اقتصــادی مطلوب بــا تغییــر نگرش ها و 
ارزش ها نســبت به گذشته می توان باروری 
را در ســطح حداقل )جانشینی( حفظ کرد. 
اما با تغییــر نگرش ها و ارزش هــا و تحول 
در ســاختارها و نهایتــا تخریــب وضعیت 
اقتصادی، حداقل سطح باروری نیز کاهش 
یافته و باید از بدتر شــدن اوضاع جلوگیری 

کرد.
مشــفق با تاکید بر ضرورت ایجاد ثبات در 
اقتصاد توضیح داد: به منظور این اقدام باید 
در شــرایط اقتصادی خانوارها ثبات ایجاد 
شود. در بستر ایجاد اشــتغال و درآمدزایی، 
سیاســت های تشــویقی می تواند اثرگذار 
باشد. در صورت بی توجهی به این مولفه ها، 

مشوق ها نیز بی اثر خواهد بود.
وی ادامه داد: مشــوق های اقتصادی شرط 
لازم بــرای افزایش بــاروری و فرزندآوری 
است؛ اما شرط کافی در این زمینه محسوب 
نمی شود. شــروط کافی در این خصوص در 

سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری 
اعم از توجــه به توانمندســازی نیروی کار 
جوان، ارتقای امید به زندگی ســالم در بین 

جوانان و سبک زندگی اعلام شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای ۲۱ فروردین ماه 
در اجرای بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساسی و 
پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، سیاســت های کلی و مصوّب تأمین 
اجتماعی را بــرای اقدام به رؤســای قوای 
سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ابلاغ کردند.
بر اســاس دســتور رهبر انقلاب اســلامی 
و در اجــرای بنــد »ج – ۱« الزامات تحقق 
سیاست های کلی نظام، قوه مجریه موظف 
است با کمک مجلس شورای اسلامی و قوه 
قضائیه و با بســیج دســتگاه های مسئول، 
برنامه جامع تحقق این سیاست ها را شامل 
تقدیــم لوایح، تصویب مقــررات و اقدامات 

اجرایی لازم، در مدت ۶ ماه ارائه کند.
ایجاد رفــاه عمومی، بر طرف ســاختن فقر 
و محرومیــت، حمایــت از اقشــار و گروه 
های هــدف خدمــات اجتماعــی از جمله 
بی سرپرســتان، از کارافتــادگان، معلولان 
و ســالمندان و آنچه از اهداف رفاه و تأمین 
اجتماعی که در اصول ۳، ۲۱، ۲۸، ۲۹، ۳۱ و 
۴۳ قانون اساسی آمده است، اقتضاء می کند 
نظامی کارآمد، توانمندســاز، عدالت بنیان، 
کرامت بخش و جامع برای تأمین اجتماعی 
همگان که برگرفته از الگوهای اســلامی - 
ایرانی و مبتنی بر نظام اداری کارآمد، حذف 
تشــکیلات غیر ضرور و رفــع تبعیض های 

ناروا و بهره گیری از مشــارکت های مردمی 
باشد، طراحی و اجرا شود.

مشفق تاکید کرد: بنابراین برای تمامی این 
محورها باید سیاست گذاری کرده و باتوجه 
به ۱۴ بند سیاستی عمل کرد. تمرکز بر یکی 
از بندها و غفلت از دیگــر مولفه ها، تلاش ها 

در این زمینه را بی اثر خواهد کرد.
وی اضافــه کرد: ســبک زندگــی ایرانی - 
اســلامی، ارتقای جمعیت در ســن کار از 
نظر مهارتی، اســتفاده از پنجره جمعیتی و 
افزایش امید به زندگی سلامت محور و توجه 
به کیفیــت جمعیتی می توانــد جامعه را از 
منظر ساختار جمعیتی به وضعیت مطلوبی 

برساند.
براســاس اعلام بانــک مرکــزی، بانک ها 
موظفنــد طبق مــاده ۱۰ قانــون حمایت 
از خانــواده و جوانی جمعیت،  تســهیلات 
فرزندآوری را بدون سپرده گذاری با تنفس 
۶ ماهه برای بازپرداخت اقســاط، کارمزد ۴ 
درصــد و رعایت دوره زمانــی ابلاغی طبق 

دستورالعمل بانک مرکزی پرداخت کنند.

فرمانده کل انتظامی کشور مطرح کرد
مسئولیت ۲۶ دستگاه دولتی در زمینه حجاب

فرمانده کل انتظامی کشــور بر ضرورت توجه به امــر عفاف و حجاب 
تاکید کرد و گفت: در این زمینه ۲۶ دســتگاه دولتی بر اساس مصوبات 

شورای عالی انقلاب فرهنگی مسئولیت دارند.
 جلســه ویژه دبیرخانه مجلس خبــرگان رهبری در زمینه بررســی 
وضعیت آســیب های اجتماعی با حضور سردار حسین اشتری فرمانده 

کل انتظامی کشور امروز در محل این دبیرخانه در شهر قم تشکیل شد.
فرمانده کل انتظامی کشور، ضمن استماع نظرات و پیشنهادات اعضای 
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری با اشاره به جلسات شش گانه بررسی 
آسیب های اجتماعی در محضر فرمانده محترم کل قوا )مدظله العالی( 
بر ضرورت توجه و اهتمام به امر عفاف و حجــاب و بیان وضعیت فعلی 
جامعه و تشــریح این موضوع پرداخت و گفت: در زمینه عفاف و حجاب 
۲۶ دســتگاه دولتی بر اساس مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی 

مسئولیت دارند.
ارشــدترین مقام انتظامی کشــور ضمــن تقدیر و تشــکر از اقدامات 
رسانه های عمومی و تشکل های مردمی در زمینه فرهنگ سازی عفاف 
و حجاب متناسب با بافت مذهبی و اجتماعی کشور، افزود: دستگاه های 
دولتی، اصناف، بخش خصوصی، نهادهای انقلابی و متولیان جامعه نیز 
در این خصوص اقداماتی انجام می دهند اما باید این اقدامات به شکلی 
گســترده، هدفمند و با برنامه ریزی صورت گیرد.سردار اشتری خاطر 
نشــان کرد: نکته حائز اهمیت دیگر در این خصوص وجود پشــتیبانی 

قضائی از اقدامات مجموعه انتظامی در این زمینه است.
در این جلسه ســردار بابائیان رئیس ســازمان اطلاعات فراجا و سردار 
ســید محمودمیرفیضی فرمانده انتظامی استان قم نیز حضور داشتند 
وضعیت پنهان و آشکار شبکه های فســاد و برخی اقدامات مقابله ای و 

کنترل مجموعه انتظامی را در این زمینه تشریح کردند.

شهردار تهران مطرح کرد
وی مدیریت شهری  تحقق اهداف پیش ر

وندان  در بستر همکاری با شهر
زاکانی گفت: به دنبال این هســتیم تا با همکاری با مردم و مشارکت با 

آنها برنامه های مدیریت شهری را پیش ببریم.
 علیرضا زاکانی شــهردار تهــران در پنجمین اجلاس شــورای عالی 
استان ها و در مراسم امضای تفاهم نامه شورای عالی استان ها با مجمع 
کلانشــهرهای ایران با بیان اینکه موضوع تفاهم نامه امروز هم افزایی و 
دسترســی به ایجاد راه های تحقق اهداف انقلاب اسلامی است گفت: 

کارآمدی و ناکارآمدی ایران موضوع مورد توجه دشمنان است.

وی ادامه داد: دشــمن به ناحق تلاش خود را به ایــن معطوف کرده که 
وصله ناکارآمدی را به انقلاب اســلامی بچســباند و برای آن تبلیغات 
گسترده ای می کندشــهردار تهران با بیان اینکه دو وظیفه مهم پیش 
روی ما قــرار دارد گفت: جهاد تبیین و تلاش برای پیشــرفت کشــور 
وظایف ما اســت.زاکانی با اشــاره به امید آفرینی گفت: در این مسیر ما 
باید خدمت پیشه کنیم و سرعت پیشــرفت را افزایش دهیم تحقق این 

ابعاد جز با تشریک مساعی و مشارکت محقق نخواهد شد.
وی تصریح کرد: برای رســیدن به اهدافمان جنس مشارکتی در تهران 
را ایجاد کرده ایم و در این راســتا با نهادهای انقلابی و مردم هم افزایی را 

تجربه خواهیم کرد.
شهردار تهران با بیان اینکه تفاهم نامه ها برای ما موضوعی جدی است 
اظهار کرد: این تفاهم نامه ها و قرارگاه ها منجر می شــود تا ما بتوانیم با 

سرعت بیشتری حرکت کنیم.
زاکانی ادامه داد: بــرای مثال در حوزه آلودگی هوا ۲۳ دســتگاه نقش 
دارند یا می توانند در کنار یکدیگر مشکلات را برطرف کنند یا می تواند 

دور از یکدیگر به هم انتقاد کنند.
وی با بیان اینکه باید با نخبگان همکاری داشــته باشیم گفت: سطوح 
مختلف مدیریت مشارکتی منجر می شــود تا فعال تر گام های خود را 

برداریم و توسط همکاری با مردم مشکلاتشان را حل کنیم.
شــهردار تهران با اشــاره به اصل ۱۰۲ قانون اساسی و شــورای عالی 
استان ها گفت: در ماده ۴۷ قانون تشکیلات شــوراها ابعاد این تکلیف 
را مشخص کرده اســت مجمع کلانشهرها مســؤلیت هم افزایی میان 
کلانشــهرها را برعهده دارد و ارتباط مؤثر میان شورای عالی استان ها و 

کلانشهرها برای رفع مشکلات موجود امری ضروری است.
زاکانی ادامه داد: شــوراها در انتهای دهه ۷۰ تأســیس شــدند و این 
منجر شد و همین موضوع منجر به این شــد برخی از وظایف شوراها را 

نمایندگان مجلس انجام دهند.
وی ادامه داد: اما بایــد بتوانیم ظرفیت کلانشــهرها را افزایش دهیم تا 
شــورای عالی اســتان ها از طریق دولت و مجلس بتواند قانونگذاری و 
فرهنگ گذاری مناســبی را انجام دهد تا بتواند قانونگذاری و فرهنگ 
گذاری مناســبی را انجام دهد تا شــوراها بتوانند وظایف اصول قانون 
اساسی را به درســتی انجام دهند و از طریق حرکت در جهت مدیریت 

واحد بتوان ظرفیت هارا در کنار یکدیگر قرار داد.

صیانت دولت سیزدهم از جان مردم

ونا  ایران در جمع کشورهای موفق دنیا در مهار کر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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شهر

خریــدار   درحالی کــه تا پایــان دولت 
دوازدهم تــا ۱۵ مردادماه ســال ۱۴۰۰ به 
۱۹ میلیــون و ۹۰۴ هــزار دُز می رســید 
میزان واردات واکسن کرونا در مدت زمانی 
کوتاهــی در دولت جدید بــه بیش از ۱۸۰ 

میلیون دز رسیده است.
 ۳۰ بهمن ماه ســال ۱۳۹۸ بــود که وزارت 
بهداشتی ها پس از اعلام اخبار ضد و نقیض 
از ورود کرونا به کشــور با اعلام خبر دو مورد 
قطعی ابتلا بــه کووید در قم ایــن اخبار را 
تایید کردند. همین خبر کافی بود تا راه این 
بیماری به کشور ما باز شود و آهسته آهسته 
به سایر استان ها شــهرها و روستاها برسد و 

قربانی بگیرد.
 آن دوران هنــوز هیچکس نمی دانســت 
که چگونه می تــوان در برابر ایــن بیماری 
ایســتاد و مقابله کرد و تنها تصویری که از 
این بیماری در ذهنمان بود تصاویر منتشر 
شــده از »ووهان« بود که به جهان مخابره 
می شــد، پزشــکانی با لباس های عجیب و 
غریب یا همان لباس هــای فضایی معروف 
بالای سر بیماران بودند و اخبار ضد و نقیض 
از جان باختــن بیماران کرونایی و انتشــار 
ویدئوهایی از بیماران مبتــلا به کرونا که بر 
زمین می افتادنــد و می مردند دلهره و ترس 

ما را از این بیماری بیشتر می کرد.
هرچند در آن دوران وزارت بهداشت دولت 
قبل تمــام تلاش خــود را بــرای مدیریت 
بیماری کرونا بــه کار گرفت اما تحریم های 
ظالمانه از یکســو و تدابیــر عجولانه برای 
اعمال محدودیت های کرونایی باعث شد تا 
چندین بار این بیماری اوج بگیرد و فروکش 
کند. طبق آمارهای ســازمان غذا و دارو که 
میزان تولید ماسک ســه لایه از روزانه ۴۰۰ 
هزار عــدد در ســال ۱۳۹۸ بــه روزانه ۴۲ 
میلیون عدد رســید. همچنین میزان تولید 
ماســک فیلتردار از  روزانــه ۵۰۰۰ عدد در 
ســال ۱۳۹۸ به روزانه ۵۰۰ هــزار عدد در 

سال ۱۳۹۹ رسید.
همچنین بر اســاس گزارش های ارایه شده 
از ســوی ســازمان غذا و دارو میزان تولید 
دستکش از ســالانه ۴۵۰ میلیون جفت در 

ســال ۱۳۹۸ به روزانه ۴۲ میلیون عدد در 
سال ۱۳۹۹ افزایش یافت و در زمینه لباس 
غیراســتریل محافظتــی کادر درمــان در 
کشــور در ســال ۱۳۹۸ روزانه ۱۰۰۰ عدد 
تولید می شد، در سال ۱۳۹۹ به روزانه ۱۰۰ 
هزار عدد رســید. همچنین در زمینه تولید 
کیت های تشــخیصی PCR  نیز در کشور 
موفق عمل کردیم. به طوری که برای اولین 
بار در کشــور اقدام به تولید این کیت ها شد 
و به گفته وزارت بهداشتی ها اکنون ظرفیت 
انجــام روزانه بیــش از ۱۰۰ هزار تســت 

کرونایی در کشور وجود دارد.

۷00  فوتی به دلیل ابتلا به کرونا
در مــرداد ماه ســال ۱۴۰۰ کــه آیت الله 
ســیدابراهیم رئیســی، رســما به عنوان 
هشــتمین رئیس جمهور ایران کار خود را 
آغاز کرد، کشــور روزهای خوبی را از لحاظ 
شــیوع بیماری کرونا به خــود نمی دید و 
روزانه ۴۰۰ تا ۷۰۰  فوتی بــه دلیل ابتلا به 
این ویروس در آمار وزارت بهداشــت ثبت 
می شــد. در همان برهه زمانــی، صف های 

طولانــی برای تزریــق یک دُز واکســن به 
راه افتاده بود و تنها بــرای گروه های خاص 
و ســالمندان واکســن در کشــور داشتیم 
و جمعیت بســیاری از مردم حــق تزریق 
واکسن نداشــتند و همین گروه های خاص 
هم برای اینکه بتوانند یک دُز واکسن بزنند 
باید ســاعت ها در صف های عریض و طویل 

منتظر می ماندند.

تامین ۱۸0 میلیون دز واکسن کرونا 
در چنین شــرایطی دولت ســیزدهم آغاز 
به کار کرد و در همــان روزهای اول، رئیس 
جمهــور اولویت دولت را جــان و نان مردم 
اعلام کرد و گفت تمام تلاشــمان را به این 
حوزه معطوف کردیم. »جان مردم« شــد 
اولویت دولت بــه همین منظــور واردات 
انبوه واکســن در دســتورکار قرار گرفت و 
معطل تولید واکســن داخلی نشدند یعنی 
به مــوازات پیشــرفت های شــرکت های 
مختلف تولید واکســن در کشــور، دولت 
همزمان واردات را آن هم نه واردات محدود 
بلکه واردات گســترده را در پیش گرفت تا 

فرصت برای تزریق واکســن هرچه سریعتر 
برای آحــاد جامعه فراهم شــود و ســبد 

واکسیناسیون کشور نیز متنوع باشد.
رونــد ورود محموله هــای پنــج میلیونی 
واکســن به کشــور آغاز شــد و آمار تزریق 
روزانه واکســن از یک میلیون دُز فراتر رفت 
و برای شــبانه روزی شــدن مراکز تزریق، 
برنامه ریزی شد. درحالی که تا پایان دولت 
دوازدهم تــا ۱۵ مردادماه  ســال ۱۴۰۰ به 
۱۹ میلیون و ۹۰۴ هزار دُز می رسید میزان 
واردات واکســن کرونــا در مــدت زمانی 
کوتاهــی در دولت جدید بــه بیش از ۱۸۰ 

میلیون دز رسیده است.
همچنین از ســوی دیگر مقایســه میزان 
تولید واکســن کرونا در دولت قبل و دولت 
جدید نیز چشــمگیر اســت به طوری که 
تولید واکســن های داخلی تا ۱۵ مردادماه 
ســال ۱۴۰۰ به یک میلیون و ۷۷۶ هزار دُز 
می رســید و این رقم در دولت جدید اکنون 
به بیــش از تولیــد واکســن های داخلی تا 
مدت زمان مشــابه به یــک میلیون و ۷۷۶ 
هزار دُزرسیده است و با تولید انبوه واکسن 

پاســتوکووک و واردات گسترده سینوفارم 
شرط ســنی از واکسیناســیون حذف شد 
و برای واکسیناســیون فراخــوان عمومی 
داده شــد. پــس از آن نیز واکسیناســیون 
دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ســال با دو واکسن 

سینوفارم و پاستوکووک کلید خورد.

آمار فوتی ها تک رقمی شد 
واکسیناسیون ادامه دارد

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، حالا تعداد 
مرگ و میر بیمــاران کرونا در بســیاری از 
اســتان ها به صفر رســیده اســت اما روند 
واکسیناســیون در کشــور همچنان ادامه 

دارد.
اداره  رئیــس  زهرایــی  سیدمحســن 
بــا  پیشــگیری  قابــل  بیماری هــای 
واکســن وزارت بهداشــت گفت: پوشش 
واکسیناســیون در کشــور مطلوب است 
و واکســن مورد نیــاز مردم تا پایان ســال 
۱۴۰۱ تأمیــن شــده اســت. بــا توجه به 
کاهش اثر واکســن ها بعد از چند ماه، بروز 
زیرگونه هایی از کرونا و پیش بینی سازمان 
جهانی بهداشــت درباره احتمــال تجربه 
موج جدیدی از ویروس در تابســتان، مردم 
تکمیل واکســن را در برنامه خودشان قرار 
دهند و کسانی که نوبت آخر واکسن خود را 
نزده اند، برای تزریق اقدام کنند. کرونا هنوز 
در هیچ جای دنیا تمام نشــده است؛ حتی 
در برخی کشــورهای اروپایی نیــز تلفات 

سنگینی را شاهد هستیم.
وی با ابراز خوشــحالی از تک رقمی شــدن 
آمار مــرگ و میر کرونــا در ایــران، افزود: 
پوشش واکسیناسیون به طور حتم تأثیر به 
ســزایی در روند کنترل این ویروس داشت؛ 
همانگونه که در دو موج شدید پنجم با دلتا 
و ششم با اومیکرون این تأثیر جدی را شاهد 
بودیم. با پوشــش واکسیناســیون شرایط 
خوبی را تجربه کردیم، اما این پیام به معنی 
عادی انگاری شرایط نیســت و توقع داریم 
مردم صبر و تحمل پیشه کنند و به پیام ها و 
درخواست های وزارت بهداشت و ستاد ملی 

مقابله با کرونا توجه کنند.

آگهی مفقودی
۱۰FSS14757 کلیه مدارک سواری پژو 206رنگ مشکی مدل 1۳8۳به شماره موتور
642وشاسی8۳6۳0542وشهربانی ایران 11_121د27به مالکیت منیره حنیفه زاده مفقود 
گردیده واز درجه اعتیار ساقط می باشد.              یزد

آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمان های فاقدسندرسمی

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سندرسمی
کلاسه  پرونده   1401/1/11 140160۳09068000022مورخ  شماره  برابررای 
1400114409068000229هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمان های فاقد سندرسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت آقای بهرامعلی موسی خانی به شناسنامه شماره 
1426 کد ملی4۳21190088 صادره ازقزوین فرزند محمد حسن در مقدار 210 سهم 
مشاع از یک هزار سهم از دویست و چهل هزار سهم مشاع و فرد ازبیست و دو فرد از 
سه و یکصد و بیست و پنج هزارم کل ششدانگ پلاک شماره ۳۳ اصلی واقع در قزوین 
بخش 5 حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین خریداری مع الواسطه از امامعلی یوسفی تایید 
و محرزگردیده است . لذابه منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 15روزآگهی می 
شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدورسندمالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانندازتاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرابه این اداره تسلیم وپس ازاخذ 
رسید،ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خودرابه مراجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهدشد.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1401/02/24 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1401/0۳/08

علی شهسواری - رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مصوب 1۳90/9/20  املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 
واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر 

گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه دهنو پلاک 2 اصلی بخش 1 قشلاقی

9056 فرعی آقا/خانم علی نصرالهی، فرزند محمد و فاطمه نصرالهی فرزند نورعلی حصه 
هرکدام مشاعا و بالسویه به میزان ۳ دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 

مساحت 2۳8.70مترمربع خریداری بدون واسطه / با واسطه از فریدون جهان دیده
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی و ماده 1۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی در روستاها از 
طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست . بدیهی است برابر ماده 1۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی 
که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی 
تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم 
می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی 

تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/02/10 
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/02/24

صفر رضوانی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1309849

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 1۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای 

لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه فیروز کلا علیا پلاک 5 اصلی بخش 5 ییلاقی

14 فرعی آقا / خانم میلاد تونی، فرزند منصور نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 804.42مترمربع خریداری بدون واسطه با واسطه از حاج منصور تونی

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده 1۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . بدیهی 
است برابر ماده 1۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی 
پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی تحدید حدود، 
مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم می رساند 
و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید 

حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/10

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/02/24
صفر رضوانی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1309318

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
حوزه ثبتی شهر چمستان

پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی و به استناد تبصره ماده 1۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه 
از 41 اصلی واقع در  قانون اخیرالذکر تحدید حدود پلاک ۳55 فرعی 
قریه سنگین ده بخش 11 به نام محمدمفتی زوج نسبت به ششدانگ 
شماره  رای  طبق  مربع  متر   267/۳۳ مساحت  به  زمین  قطعه  یک 
140160۳1۳1001۳000452 مورخ 1401/01/2۳ هیت قانون تعیین 
تکلیف در ساعت 9:00 صبح یکشنبه مورخه 1401/0۳/22 در محل وقوع 

ملک به عمل خواهد آمد.
لذا از متقاضی و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاعی دعوت 
می شود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رسانند بدیهی است 
در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده 15 
قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید 
خواهد شد معترضین می توانند به استناد ماده 20قانون ثبت و مواد 74 و 
86 آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳0 روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس 
تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع 
قضائی نمایند در غیراینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط 
متقاضی و یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات 

ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد.
تاریخ انتشار: 1401/02/24 

عین اله تیموری- رئیس ثبت اسناد و املاک شهر چمستان

شناسه آگهی: 1316090

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمي 

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب 1۳90/09/20 و برابر رای شماره 140060۳1001۳02۳545 
مورخ 1400/12/01 هیات قانون تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی چمستان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم 

فاطمه ایمنائی، فرزند یعقوبعلی نسبت به ششدانگ
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 116/68مترمربع به شماره پلاک 180 
فرعی از 29 اصلی واقع در قریه خطیب کلا بخش یک خریداری شده از آقای علی 
اصغر مالک رسمی محرز گردیده است، لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 1۳ آئین نامه مربوطه 
این آگهی در دو نوبت به فاصله 15روز از طریق این روزنامه و محلی/ سراسری در 
شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۳/07

عین اله تیموری - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان

شناسه آگهی: 1315942

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 1۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و 

رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه کهنه چلندر پلاک 12 اصلی بخش 3 قشلاقی

101 فرعی آقا / خانم علی پاشا چلندر، فرزند محمد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مساحت 7۳6.90 مترمربع خریداری بدون واسطه / باواسطه از محمد پاشا
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده 1۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . بدیهی 
است برابر ماده 1۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی 
پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی تحدید حدود، 
مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم می رساند 
و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید 

حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/02/24 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/0۳/07

صفر رضوانی - اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1312910

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی: 
برابر رای شماره 140060۳100060 مورخ  1400/12/18 هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی بنام آقای فرهاد نیک نام در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت 186.11 مترمربع به پلاک 1298 
فرعی از 16 اصلی واقع در سلیاکتی مازندران بخش 10 ثبت نور 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:  1401/02/10
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/02/24

علی سعادتی- سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

شناسه آگهی 1306378

فرمانده کل انتظامی کشور مطرح کرد
مسئولیت ۲۶ دستگاه دولتی در زمینه حجاب

فرمانده کل انتظامی کشــور بر ضرورت توجه به امــر عفاف و حجاب 
تاکید کرد و گفت: در این زمینه ۲۶ دســتگاه دولتی بر اساس مصوبات 

شورای عالی انقلاب فرهنگی مسئولیت دارند.
 جلســه ویژه دبیرخانه مجلس خبــرگان رهبری در زمینه بررســی 
وضعیت آســیب های اجتماعی با حضور سردار حسین اشتری فرمانده 

کل انتظامی کشور امروز در محل این دبیرخانه در شهر قم تشکیل شد.
فرمانده کل انتظامی کشور، ضمن استماع نظرات و پیشنهادات اعضای 
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری با اشاره به جلسات شش گانه بررسی 
آسیب های اجتماعی در محضر فرمانده محترم کل قوا )مدظله العالی( 
بر ضرورت توجه و اهتمام به امر عفاف و حجــاب و بیان وضعیت فعلی 
جامعه و تشــریح این موضوع پرداخت و گفت: در زمینه عفاف و حجاب 
۲۶ دســتگاه دولتی بر اساس مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی 

مسئولیت دارند.
ارشــدترین مقام انتظامی کشــور ضمــن تقدیر و تشــکر از اقدامات 
رسانه های عمومی و تشکل های مردمی در زمینه فرهنگ سازی عفاف 
و حجاب متناسب با بافت مذهبی و اجتماعی کشور، افزود: دستگاه های 
دولتی، اصناف، بخش خصوصی، نهادهای انقلابی و متولیان جامعه نیز 
در این خصوص اقداماتی انجام می دهند اما باید این اقدامات به شکلی 
گســترده، هدفمند و با برنامه ریزی صورت گیرد.سردار اشتری خاطر 
نشــان کرد: نکته حائز اهمیت دیگر در این خصوص وجود پشــتیبانی 

قضائی از اقدامات مجموعه انتظامی در این زمینه است.
در این جلسه ســردار بابائیان رئیس ســازمان اطلاعات فراجا و سردار 
ســید محمودمیرفیضی فرمانده انتظامی استان قم نیز حضور داشتند 
وضعیت پنهان و آشکار شبکه های فســاد و برخی اقدامات مقابله ای و 

کنترل مجموعه انتظامی را در این زمینه تشریح کردند.

شهردار تهران مطرح کرد
وی مدیریت شهری  تحقق اهداف پیش ر

وندان  در بستر همکاری با شهر
زاکانی گفت: به دنبال این هســتیم تا با همکاری با مردم و مشارکت با 

آنها برنامه های مدیریت شهری را پیش ببریم.
 علیرضا زاکانی شــهردار تهــران در پنجمین اجلاس شــورای عالی 
استان ها و در مراسم امضای تفاهم نامه شورای عالی استان ها با مجمع 
کلانشــهرهای ایران با بیان اینکه موضوع تفاهم نامه امروز هم افزایی و 
دسترســی به ایجاد راه های تحقق اهداف انقلاب اسلامی است گفت: 

کارآمدی و ناکارآمدی ایران موضوع مورد توجه دشمنان است.

وی ادامه داد: دشــمن به ناحق تلاش خود را به ایــن معطوف کرده که 
وصله ناکارآمدی را به انقلاب اســلامی بچســباند و برای آن تبلیغات 
گسترده ای می کندشــهردار تهران با بیان اینکه دو وظیفه مهم پیش 
روی ما قــرار دارد گفت: جهاد تبیین و تلاش برای پیشــرفت کشــور 
وظایف ما اســت.زاکانی با اشــاره به امید آفرینی گفت: در این مسیر ما 
باید خدمت پیشه کنیم و سرعت پیشــرفت را افزایش دهیم تحقق این 

ابعاد جز با تشریک مساعی و مشارکت محقق نخواهد شد.
وی تصریح کرد: برای رســیدن به اهدافمان جنس مشارکتی در تهران 
را ایجاد کرده ایم و در این راســتا با نهادهای انقلابی و مردم هم افزایی را 

تجربه خواهیم کرد.
شهردار تهران با بیان اینکه تفاهم نامه ها برای ما موضوعی جدی است 
اظهار کرد: این تفاهم نامه ها و قرارگاه ها منجر می شــود تا ما بتوانیم با 

سرعت بیشتری حرکت کنیم.
زاکانی ادامه داد: بــرای مثال در حوزه آلودگی هوا ۲۳ دســتگاه نقش 
دارند یا می توانند در کنار یکدیگر مشکلات را برطرف کنند یا می تواند 

دور از یکدیگر به هم انتقاد کنند.
وی با بیان اینکه باید با نخبگان همکاری داشــته باشیم گفت: سطوح 
مختلف مدیریت مشارکتی منجر می شــود تا فعال تر گام های خود را 

برداریم و توسط همکاری با مردم مشکلاتشان را حل کنیم.
شــهردار تهران با اشــاره به اصل ۱۰۲ قانون اساسی و شــورای عالی 
استان ها گفت: در ماده ۴۷ قانون تشکیلات شــوراها ابعاد این تکلیف 
را مشخص کرده اســت مجمع کلانشهرها مســؤلیت هم افزایی میان 
کلانشــهرها را برعهده دارد و ارتباط مؤثر میان شورای عالی استان ها و 

کلانشهرها برای رفع مشکلات موجود امری ضروری است.
زاکانی ادامه داد: شــوراها در انتهای دهه ۷۰ تأســیس شــدند و این 
منجر شد و همین موضوع منجر به این شــد برخی از وظایف شوراها را 

نمایندگان مجلس انجام دهند.
وی ادامه داد: اما بایــد بتوانیم ظرفیت کلانشــهرها را افزایش دهیم تا 
شــورای عالی اســتان ها از طریق دولت و مجلس بتواند قانونگذاری و 
فرهنگ گذاری مناســبی را انجام دهد تا بتواند قانونگذاری و فرهنگ 
گذاری مناســبی را انجام دهد تا شــوراها بتوانند وظایف اصول قانون 
اساسی را به درســتی انجام دهند و از طریق حرکت در جهت مدیریت 

واحد بتوان ظرفیت هارا در کنار یکدیگر قرار داد.

صیانت دولت سیزدهم از جان مردم

ونا  ایران در جمع کشورهای موفق دنیا در مهار کر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r شنبه      ۲۴ اردیبهشت ۱۴0۱    شماره ۱0۴5

شهر

خریــدار   درحالی کــه تا پایــان دولت 
دوازدهم تــا ۱۵ مردادماه ســال ۱۴۰۰ به 
۱۹ میلیــون و ۹۰۴ هــزار دُز می رســید 
میزان واردات واکسن کرونا در مدت زمانی 
کوتاهــی در دولت جدید بــه بیش از ۱۸۰ 

میلیون دز رسیده است.
 ۳۰ بهمن ماه ســال ۱۳۹۸ بــود که وزارت 
بهداشتی ها پس از اعلام اخبار ضد و نقیض 
از ورود کرونا به کشــور با اعلام خبر دو مورد 
قطعی ابتلا بــه کووید در قم ایــن اخبار را 
تایید کردند. همین خبر کافی بود تا راه این 
بیماری به کشور ما باز شود و آهسته آهسته 
به سایر استان ها شــهرها و روستاها برسد و 

قربانی بگیرد.
 آن دوران هنــوز هیچکس نمی دانســت 
که چگونه می تــوان در برابر ایــن بیماری 
ایســتاد و مقابله کرد و تنها تصویری که از 
این بیماری در ذهنمان بود تصاویر منتشر 
شــده از »ووهان« بود که به جهان مخابره 
می شــد، پزشــکانی با لباس های عجیب و 
غریب یا همان لباس هــای فضایی معروف 
بالای سر بیماران بودند و اخبار ضد و نقیض 
از جان باختــن بیماران کرونایی و انتشــار 
ویدئوهایی از بیماران مبتــلا به کرونا که بر 
زمین می افتادنــد و می مردند دلهره و ترس 

ما را از این بیماری بیشتر می کرد.
هرچند در آن دوران وزارت بهداشت دولت 
قبل تمــام تلاش خــود را بــرای مدیریت 
بیماری کرونا بــه کار گرفت اما تحریم های 
ظالمانه از یکســو و تدابیــر عجولانه برای 
اعمال محدودیت های کرونایی باعث شد تا 
چندین بار این بیماری اوج بگیرد و فروکش 
کند. طبق آمارهای ســازمان غذا و دارو که 
میزان تولید ماسک ســه لایه از روزانه ۴۰۰ 
هزار عــدد در ســال ۱۳۹۸ بــه روزانه ۴۲ 
میلیون عدد رســید. همچنین میزان تولید 
ماســک فیلتردار از  روزانــه ۵۰۰۰ عدد در 
ســال ۱۳۹۸ به روزانه ۵۰۰ هــزار عدد در 

سال ۱۳۹۹ رسید.
همچنین بر اســاس گزارش های ارایه شده 
از ســوی ســازمان غذا و دارو میزان تولید 
دستکش از ســالانه ۴۵۰ میلیون جفت در 

ســال ۱۳۹۸ به روزانه ۴۲ میلیون عدد در 
سال ۱۳۹۹ افزایش یافت و در زمینه لباس 
غیراســتریل محافظتــی کادر درمــان در 
کشــور در ســال ۱۳۹۸ روزانه ۱۰۰۰ عدد 
تولید می شد، در سال ۱۳۹۹ به روزانه ۱۰۰ 
هزار عدد رســید. همچنین در زمینه تولید 
کیت های تشــخیصی PCR  نیز در کشور 
موفق عمل کردیم. به طوری که برای اولین 
بار در کشــور اقدام به تولید این کیت ها شد 
و به گفته وزارت بهداشتی ها اکنون ظرفیت 
انجــام روزانه بیــش از ۱۰۰ هزار تســت 

کرونایی در کشور وجود دارد.

۷00  فوتی به دلیل ابتلا به کرونا
در مــرداد ماه ســال ۱۴۰۰ کــه آیت الله 
ســیدابراهیم رئیســی، رســما به عنوان 
هشــتمین رئیس جمهور ایران کار خود را 
آغاز کرد، کشــور روزهای خوبی را از لحاظ 
شــیوع بیماری کرونا به خــود نمی دید و 
روزانه ۴۰۰ تا ۷۰۰  فوتی بــه دلیل ابتلا به 
این ویروس در آمار وزارت بهداشــت ثبت 
می شــد. در همان برهه زمانــی، صف های 

طولانــی برای تزریــق یک دُز واکســن به 
راه افتاده بود و تنها بــرای گروه های خاص 
و ســالمندان واکســن در کشــور داشتیم 
و جمعیت بســیاری از مردم حــق تزریق 
واکسن نداشــتند و همین گروه های خاص 
هم برای اینکه بتوانند یک دُز واکسن بزنند 
باید ســاعت ها در صف های عریض و طویل 

منتظر می ماندند.

تامین ۱۸0 میلیون دز واکسن کرونا 
در چنین شــرایطی دولت ســیزدهم آغاز 
به کار کرد و در همــان روزهای اول، رئیس 
جمهــور اولویت دولت را جــان و نان مردم 
اعلام کرد و گفت تمام تلاشــمان را به این 
حوزه معطوف کردیم. »جان مردم« شــد 
اولویت دولت بــه همین منظــور واردات 
انبوه واکســن در دســتورکار قرار گرفت و 
معطل تولید واکســن داخلی نشدند یعنی 
به مــوازات پیشــرفت های شــرکت های 
مختلف تولید واکســن در کشــور، دولت 
همزمان واردات را آن هم نه واردات محدود 
بلکه واردات گســترده را در پیش گرفت تا 

فرصت برای تزریق واکســن هرچه سریعتر 
برای آحــاد جامعه فراهم شــود و ســبد 

واکسیناسیون کشور نیز متنوع باشد.
رونــد ورود محموله هــای پنــج میلیونی 
واکســن به کشــور آغاز شــد و آمار تزریق 
روزانه واکســن از یک میلیون دُز فراتر رفت 
و برای شــبانه روزی شــدن مراکز تزریق، 
برنامه ریزی شد. درحالی که تا پایان دولت 
دوازدهم تــا ۱۵ مردادماه  ســال ۱۴۰۰ به 
۱۹ میلیون و ۹۰۴ هزار دُز می رسید میزان 
واردات واکســن کرونــا در مــدت زمانی 
کوتاهــی در دولت جدید بــه بیش از ۱۸۰ 

میلیون دز رسیده است.
همچنین از ســوی دیگر مقایســه میزان 
تولید واکســن کرونا در دولت قبل و دولت 
جدید نیز چشــمگیر اســت به طوری که 
تولید واکســن های داخلی تا ۱۵ مردادماه 
ســال ۱۴۰۰ به یک میلیون و ۷۷۶ هزار دُز 
می رســید و این رقم در دولت جدید اکنون 
به بیــش از تولیــد واکســن های داخلی تا 
مدت زمان مشــابه به یــک میلیون و ۷۷۶ 
هزار دُزرسیده است و با تولید انبوه واکسن 

پاســتوکووک و واردات گسترده سینوفارم 
شرط ســنی از واکسیناســیون حذف شد 
و برای واکسیناســیون فراخــوان عمومی 
داده شــد. پــس از آن نیز واکسیناســیون 
دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ســال با دو واکسن 

سینوفارم و پاستوکووک کلید خورد.

آمار فوتی ها تک رقمی شد 
واکسیناسیون ادامه دارد

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، حالا تعداد 
مرگ و میر بیمــاران کرونا در بســیاری از 
اســتان ها به صفر رســیده اســت اما روند 
واکسیناســیون در کشــور همچنان ادامه 

دارد.
اداره  رئیــس  زهرایــی  سیدمحســن 
بــا  پیشــگیری  قابــل  بیماری هــای 
واکســن وزارت بهداشــت گفت: پوشش 
واکسیناســیون در کشــور مطلوب است 
و واکســن مورد نیــاز مردم تا پایان ســال 
۱۴۰۱ تأمیــن شــده اســت. بــا توجه به 
کاهش اثر واکســن ها بعد از چند ماه، بروز 
زیرگونه هایی از کرونا و پیش بینی سازمان 
جهانی بهداشــت درباره احتمــال تجربه 
موج جدیدی از ویروس در تابســتان، مردم 
تکمیل واکســن را در برنامه خودشان قرار 
دهند و کسانی که نوبت آخر واکسن خود را 
نزده اند، برای تزریق اقدام کنند. کرونا هنوز 
در هیچ جای دنیا تمام نشــده است؛ حتی 
در برخی کشــورهای اروپایی نیــز تلفات 

سنگینی را شاهد هستیم.
وی با ابراز خوشــحالی از تک رقمی شــدن 
آمار مــرگ و میر کرونــا در ایــران، افزود: 
پوشش واکسیناسیون به طور حتم تأثیر به 
ســزایی در روند کنترل این ویروس داشت؛ 
همانگونه که در دو موج شدید پنجم با دلتا 
و ششم با اومیکرون این تأثیر جدی را شاهد 
بودیم. با پوشــش واکسیناســیون شرایط 
خوبی را تجربه کردیم، اما این پیام به معنی 
عادی انگاری شرایط نیســت و توقع داریم 
مردم صبر و تحمل پیشه کنند و به پیام ها و 
درخواست های وزارت بهداشت و ستاد ملی 

مقابله با کرونا توجه کنند.

آگهی مفقودی
۱۰FSS14757 کلیه مدارک سواری پژو 206رنگ مشکی مدل 1۳8۳به شماره موتور
642وشاسی8۳6۳0542وشهربانی ایران 11_121د27به مالکیت منیره حنیفه زاده مفقود 
گردیده واز درجه اعتیار ساقط می باشد.              یزد

آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمان های فاقدسندرسمی

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سندرسمی
کلاسه  پرونده   1401/1/11 140160۳09068000022مورخ  شماره  برابررای 
1400114409068000229هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمان های فاقد سندرسمی مستقردرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت آقای بهرامعلی موسی خانی به شناسنامه شماره 
1426 کد ملی4۳21190088 صادره ازقزوین فرزند محمد حسن در مقدار 210 سهم 
مشاع از یک هزار سهم از دویست و چهل هزار سهم مشاع و فرد ازبیست و دو فرد از 
سه و یکصد و بیست و پنج هزارم کل ششدانگ پلاک شماره ۳۳ اصلی واقع در قزوین 
بخش 5 حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین خریداری مع الواسطه از امامعلی یوسفی تایید 
و محرزگردیده است . لذابه منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 15روزآگهی می 
شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدورسندمالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانندازتاریخ انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرابه این اداره تسلیم وپس ازاخذ 
رسید،ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خودرابه مراجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهدشد.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1401/02/24 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1401/0۳/08

علی شهسواری - رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مصوب 1۳90/9/20  املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 
واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر 

گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه دهنو پلاک 2 اصلی بخش 1 قشلاقی

9056 فرعی آقا/خانم علی نصرالهی، فرزند محمد و فاطمه نصرالهی فرزند نورعلی حصه 
هرکدام مشاعا و بالسویه به میزان ۳ دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 

مساحت 2۳8.70مترمربع خریداری بدون واسطه / با واسطه از فریدون جهان دیده
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی و ماده 1۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی در روستاها از 
طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست . بدیهی است برابر ماده 1۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی 
که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی 
تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم 
می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی 

تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول 1401/02/10 
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/02/24

صفر رضوانی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1309849

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 1۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای 

لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه فیروز کلا علیا پلاک 5 اصلی بخش 5 ییلاقی

14 فرعی آقا / خانم میلاد تونی، فرزند منصور نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 804.42مترمربع خریداری بدون واسطه با واسطه از حاج منصور تونی

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده 1۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . بدیهی 
است برابر ماده 1۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی 
پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی تحدید حدود، 
مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم می رساند 
و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید 

حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/10

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/02/24
صفر رضوانی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1309318

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
حوزه ثبتی شهر چمستان

پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی و به استناد تبصره ماده 1۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه 
از 41 اصلی واقع در  قانون اخیرالذکر تحدید حدود پلاک ۳55 فرعی 
قریه سنگین ده بخش 11 به نام محمدمفتی زوج نسبت به ششدانگ 
شماره  رای  طبق  مربع  متر   267/۳۳ مساحت  به  زمین  قطعه  یک 
140160۳1۳1001۳000452 مورخ 1401/01/2۳ هیت قانون تعیین 
تکلیف در ساعت 9:00 صبح یکشنبه مورخه 1401/0۳/22 در محل وقوع 

ملک به عمل خواهد آمد.
لذا از متقاضی و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاعی دعوت 
می شود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رسانند بدیهی است 
در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده 15 
قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید 
خواهد شد معترضین می توانند به استناد ماده 20قانون ثبت و مواد 74 و 
86 آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳0 روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس 
تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع 
قضائی نمایند در غیراینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط 
متقاضی و یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات 

ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد.
تاریخ انتشار: 1401/02/24 

عین اله تیموری- رئیس ثبت اسناد و املاک شهر چمستان

شناسه آگهی: 1316090

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمي 

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب 1۳90/09/20 و برابر رای شماره 140060۳1001۳02۳545 
مورخ 1400/12/01 هیات قانون تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی چمستان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم 

فاطمه ایمنائی، فرزند یعقوبعلی نسبت به ششدانگ
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 116/68مترمربع به شماره پلاک 180 
فرعی از 29 اصلی واقع در قریه خطیب کلا بخش یک خریداری شده از آقای علی 
اصغر مالک رسمی محرز گردیده است، لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 1۳ آئین نامه مربوطه 
این آگهی در دو نوبت به فاصله 15روز از طریق این روزنامه و محلی/ سراسری در 
شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/02/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/0۳/07

عین اله تیموری - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان

شناسه آگهی: 1315942

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 1۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و 

رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه کهنه چلندر پلاک 12 اصلی بخش 3 قشلاقی

101 فرعی آقا / خانم علی پاشا چلندر، فرزند محمد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مساحت 7۳6.90 مترمربع خریداری بدون واسطه / باواسطه از محمد پاشا
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده 1۳ – آیین نامه مربوطه این آگهی در دو  نوبت به فاصله 15روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . بدیهی 
است برابر ماده 1۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی 
پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی تحدید حدود، 
مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به  اطلاع عموم می رساند 
و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید 

حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/02/24 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/0۳/07

صفر رضوانی - اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1312910

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی: 
برابر رای شماره 140060۳100060 مورخ  1400/12/18 هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی بنام آقای فرهاد نیک نام در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت 186.11 مترمربع به پلاک 1298 
فرعی از 16 اصلی واقع در سلیاکتی مازندران بخش 10 ثبت نور 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:  1401/02/10
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/02/24

علی سعادتی- سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

شناسه آگهی 1306378



مدیرعامل شرکت آبفا کردستان:

شبکه فاضلاب مسیر گریاشان سنندج ساماندهی می شود

استان

سنندج -فاطمه ملایی 
مدیرعامل شرکت آبفا کردســتان گفت:با توجه به درخواست 
مردم مبنی بر رســیدگی به وضعیت فاضلاب و معابرمســیر 
گریاشان سنندج، برنامه ریزی لازم و کار مطالعاتی این شرکت 
در راستای ساماندهی فاضلاب این مسیر صورت گرفته و طی 
روزهای آینده عملیات اجرایی ساماندهی شبکه فاضلاب آغاز 

می شود.
استاندار کردستان، مدیرعامل شــرکت آبفا و شهردار سنندج 
به همراه جمعی دیگر از مســئولان از محله گریاشان سنندج 
بازدید و وضعیت فاضلاب و معابر این منطقه را مورد بررســی 

قرار دادند. در این بازدید و با توجه به درخواست اهالی مبنی بر 
رسیدگی به وضعیت فاضلاب و معابر مسیر، مدیرعامل شرکت 
آبفا اســتان با اشــاره به برنامه ریزی این شــرکت در راستای 
ساماندهی فاضلاب این محله، اظهارکرد: طی چند روز گذشته 
و با دستور استاندار کردســتان کار مطالعاتی صورت گرفته و 
طی روزهای آینده عملیات اجرایی ساماندهی شبکه فاضلاب 

آغاز می شود.
محمد فرهاد افزود: امیدواریم که در سایه همکاری و مشارکت 
مردم ســاکن در این محله بتوانیم در مدت زمان ۲ تا ۳ ماه کل 

شبکه را ساماندهی کنیم.

اســتاندار کردســتان نیز در این بازدید ضمن تاکیــد بر لزوم 
ســاماندهی مشــکلات شــبکه فاضلاب و همچنین اصلاح 
معابر، خواستار تســریع در اجرایی کردن مطالبه  مردم ساکن 
در این محله توسط شرکت آبفا و شــهرداری شد و گفت: پس 
از ســاماندهی فاضلاب توســط آبفا، شــهرداری هم عملیات 

ساماندهی و بهسازی معابر را انجام دهد.
دکتر زارعی کوشــا بر همکاری و مشارکت مردم ساکن در این 
محله برای تسریع در اجرایی کردن مطالبات آنها تاکید کرد و 
افزود: در خصوص تامین اعتبار مورد نیاز نیز آمادگی داریم به 

شهرداری و شرکت آبفا یاری دهیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه       7 خرداد 1401    شماره 1057

بندرعباس-کمالی 
رییس کل دادگســتری هرمزگان گفت: شرکت پالایش نفت 
بندرعباس از محل اعتبارات مســوولیت اجتماعی خود ۲۰۰ 
دســتگاه تجهیزات سرمایشــی به ارزش ۳۲ میلیارد ریال به 

زندان های هرمزگان اعطا کرد.
مجتبی قهرمانی  در نشســتی در همین رابطه اظهار داشت: 
مسئولیت اجتماعی شــرکت ها )CSR( مجموعه وظایف و 
تعهداتی است که بر اساس قانون باید در جهت حفظ، مراقبت 
و کمک به جامعه ای کــه در آن فعالیت می کنند، انجام دهند 
و به همین منظور مقرر شــد با همکاری شرکت پالایش نفت 
بندرعبــاس و از محل اعتبــارات مســئولیت اجتماعی این 
شرکت، بودجه مکفی جهت تهیه ۲۰۰ عدد کولر و تجهیزات 
سرمایشــی برای نصــب در زنــدان های اســتان هرمزگان 
اختصــاص یابد. وی بیان داشــت: دادگســتری هرمزگان با 
اســتناد به بند ۲ اصل ۱۵۶ قانون اساســی و مواد ۲۲، ۲۹۰ و 
۲۹۳ قانون آیین دادرســی کیفری به منظور نظارت و احیای 
مسئولیت اجتماعی شــرکت های بزرگ پیشگام می باشد. 
قهرمانی یادآور شد: دستگاه قضایی استان هرمزگان هر ساله 
از طریق مکاتبات گسترده و مستمر با شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی و نظارت و پیگیری نسبت به مطالبه گری برای ایفای 
نقش آنها در جهت عمل به مســئولیت های اجتماعی شــان 
اقدام مــی کند کــه در این خصوص مــی توان بــه اقدامات 
بســیار خوبی که در حوزه مقابله با کرونا، فقر زدایی، آموزش 
و اشتغالزایی صورت گرفته، اشــاره کرد. وی، اتخاذ تمهیدات 
لازم جهت تأمین بودجه برای رفع نیازهای بهداشتی، درمانی، 

آموزشی، فرهنگی و رفع معضلات زیست محیطی، مبارزه با 
اعتیاد، فقر و بیــکاری، کمک به خانــواده زندانیان نیازمند، 
کمک به کودکان کار و کارگران فصلی و ســایر مسائل مرتبط 
با این حوزه از محل اعتبارات مسئولیت اجتماعی شرکت ها و 
بنگاه های اقتصادی را از دیگر اقدامات دستگاه قضایی استان 
هرمزگان در این خصوص برشــمرد. رئیس کل دادگستری 
اســتان هرمزگان همچنین حمایت ها و اقدامات انجام شده 
از ســوی شــرکت پالایش نفت بندرعباس به منظور عمل به 
مســئولیت های اجتماعی جهت تأمین تجهیزات مورد نیاز 
زندان های اســتان هرمزگان را بسیار شایسته و قابل تحسین 
عنوان کرد و گفت: این حمایت ها به طور قطع از یک سو موجب 
بهبود وضعیت رفاهی زندانیان و ارتقای سطح کیفی امکانات 
در زندان بندرعباس می شود و از ســوی دیگر با رفع نواقص و 
کمبودها، تأثیر بســزایی در اصــلاح و باز اجتماعی شــدن 

مددجویان خواهد داشت.

گرگان - مهناز محمد زمانی
مدیر کل بیمه سلامت گلستان  گفت : مادران باردار فاقد 

بیمه درمانی و زوجین نابارور بیمه می شوند.
مدیر کل بیمه ســلامت گلســتان با اعلام این خبر گفت: 
زنان باردار  از زمان شروع بارداری تا پایان دوران شیر دهی  
به مدت ۲ سال و فرزندان آنها تا ۵ سالگی به صورت رایگان 
تحت پوشــش بیمه ســلامت قرار می گیرند و می توانند 
از خدمات مراکز دولتی با تعرفه های بیمه ســلامت بهره 

مند شوند .
سید محمد حســینی افزود: این افراد بعد از اتمام دوران 
بارداری مادر و ۵ سالگی کودک آزمون ارزیابی وسع انجام 
می شــود. وی افزود : همه زوجین نابارور نیز تا پایان سن 
۴۹ ســالگی از خدمات درمان ناباروری در همه بخش ها 
اعم از ویزیت ، دارو، تجهیــزات ، آزماش ها، تصویر برداری 
و خدمــات تخصصی تــا ۳ دوره با پوشــش ۹۰ درصدی 

سازمان بیمه سلامت ایران برخوردار خواهند شد.
حسینی  تاکید کرد : در راســتای  سیاست های کلی نظام 
افزایش جمیت و حمایت از خانواده هایی که مشتاق فرزند 
آوری هستند،  بر اساس مصوبات شــورای عالی بیمه این 

طرح آغاز شده وبیمه شــدگان صندوق های روستایی و 
بیمه ســلامت همگانی که به صورت رایگان تحت پوشش 
قراردارند ،نیازی به استفاده از سیســتم نظام ارجاع برای 

بهره مندی از خدمات ناباروری ندارند.
امروزه علم پزشــکی پیشــرفت کرده و حتــی زوجینی 
که درســال های گذشــته اقدام بــه عمــل )وازکتومی 
و توبکتومــی( کــرده انــد بــا عمــل جراحــی تحت 
 پوشــش بیمه ، امــکان بــاروری آنــان قابل برگشــت 

است.

بندرعباس-کمالی 
سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
هرمزگان گفت: با توجه به نقش این استان در اقتصاد ملی، 
ضرورت دارد که زیرســاخت های بهداشتی و درمانی آن 

بیشتر تقویت شود.
 احسان کامرانی در نشســت بررسی آخرین وضعیت ارایه 
خدمات بهداشــتی و درمانی در مراکز دولتی و خصوصی 
هرمزگان اظهار داشــت: بنــگاه های اقتصادی مســتقر 
در استان رســالت مهمی در راســتای تقویت زیرساخت 
های بهداشتی و درمانی اســتان از محل مسئولیت های 
اجتماعی دارند و باید در این مســیر اقدامات بیشــتری 

صورت گیرد.
وی با بیــان اینکه دریافت مناســب و بــه موقع خدمات 
بهداشــتی و درمانی در مراکز درمانی دولتی و خصوصی 
مهمترین مطالبه مردم استان است، افزود: کاهش هزینه 
های درمانی در بخش دولتــی و خصوصی  یکی از دغدغه 
های مردم استان اســت که نیازمند توجه و پیگیری است 
و همه آحاد جامعه باید نسبت به مســائل مربوط به حوزه 
سلامت احساس مسئولیت کنند و وظایف خود را در قبال 

آن انجام دهند.
سرپرست معاونت سیاسی،امنیتی و اجتماعی استانداری 
هرمزگان، خاطرنشان کرد: با پیگیری های صورت گرفته 
از سوی استاندار، تکمیل و بهره برداری از بیمارستان های 
جدید در حال احداث استان در دستور کار قرار گرفته که 
این خود می تواند نقش بســزایی در ارتقاء شــاخص های 

درمانی هرمزگان و در نهایت توســعه و پیشــرفت استان 
گردد. کامرانی بــا تاکید بر اســتفاده از کمک های فنی و 
اعتباری به منظور حل مشــکلات حوزه بهداشت و درمان 
هرمزگان، گفت: مجموعه پزشکی و درمانی در هرمزگان 
مجموعه خوبی است و تمامی افراد با تجربه و با حسن نیت 

برای حل مشکلات جامعه تلاش می کنند.
این مقام مســوول یکی از مســائل جــدی و مهم حوزه 
بهداشت و ســلامت را برقراری عدالت در سلامت عنوان و 
بر توجه متوازن به مناطق مختلف در زمینه توزیع امکانات 

بهداشتی و درمانی تاکید کرد.
کامرانی با اشاره به اهمیت مسایل بهداشتی و نقش آن در 
سلامت و رشــد و پویایی جامعه، گفت: همه دستگاه های 
اجرایــی در زمینه کمک به ســلامت مــردم، مجموعه 
بهداشــت و درمان را یاری کنند تا با پیشــگیری بتوانند 

سلامت جامعه را ارتقا دهند.

ایلام-حسن بیگی 
معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع نیروی 
برق استان ایلام از برگزاری دومین مانور جهادی مدیریت 
بحران در ســال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: این مانور بیست 
و دومین مانور جهــادی مدیریت بحــران و نهمین اقدام 

فراگیر شرکت برق همزمان با سراسر کشور است.
مهندس »مجتبی صیدی« در خصوص بیســت و دومین 
مانور جهادی مدیریــت بحران، اظهار کــرد: این مانور از 
صبح امروز در کلیه امورهای ۱۵ گانه استان ایلام همزمان 

با سراسر کشور آغاز شده است.
معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت توزیع نیروی 
برق استان ایلام افزود: به دلیل کمبود بارش های آسمانی 
و وقوع خشکسالی در استان و به تبع آن حضور گرد و غبار 
برخواسته از کشــور همسایه بر فضای اســتان، به منظور 
ایجاد آمادگی برای عبور از پیک تابستان، مانور تعمیرات 
و بهینه سازی شبکه توزیع برق در ســطح استان صورت 

می گیرد.
وی، مدیریت مصرف برق و جلوگیری از خاموشــی های 
ناخواسته برق در تابستان امســال، افزایش رضایتمندی 

مشــترکین، ارتقای آمادگی اکیپ هــای عملیاتی، رفع 
کانون های خطر و ایمن سازی پایه های روشنایی معابر را 
از جمله اهداف این مانور عنوان کرد و گفت: در این راســتا 
۲۱۸ نیروی اجرایی و نظارتــی در قالب ۵۱ اکیپ در مانور 

حضور دارند.
صیدی تصریح کرد: امورهــای ۱۵ گانه در این مانور از ۷۰ 

دستگاه خودرو سبک و سنگین بهره مند هستند.
وی خاطر نشان کرد: یکی دیگر از اهداف این مانور، مقابله 

با برق های غیرمجاز و رمزارزها است.

هرمزگان

گلستان

هرمزگان

ایلام

رییس کل دادگستری هرمزگان خبر داد؛

کمک  ۳۲ میلیارد ریالی پالایشگاه بندرعباس   به زندان های هرمزگان

مدیر کل بیمه سلامت گلستان خبرداد؛

ور فاقد بیمه وجین نابار پوشش بیمه مادران باردار و ز

معاون سیاسی استاندار:

زیرساخت های بهداشتی و درمانی هرمزگان نیازمند تقویت بیشتر است

با هدف گذر از پیک مصرف برق تابستان؛

مانور جهادی مدیریت بحران و اقدام فراگیر برق ایلام برگزار شد

 پیش بینی برداشت ۴۸ هزار تن سیر 
ع استان همدان از مزار

همدان -ذلیخا کرمی 
 مدیر زراعت سازمان جهادکشاورزی استان همدان از پیش بینی برداشت۴۸ 

هزار تن سیر خشک و تر از مزارع این استان در سال جاری خبر داد.
علی بایگانه  اظهار کرد: سطح زیر کشت امسال سیر خشک و تر استان همدان 
جمعا ۳۴۰۰ هکتار بوده که بر اساس پیش بینی  از این میزان سطح بیش از ۴۸ 

هزار تن سیر خشک و تر برداشت خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه در تولید سیر مبنای تولید سیر خشــک است، افزود: از 
۴۸ هزار تن  تولید پیش بینی شده سیر خشــک و تر استان ۴۴ هزار تن به سیر 

خشک و چهار هزار تن به سیر تر اختصاص دارد.
وی میزان سطح زیر کشت سال گذشته سیر استان را ۳۶۰۰ هکتار با تولید ۴۹ 
هزار تن برشمرد و افزود: هر ساله عملیات برداشــت این محصول از اواخر تیر 

آغاز شده و تا اواسط مرداد ادامه خواهد داشت.
 همدان بخش اعظمی از ســهم تولید سیر کشــور را دارد به  نوعی که روستای 
»سولان« در شهرســتان همدان بیش از ۶۰ درصد از تولید سیر استان را از آن 

خود کرده است.
از طرفی ســیر محصول پایدار اســتان همدان اســت و به لحاظ طعم و مزه، 
محصول همدان برتری خاصی نســبت به ســایر نقاط کشــور دارد تا آنجاکه 
حتی سیر خشک همدان با ســابقه ای طولانی در بین مصرف کنندگان داخلی 
و خارجی، علاوه بر سبد خانوارها در سبد خرید شــرکت های تولید دارویی و 
بهداشــتی نیز قرار گرفته و به عنوان محصولی راهبردی در کشور مورد توجه 

است.

وگاه سبلان اردبیل    ظرفیت تولید برق   نیر
به هزار و 440  مگاوات می رسد

اردبیل- افسون جبارزاده 
 مدیرعامل نیروگاه سیکل ترکیبی ســبلان اردبیل گفت: توان تولید نیروگاه 
سیکل ترکیبی ســبلان اردبیل با بهره برداری از فازهای مختلف به یک هزار و 

۴۴۰ مگاوات می رسد.
عطایی در نشست بررســی آخرین وضعیت توســعه نیروگاه سیکل ترکیبی 
ســبلان اردبیل اظهار کرد: این نیروگاه در واحــد گازی در ۶ فاز فعالیت خود 
را انجام می دهد که فــاز اول تا چهارم آن هر کدام بــه ظرفیت ۱۵۹ مگاوات و 

فازهای پنج و ۶ هر کدام به ظرفیت ۱۶۲ مگاوات تولید برق انجام می دهند.
وی مجموع تولیدات برق این نیــروگاه را ۹۶۰ مگاوات اعــلام کرد و گفت: از 
طریق بخار بــر ظرفیت تولید این کارخانه افزوده شــده ما شــاهد توانمندی 

نیروگاه سیکل ترکیبی اردبیل در تولید انرژی به روش های مدرن هستیم.
مدیرعامل نیروگاه سیکل ترکیبی ســبلان اردبیل فعالیت ۱۴۰ نفر را در این 
نیروگاه یادآور شــد و تصریح کرد: بــا بهره برداری از فازهای در حال توســعه 
نیروگاه، امکان اشــتغالزایی در این مجموعه بزرگ تولیدی تا ۲ برابر افزایش 
می یابد. عطایی افزود: استان اردبیل یکی از قطب های مهم تولید برق و انرژی 
در کشــور اســت که امیدواریم با وارد مدار شــدن ظرفیت کامل این نیروگاه 

پشتیبانی های لازم را از شبکه برق کشور انجام دهیم.
وی مهمترین مشکل نیروگاه سیکل ترکیبی سبلان را کمبود منابع آب اعلام 
کرد و ادامه داد: باید هر چه ســریعتر برج خنک کننده این نیروگاه با تأمین آب 
مورد نیاز به بهره برداری برسد که در این زمینه رایزنی  با شرکت آب و فاضلاب 
انجام شده اســت. عطایی در بخش دیگری از ســخنان خود خاطرنشان کرد: 
قرار اســت از محل پســاب فاضلاب اردبیل چرخه تولید آب این مجموعه به 
شکل کامل فراهم آمده و ما بتوانیم بستر مناســبی را در توسعه این مجموعه 

نیروگاهی شاهد باشیم.
مدیرعامل نیروگاه سیکل ترکیبی ســبلان اضافه کرد: ۹۰ درصد انتقال آب به 
این نیروگاه انجام شده و امسال هم تأمین آب و هم بهره برداری از تصفیه خانه 

را در این مجموعه شاهد خواهیم بود.

استاندار خبر داد؛

ح های  اختصاص حدود هزار میلیارد به طر
لرستان

خرم آباد-طولابی 
 استاندار لرستان از اختصاص حدود هزار میلیارد به طرح های استان خبر داد.

فرهاد زیویار در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: ســفر مدیرعامل بانک صنعت و 
معدن کشور در ادامه مصوبات سفر هیات و ریاست جمهور به لرستان است.

وی تصریح کرد: در سفر رئیس جمهور بیشتر از آنکه کلنگ زنی و شروع پروژه 
را داشته باشیم حمایت از پروژه های تعطیل شده و دارای مشکل را داشتیم.

استاندار لرستان خاطرنشــان کرد: یکی از بانک های که برای تحقق مصوبات 
سفر پیش قدم شده بانک صنعت و معدن اســت که عمده این اعتبارات باید در 
سال ۱۴۰۱ منعقد شــود. زیویار اضافه کرد: ۶ واحد صنعتی امروز مورد بازدید 
قرار می گیرند حدود هزار میلیارد تومان برای ایــن مجموعه اختصاص یافته 
اســت. وی بیان کرد: این طرح ها با توجه به ظرفیت های که دارند ممکن است 
تصویب و مورد موافقت قرار بگیرند بعضی از طرح ها تســهیلات در نظر گرفته 
می شود و بعضی از طرح ها چون بخشی از سهام آن ها مربوط به بانک صنعت و 

معدن هست تسهیلات ندارند.
اســتاندار لرســتان ادامه داد: اگر تعهدات به موقع انجام شــود بهره برداری از 

پروژه ها زمان نخواهد برد.

تولید ۵۴ هزار لیتر گلاب در ساری
ساری-اسلامی 

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری گفت: سال گذشته ۵۴ هزار لیتر گلاب 
از محصول باغ های گل محمدی این شهرستان استحصال و ۳۳ میلیارد ریال 

درآمد نصیب گل کاران شد.
رضا پورفلاح با اعلام خبر فوق در جمع خبرنگاران اظهار کرد: برای اســتفاده 
کارآمد از منابــع آب و خاک، تاکنــون ۳۷۰ هکتار از زمین های شــیب دار و 
کوهستانی شهرستان ساری به کشــت گل محمدی اختصاص یافت که ۲۹۰ 
هکتار آن باردهی اقتصادی دارد. مدیر جهاد کشــاورزی شهرســتان ساری با 
بیان اینکه گل محمدی یک کشــت آبی اســت اما در برابر خشک سالی مقاوم 
است، افزود: با توجه به شــرایط دمایی خاص، این گیاه در مناطق سردسیری 
و کوهستانی کشت شــد. وی خاطرنشــان کرد: گل محمدی پس از کاشت از 
همان ســال اول محصول می دهد اما از ســال ســوم به بعد محصول دهی آن 

اقتصادی می شود و در هکتار حدود ۴ تن گل تر محصول دهی دارد.
پورفلاح ادامه داد: باید توجه داشــت این محصول در دمــای ۱۵ تا ۲۱ درجه 
هوایی بهترین رشد را دارد، اما اگر اختلاف درجه حرارت هوا در شب و روز ۵ تا 

۱۰ درجه باشد، گل ها خوشبوتر خواهند بود.

شیراز - چراغی 
فرمانده ارشــد نظامی ارتش اســتان های فارس و کهگیلویه و 
بویراحمد گفت: مهم ترین عامل پیروزی خرمشــهر وحدت و 

همدلی نیرو های سلحشور سپاه و ارتش بوده است.
امیر ســرتیپ دوم ابوالقاســم رضایی امــروز در گردهم آیی 
فرماندهان یگان های ارتش فــارس گفت: نامگذاری روز ارتش 
امید بســیاری به نیرو های مســلح داد تا همانند گذشــته از 

سرزمینمان دفاع کنند.
وی با اشاره به اینکه نام گذاری های امام راحل به ویژه روز قدس 
دنیا را دیوانه کرده اســت، افزود: نام گــذاری روز ارتش روحیه 

امید را در میان نیرو های مسلح افزایش داده است.
فرمانده ارشــد نظامی فارس بیان داشــت: ســوم خرداد تنها 

روز جشن گرفتن نیست بلکه روز تاریخی که بفرموده امام راحل 
از ۲۵۰۰ ســال تا کنون اســتنثایی ترین دفاع از کشور واسلام 

است
امیر رضایی در مورد جهاد تبیین گفت: هنگام بیان جهاد تبیین 
از ســوی مقم معظم رهبری ارتش، سازمان عقیدتی سیساسی 
و حفاظت و اطلاعات ارتس اقدام به بر پایــی دوره های هفتگی 

و ماهانه جهاد تبیین نموده است.
تولیت آستان مقدس احمدی و محمدی )ص( در ادامه گردهم 
آیی در مــورد جهاد تبیین افــزود: ماموریــت پیامبر )ص( در 

مورد نور وحی درریافت، تبیین، اجرای معصومانه اســت و در 
این راستا عده ای انقلاب اســلامی، و دفاع مقدس را نشناخته 

می خواهند برای دیگران تبیین کنند.
حجت الاســلام ابراهیــم کلانتری گفــت: در شــرایطی که 
میلیون ها رسانه و اینترنت معاند علیه جمهوری اسلامی اقدام 
می کند ورود به جهاد تبیین، انقلاب اســلامی، خون شــهدا و 
مقام معظم رهبری پیش روی ما گذاشته و باید به طور کامل در 

جامعه اجرا یی و عملیاتی شود.
معاون هماهنگ کننده سپاه فجر در ادامه گردهم آیی در مورد 
آزاد سازی خرمشهر گفت: بعد از آزاد سازی خرمشهر عملیات 

آفندی و پدافندی خارج شده و به پیروزی پیاپی دست یافتیم.
سرهنگ پاسدار قاسم علی پور خاطر نشــان کرد: ابراز صلح از 
سوی صدام به دلیل ۱۵ هزار اسیر، ۱۶ هزار کشته و آزاد سازی 

۵۴ هزار کیلومتر از خاکمان بوده است.

فرمانده ارشد نظامی ارتش استان های فارس و کهگیلویه و بویراحمد :

وزی خرمشهر وحدت سپاه و ارتش بود عامل پیر

البرز-مظفری 
 مدیر عامل شــرکت شــهرک هــای صنعتی البــرز گفت: 
کمبودی در خصوص تامین کالاهای اساســی در اســتان 
و کشــور بر اســاس آمارهای موجود و بازرسی های صورت 

گرفته وجود ندارد.
حمید رضا عقاب نشین  با اشــاره به حضور روزانه کارکنان  
شرکت شــهرکهای صنعتی البرز در بخش نظارت و بازرسی 
صنوف در کل اســتان البرز  افزود: با توجه به دستور صریح 
وزیر صنعت ، معــدن و تجــارت  مبنی بر مشــارکت  تمام  
زیرمجموعه های این وزارتخانه  در امر نظارت و بازرســی بر 
صنوف ، شرکت شهرک های صنعتی البرز نیز در کنار دیگر 
دســتگاه های متولی بر فرایند توزیع و عرضه کلیه کالاها و 

خدمات، به ویژه اقلام اساسی نظارت ویژه دارد.
وی اضافه کرد: بر همین اســاس از ۱۷ اردیبهشت ماه سال 
جاری  با دســتور وزیر صنعت ، معدن وتجارت، گشت هایی 
مشترک  متشکل از کارشناسان  ســازمان صنعت ، معدن و 
تجارت ، شرکت شــهرک های صنعتی، تعزیرات حکومتی، 

اتاق های اصناف و ســازمان جهاد کشاورزی کلید خورد که 
در آن تمام 

کارکنان  بخش بازرســی و بخش اعظمی از کارکنان اداری 
بر بازار نظارت داشته و پرونده های تخلف در این طرح با قید 

فوریت رسیدگی شده تا تاثیرات ملموس تری داشته باشد.
عقاب نشین تصریح کرد: هم اینک ۳۰ تن از پرسنل شرکت 
شــهرک های صنعتی البرز به همراه ۱۰ دستگاه خودروی 
این شرکت  در ۲ نوبت صبح و عصر و حتی در ایام تعطیل در 
گشت های مشترک بازرسی حضور داشــته و بر بازار استان 

البرز نظارت دارند.
وی ادامه داد:  با توجه به گســتردگی اســتان البرز همیشه 
بحث کمبود نیروی انســانی در بخش نظارت و بازرســی بر 
صنوف وجود داشت که این هم افزایی دستگاههای استانی 

توانست تا حدودی این کمبود را جبران کند. 
رییس  هیات مدیره شــرکت شــهرک های صنعتی البرز با 
اشاره به حضور پررنگ کارکنان این شرکت در بخش نظارت 
و بازرســی بر صنوف تاکید کرد: بر اساس آمارهای اخذ شده 

شرکت شهرکهای صنعتی البرز از ابتدای طرح ویژه نظارتی 
با ۶ هــزار و ۸۴۰ نفرســاعت در این طرح بزرگ مشــارکت 

داشته است.
عقاب نشــین ادامه داد: بنــا بر راهبردهــای وزارت صمت 
از هفته جاری، برگه های نظارت مردمــی روی کالاها درج 
می شود و شــهروندان اگر تخلفی دیدند یا رضایتی دارند با 
یک اپلیکیشن به اسم صمت من می توانند آن را اعلام کنند 
که این اعلام نظرها به صورت خــودکار قابل کنترل خواهد 
بود و علاوه بر این، سامانه، وضعیت واحد صنفی را مشخص 

کرده و خودکنترلی برای اصناف ایجاد می کند.
مدیر عامل شــرکت شــهرکهای صنعتی البرز در ادامه در 
خصوص  موجودی انبارهای اقلام اساســی تصریح کرد: هم 
اینک بر اســاس آمارهای موجود و بر مبنای بازرســی های 
صورت گرفته هیچگونه کمبودی در بخش کالایی کشــور و 

استان به خصوص کالاهای اساسی وجود ندارد.
عقاب نشــین ادامه داد: همچنین در بخش تولید روغن نیز 
همه واحدهای تولیدی هم اینــک ذخیره روغن خام دارند و 

کشــور به هیچ وجه در مورد ذخایر روغن خام و بسته بندی 
شده دچار مشکل نیست. 

وی در ادامه با اشاره به دستورالعمل ویژه در این گشت های 
نظارتی عنوان کرد: بر اســاس برنامه ریــزی وزارت صمت 
در طــرح ویژه نظارت بــر بــازار در گام اول تولید کنندگان 
موظفند قیمت را درســت درج کنند که ایــن امر بصورت 
ســامانه ای پیگیری می شود؛ قســمت دوم توزیع و قسمت 
آخر فروشگاه ها هســتند که هم اینک نظارت در این بخش 
گسترده شده و مردم هم می توانند در این زمینه کمک کنند

البرز

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی البرز: 

کمبودی در تامین کالاهای اساسی وجود ندارد



وژه کمند در بانک توسعه تعاون ونمایی از پر ر
رونمایی از پــروژه کمند در بانک توســعه تعاونپــروژه کمند)کنترل 
متمرکز نمایشــگرهای دیجیتــال( در همایش کارشناســان روابط 

عمومی بانک توسعه تعاون رونمایی گردید
ســید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توســعه تعاون در کارگاه 
آموزشی همکاران ســتادی و استانی بانک اظهار داشــت: این پروژه با 
هدف مدیریت و ساماندهی نمایشگرهای شــعب سراسر کشور به اجرا 
درآمده اســت که اطلاع رســانی محصولات و خدمات بانک، سرویس 
نوبت دهی در شعب و تحلیل عملکرد شــعب در میزان ارائه خدمات به 

مشتریان از جمله مزایای این پروژه است.
رییس هیات مدیره بانک توســعه تعاون گفت: فعالیت های مناسبی در 
طی ســال های اخیر در حوزه روابط عمومی صورت پذیرفته است که 
همراهی همکاران روابط عمومی در اســتانها نیز در این مهم اثربخش 
بوده است.وی افزود: کارکرد روابط عمومی در حوزه های اطلاع رسانی 
در صورتی قابل اتکا است که این واحد در جایگاه اصلی و رفیع خود قرار 

داشته باشد.
رییس هیات مدیره بانک توســعه تعــاون گفت: انعــکاس عملکرد و 
خدمات ارزنده بانــک در حوزه های مختلف در تقویــت بانک به لحاظ 
افزایش سرمایه و ارتقای سطح بانک در سطح جامعه و دولت تاثیرگذار 

بوده است و تداوم این رویکرد نیز قابل اهمیت است.
فتاحی خاطر نشان کرد: طی سال گذشــته بیش از ۲۵۰ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات از سوی بانک توســعه تعاون پرداخت شده است که از 
جمله ده هزار میلیارد ریال در حوزه مشــاغل خانگی و ده هزار میلیارد 
ریال در حوزه اشــتغال زایی برای مددجویان کمیته امداد بوده است و 
ســهم قابل توجهی از عملکرد اعتباری بانک در حوزه های توسعه ای و 

حمایت از بخش های مهم تولید و اشتغال کشور بوده است.
وی گفــت: تســهیل در پرداخــت تســهیلات عمومــی و حمایت از 

فعالیت های دانش بنیان از راهبردهای بانک در دوره پیش رو است.
امیر هوشــنگ عصارزاده عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون گفت: 
پیشــرفت های فناوری اطلاعات موجب تحولات گسترده ای در حوزه 
کسب و کار و بانکداری شده اســت و تغییراتی در فرآیندهای بانکداری 
در حال وقوع اســت که همکاران روابط عمومی نقشی مهم در مواجهه 

فعالانه و کمک برای مدیریت جریان تغییرات بر عهده دارند.
وی افزود: شایسته است روابط عمومی در چرخه صحیح اطلاعات میان 
درون و برون ســازمان نقش کارآمد ایفا نماید و در نگهبانی از ارزشها و 

دارایی های سازمان پیشگام باشد.
عصارزاده خاطرنشان کرد: انعکاس واقعیت های درون به برون سازمان 

نیازمند بستر مطمئن و شفاف اطلاعات است.
وی گفت: از همکاران حــوزه روابط عمومی انتظار مــی رود با روحیه 

یادگیرنده بر اوضاع و احوال سازمان تسلط و احاطه کافی داشته باشند.
محمد جعفر ایرانی عضــو هیات مدیره بانک توســعه تعــاون گفت: 
تولیدات، ذخایر و منابع مالی و اقتصادی و نیز ســرمایه ملی هر کشور 
محســوب می شــوند و همچنین ابعادتاریخی، فرهنگی و دارایی های 
غیرملموس و معنوی کشــور نیز در این حیطه قابل ارزیابی هســتند و 
جایگاه ایران از لحاظ ســرمایه ملی در میان کشــورهای دنیا مطلوب 

است که قابل ارتقانیز می باشد.
ایرانی گفــت: روابط عمومی نقــش ارتباطی میان جامعه و ســازمان 
را عهده دار اســت و همکاران روابط عمومی بانک توســعه تعاون نقش 

اساسی در تبیین خدمات و دستاوردهای این بانک ایفا می کنند.
سعید معادی معاون مدیر عامل بانک توســعه تعاون در امور استانها و 
بازاریابی گفت: روابــط عمومی از محورهای اصلی فرهنگ ســازی در 
سازمان اســت و می توانند در یکپارچگی میان افکار عمومی و سازمان 

مؤثر واقع شوند.
وی افزود: همکاران روابط عمومی در برندسازی، هویت و اعتبار سازمان 
نقش کلیدی ایفا نمایند و با تولید محتوای کاربردی و تخصصی و ارسال 
پیام های مخاطب محور، در ایجاد اعتماد میان ســازمان و مخاطبین و 

مشتریان فعالیت نمایند.
صاحب نظر ارتباطات در ادامــه گفت: پیام و محتوا بــا مکانیزم هایی 
در شــکل های گوناگون و قالب هــای متنوع از ســوی روابط عمومی 
به مخاطب منتقل می شــود و بازخورد آن نیز از ســوی مقابل انعکاس 
می یابد و حفظ این دو رابطه دو ســویه در وضعیت و رویکرد مناســب 
می تواند در برانگیختن اعتماد به ســازمان و حفظ احتــرام تاثیرگذار 

باشد.
معادی خاطر نشــان کرد: تبیین عملکرد گذشته و استمرار اقدامات بر 

مبنای قانون نیز می تواند زمینه ساز اعتماد باشد.
وی رویکرد پژوهش گری و تحقیق را برای همکاران الزامی دانســت و 
گفت: روابط عمومی خود باید محرک و برانگیزنده باشــد و سازمان را 
به حرکت درآورد و در حرکت ســازمان به ســمت تعالی و پیشرفت، به 
عنوان پیشران و پیشرو عمل نمایند.معادی تصریح نمود: روابط عمومی 
اندیشــمند، دانش محور، یادگیرنــده، محقق و مردم مــدار به عنوان 

سرمایه ای قابل اتکا در سازمان و جامعه مطرح است.
محمد ذوالفقاری معاون مدیرعامل بانک توســعه تعاون در امور مالی 
و پشــتیبانی گفت: وظیفه معرفی، حفظ و ارتقای دارایی های معنوی 
و نامشــهود ســازمان و نیز معرفی برند و جایگاه بانک در سطح کشور 
وظیفه تک تک کارکنان ســازمان محسوب می شود و معرفی به صورت 
تخصصی این دارایی ها بــر عهده روابط عمومی متخصــص و باانگیزه 

است.

مدیرعامل موسسه اعتباری ملل:
 در ارائه خدمات به مردم حریص باشید

 مدیرعامل موسسه اعتباری ملل در جمع کارکنان استان های گیلان، 
آذربایجان شــرقی و غربی و اردبیل از تلاش همکاران در تحقق اهداف 
سال ۱۴۰۰ تشــکر و قدردانی کرد حجت الاســلام جوادی ضمن بیان 
حدیثی از امام رضا)ع( گفــت: در برآوردن درخواســت مردم حریص 

باشید و نیاز های بانکی آنها را در اسرع وقت رفع کنید.
 ایشــان در ادامــه افزودنــد: اســتانهای گیلان،آذربایجان شــرقی 
و غربــی واردبیل بــه دلیــل برخــورداری از ظرفیت هــای موجود 
گردشــگری،صنعتی وتجاری، مستعد رشد و توســعه سهم بازاربرای 

موسسه خواهند بود.
 مدیرعامل موسسه اعتباری ملل خاطرنشــان کرد : بازاریابی هدفمند 
و متقابل با بنگاه هــای اقتصادی ،تولیدی و خدماتی زمینه ســاز ورود 

مشتریان جدید به موسسه می شود.
ایشان با اشاره به فرصت استثنایی صندوق سرمایه گذاری اعتماد ملل 
برای جذب ســرمایه گذاران حقیقی و حقوقی گفت :امکانات صندوق 
را برای شــرکت های حقوقی و اشــخاص حقیقی بیان کنید زیرا این 

صندوق می تواند جایگزین خوبی برای سپرده های بانکی آنها باشد.
وی در راستای فرمایشــات مقام معظم رهبری در خصوص حمایت از 
تولید و اشتغال آفرینی گفت: اولویت پرداخت تسهیلات را به واحدهای 
تولیدی و اشــتغال آفرینی قرار دهید که با این امر از مشــکلات مردم 

کاسته و برکاتی را برای موسسه در بر خواهد داشت. 
ایشان با تاکید بر حمایت از زوج های جوان و زوج های نابارور و بیماران 
صعب العلاج تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی تکالیفی را برای بانک 
ها، برای پرداخت تسهیلات قرض الحســنه به اقشار مذکور به تصویب 
رســانده که برای مشــارکت در این امر خیر نیاز به جذب منابع قرض 
الحسنه داریم. پس در مشــارکت  این امر خیر فعال باشید واز فرصتها 
اســتفاده کنید که به فرمایش امام علی)ع( فرصت ها مانند ابر در گذر 
است .در ادامه جلســه آقای طحان معاونت امور شــعب به ایراد سخن 

پرداختند.

در جشنواره فروش بیمه های زندگی کارآفرین مطرح شد
می خواهیم در بازار بیمه زندگی بهترین باشیم

جشــنواره فروش بیمه های زندگی کارآفرین با بررسی اهدا ف و چشم 
انداز بیمه در سال ۱۴۰۱ به کار خود پایان داد.

به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین، جشــنواره فروش بیمه های 
زندگی نیمه دوم ســال۱۴۰۰ با حضور معاون مدیرعامل در امور مالی 
و مجامع بانــک کارآفرین، مدیرعامل بیمــه کارآفرین و اعضای هیات 

مدیره بیمه، در مرکز سالن اجتماعات هتل آهوان چابکسر برگزار شد.
در این مراسم دکتر فرشــاد محمدپور رئیس هیأت مدیره شرکت بیمه 
کارآفرین با ابراز خوشــحالی از حضور میان خانــواده بیمه کارآفرین 
به بیان اهداف و چشم انداز ۱۴۰۱شــرکت بیمه کارآفرین پرداخت و 
گفت: باید تلاش کنیــم تا مفهوم بیمه در زندگی همه جاری و ســاری 

باشد.
وی با اشاره به اختتامیه جشــنواره بیمه های زندگی تاکید کرد: برای 
تسری بیمه زندگی باید مفهوم بیمه در سطح کشور و لایه های مختلف 

جامعه گسترش یافته و معنی بیمه و الزامات آن برای همه روشن شود.
مسولین شعب و نمایندگی ها باید تحلیل گر مالی باشند 

محمدپور وظیفــه اصلی نمایندگان بیمه را شناســاندن ضرورت های 
بیمه در زندگی مردم خواند و خطــاب به نمایندگان بر ضرورت اهمیت 
تحلیل مالی شعب و نمایندگان پرداخت و گفت: شما باید تحلیلگر مالی 
باشــید، باید بتوانید در ارائه خدمات هزینه - فایده کرده و آنچه صرفه 
اقتصــادی دارد را پیاده ســازی کنید تا در نهایــت بهترین خدمات به 

مشتریان بیمه کارآفرین ارائه شود.
وی با اشــاره به تقدیر از نمایندگان بیمه، تاکید کرد: نباید به موفقیت 
هایمان مغرور شویم چرا که اگر فکر کنیم در ســکوی نهایی موفقیت 
ایستاده ایم به نقطه ســرآغاز سقوط رســیده ایم به همین جهت باید 
همواره به فکر ارائه محصــول و خدمت جدید برای جذب مشــتریان 

باشید چرا که می خواهیم در بازار بیمه زندگی بهترین باشیم.
رییس هیات مدیــره بیمه کار آفرین با اشــاره به تغییــرات در هیات 
مدیره این شــرکت ادامه داد:هیات مدیره طبق وظیفه ذاتی باید نقش 
پشــتیبانی کننده را داشته باشــند تا بتوانند در اســرع وقت بهترین 

تصمیم را اتخاذ و ابلاغ کنند.
در این مراســم ، همچنین علیرضا حجتی عضو هیــات مدیره و معاون 
توسعه بازار و شبکه فروش ضمن تبریک ســالروز آغاز فعالیت شرکت 
و موفقیت نمایندگان در این دوره از جشــنواره فروش و تحقق اهداف 
جشنواره که در راســتای اهداف عالیه شــرکت بیمه کارآفرین تعیین 
شــده اســت، اظهار امیدواری کرد که این تلاش، همدلی و هم افزایی 

بیشتر از قبل موجب درخشش بیمه کارآفرین در صنعت بیمه باشد.
در ادامه این مراســم محمد حیدری مدیرعامل شرکت ضمن تبریک 
ســالروز آغاز فعالیت شــرکت بیمــه کارآفرین و آرزوی ســلامتی و 
تندرستی برای تمامی خانواده بزرگ بیمه کارآفرین، هدف از برگزاری 
این مراســم را قدردانی از زحمــات همه همکاران و شــبکه فروش در 

کسب موفقیت های شرکت دانست.
وی افزود:شــرکت بیمه کارآفرین دســتاوردهای ارزشمندی در سال 
۱۴۰۰کســب کرده و با اشــاره به اینکه بیمه کارآفرین در استفاده از 
دنیای دیجیتال، پیشرو اســت اظهار امیدواری کرد: همکاران و شبکه 
فروش در استفاده بهینه از دنیای دیجیتال با توجه ویژه به رویکردهای 
نوظهور در حوزه الکترونیــک توانمندی های لازم بــرای ورود هرچه 

بیشتر به این عرصه را کسب کنید.
وی ضمن تقدیر از مشارکت شــعب و نمایندگان و اشاره به وجود مهم 
نیروی انسانی در شــرکت به ویژه جشــنواره فروش از ایشان خواست 
تا همچون همیشه در راه اهداف و چشم انداز شــرکت بیمه کارآفرین 
قدم بردارند.درپایان این همایش از نماینــدگان برتر فروش بیمه های 
زندگی براساس ازرشیابی انجام شده در کل کشــور در با اهدا تندیس 
ویژه و لوح تقدیر جشنواره و همچنین در مراسم از نمایندگان برتر بیمه 

درمان خانواده تقدیر به عمل آمد.

 بانک قرض الحسنه مهر ایران پیشگام حمایت 
از صنایع خلاق شد

بانــک قرض الحســنه مهــر ایران بــا امضای 
تفاهم نامه ای با بنیاد ملــی بازی های رایانه ای، 

پیشگام حمایت از صنایع خلاق شد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه 
مهر ایران، دکتر »ســید ســعید شمسی نژاد« 
مدیرعامل بانک در آئین امضــای تفاهم نامه با 
بنیاد ملی بازی های رایانه ای گفت: سیاســت 
بانک قرض الحســنه مهر ایران در دوره جدید حمایت از صنایعی است 
که در آینده پیشــران خواهند بود. برخی از بخش های اقتصاد کشور در 

حال شکل دادن تحولات عظیمی هستند.
پرداخــت وام ۵۰۰ میلیــون تومانی قرض الحســنه به شــرکت های 

بازی ساز
وی اظهار داشــت: مردم بابت بازی های دیجیتال مبلغ زیادی پرداخت 
می کنند و متأســفانه بخش زیادی از این بازی ها خارجی است؛ زیرا از 

تولیدکنندگان داخلی آن طور که باید حمایت نمی شود.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران گفت: از مأموریت های اصلی 
این بانک حمایت از افراد، شــرکت ها و نهادهایــی همچون بنیاد ملی 

بازی های رایانه ای است.
شمســی نژاد در همین رابطه افزود: حمایت قاطع بانک قرض الحسنه 
مهر ایران از بنیــاد ملی بازی هــای رایانه ای و صنایع پیشــرو را اعلام 
می کنم. مــا تا ســقف ۵۰۰ میلیون تومــان به اشــخاص حقوقی وام 
قرض الحســنه می دهیم و آمادگی داریم به شرکت های فعال در حوزه 

بازی سازی این وام ها را ارائه کنیم.
وی گفت: شــرکت های دانش بنیانــی در حال تولید بازی هســتند و 
می توانیم با اعتبارسنجی که از ســوی صندوق فناوری های نوین انجام 
خواهد شــد، پرداخت وام به آن ها را آغاز کنیم. اکوسیستم بازی سازی 
درآمد مالــی زیــادی دارد. اگر نهادهــای مالی همچــون بانک های 
قرض الحسنه که در پی سود نیستند و نقش حمایتی دارند کمک کنند 
که افراد خلاق در کشــور به تولید بازی بپردازند، اتفاق بســیار مثبت و 

اثربخشی خواهد بود.
شمسی نژاد با اشــاره به اینکه شعار امســال نیز بر موضوع دانش بنیان 
تأکید دارد، اظهار داشت: بانک قرض الحســنه مهر ایران سعی می کند 
از شــرکت های دانش بنیــان حمایت ویژه ای داشــته باشــد. برکت 

قرض الحسنه نیز منتج به رشد و توسعه این شرکت ها خواهد شد.
وی تأکید کرد: امضای تفاهم  نامه کنونی آغاز یک حرکت بزرگ است و 
ذیل آن اقدامات مهمی را تعریف خواهیم کرد تا شــرکت های بازی ساز 
بتوانند از خدمات مختلف بانک قرض الحسنه مهر ایران استفاده کنند. 
همه ظرفیت های بانک را برای حمایت از بنیاد ملی بازی های رایانه ای و 

شرکت های فعال در این حوزه به کار خواهیم گرفت.
»ســیدصادق پژمان« مدیرعامل بنیــاد ملی بازی هــای رایانه ای نیز 
در آئین امضای ایــن تفاهم نامه گفت: ما در مجموعه بنیاد مســئولیت 
زیســت بوم بازی های دیجیتــال را بر عهــده داریم. این زیســت بوم 
حوزه های تولید، اقتصادی و همچنین پژوهشــی و تحقیقاتی مربوط 
می شــود. مأموریت های گســترده ای داریم که یکی از آن ها حمایت و 
همچنین ریل گذاری برای آینده این حوزه اســت.وی اظهار داشــت: 
در ۵ سال اخیر رشــد صنعت بازی های ویدئویی نسبت به سایر صنایع 

فرهنگی همچون سینما و موسیقی، قابل توجه بوده است. 
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از  امروز توسط بانک ها اجرا می شود

مسدود کردن کسری مبلغ چک در سایر 
حساب های افراد

خریدار   معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
گفت: بانــک مرکزی طرح مســدود کردن وجوه 
صادرکننــده  چک برگشــتی به اندازه کســری 
مبلغ چک در حســاب های بانکی مهم قانونی را 
با همکاری مجلس از  امروز به صورت »تدریجی« 
و با همکاری و مشــارکت همه بانک های دولتی و 

خصوصی عملیاتی می کند.
»مهــران محرمیــان« در گفت وگویــی درباره 
جزئیات مسدودســازی وجوه حساب های بانکی 
مربــوط به صادرکننــده چک برگشــتی، اظهار 
داشــت: از  امروز بخش جدیــدی از قانون چک 
عملیاتــی خواهد شــد و این بخش مربــوط  به 
مســدود کردن وجوه چــک برگشــتی در همه 
حســاب های فردی که چک برگشــتی را صادر 

کرده، است.
وی توضیــح داد: به عبارت دیگر تا بــه امروز اگر 
چک فردی برگشت می خورد در همان بانک اگر 
وجوهی داشت، برای پاس کردن مبلغ چک از آن 
وجوه استفاده می شــد، اما از  امروز این موضوع به 

همه بانک ها تسری پیدا می کند.
محرمیان خاطرنشــان کرد: چگونگی مســدود 
شدن وجوه در حســاب های فرد هم به این ترتیب 
است که از حســاب های با مانده موجودی بالاتر 

شروع می شود و به تدریج پایین می آید تا جایی که 
مبلغ کسری چک برگشتی را بتواند پوشش دهد، 
تا همان رقم مسدود می شــود و خود حساب در 
اینجا مسدود نخواهد شــد بلکه مبلغ مانده ای که 

در حساب وجود دارد مسدود می شود.
وی تأکید کرد: حد نهایی هم همان مبلغی اســت 
که چک برگشتی است. در این فرآیند از برگشت 
خوردن چک  جلوگیری نمی شــود. بلکه وجوهی 
که فرد در همــه بانک ها دارد به انــدازه مبلغ آن 
چک برگشتی مسدود خواهد شــد؛ یعنی فرض 
کنید که شــخصی بخشــی از مبلغ چــک را در 
حساب خود دارد، به طور طبیعی آن میزان مبلغ 
در نظر گرفته و پاس می شــود و بقیه مبلغ، یعنی 
آن مانده و کسری چک برگشتی در همه بانک ها، 

به میزان آن مبلغ مسدود خواهد شد.
معاون فناوری هــای نوین بانک مرکــزی افزود: 
بعد از ایــن، فرآیند مربوط به مراجعــه ذینفع به 
قوه قضاییه و سایر مواردی که باید انجام می شد، 
طی خواهد شد. مبالغ طی دســتوری که توسط 
قوه قضاییه صادر و  برداشــت می شــود؛ پس از 
اینکه رضایت فرد ذینفع چک حاصل شــد، وجوه 

مسدود شده هم آزاد خواهد شد.
وی تأکید کــرد: بنابرایــن از  امــروز به تدریج با 

هماهنگی هــای خیلــی خوبــی که بــا اعضای 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای اسلامی 

داشتیم، این کار شروع و عملیاتی خواهد شد.
محرمیان با اشــاره به اینکه این اقدام گام مهمی 
در کاهش چک های برگشتی خواهد بود، اظهار 
داشت: هم وطنان توجه دارند که با این کار، یک 
مقدار تبعات مربوط به برگشت خوردن چک ها 
افزایش پیدا خواهــد کرد و درنتیجــه، نهایت 
دقت را خواهند داشت تا چک ها کمتر برگشت 

بخورد.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی همچنین 
خاطرنشان کرد: اکنون روزانه چند ده هزار چک 
برگشتی در کشــور داریم که عدد بالایی است. 
فکــر می کنیم با اجرایی شــدن ایــن بخش از 
قانون، این آمار کاهش قابل ملاحظه ای خواهد 

داشت. 
همچنان که با عملیاتی شــدن چک های بنفش 
صیادی و ثبت آن ها و مــواردی که تا حالا اجرایی 
شده است، توانسته ایم که میزان برگشت خوردن 
چک ها را از حــدود ۱۰ درصد بــرای چک های 
قدیمی بــه کمتر از هفــت درصد )حــدود ۶.۵ 
درصد( برای چک های صیادی برســانیم که این 

روند کاهشی تداوم خواهد داشت.

کارآفرینبانک

مهر


